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 Передмова

Передмова

Сто сімдесятий рік до нашої ери. Розпал війни з герман-
ськими племенами. Римський імператор Марк Аврелій під 
покровом ночі взявся до письма у своєму наметі. А може, 

це було в його палаці на світанку. Або ж він урвав кілька хвилин 
під час гладіаторських ігор, ігноруючи криваву різанину на арені 
Колізею. Місце дії не має значення. Важливо те, що чоловік, відо-
мий сьогодні як останній з «п’яти хороших імператорів», узявся 
до письма.

Не для широкого загалу. Не заради визнання. Для себе. І його 
слова беззаперечно стали однією з найефективніших в історії 
формул подолання будь-якої життєвої перешкоди. Формулою 
процвітання не всупереч труднощам, а завдяки їм.

На той момент він закінчив лише перший абзац. Нового було 
небагато: чи не кожну думку в тій чи іншій формі можна про-
читати в книжках його наставників і кумирів. Але в скупих 85-ти 
словах Марк Аврелій так чітко висловив безсмертну ідею, що за-
тьмарив імена своїх видатних попередників: Хрисіппа, Зенона, 
Клеанфа, Арістона, Аполлонія, Юнія Рустіка, Епіктета, Сенеки, 
Музонія Руфа.

Цього більше ніж достатньо.

Ми можемо зустріти на шляху перешкоди нашим діям... але ніщо 
не здатне завадити нашим намірам і силі волі. Люди вміють при-
стосовуватися. Наш розум адаптується й перетворює перешкоду на 
перевагу.

І завершив він це словами, яким судилося стати впливовим афо-
ризмом:
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Перешкода до дії прискорює дію.
Завада на шляху стає новим шляхом.

Слова Марка — секрет мистецтва під назвою «перевертання пе-
решкод догори дриґом». За цим принципом завжди існує спосіб 
обійти заваду чи знайти інший шлях до пункту призначення. Усі 
невдачі та проблеми передбачувані й не вічні. Кожна перешкода 
стає нагодою.

Для Марка Аврелія ці слова не були пустими. За дев’ятнадцять 
років свого правління він бачив постійні війни, жахливу чуму, 
підбурювання до зради, зазіхання на престол одного з найближ-
чих друзів, регулярні й виснажливі подорожі по всій імперії — від 
Малої Азії до Сирії, Єгипту, Греції та Австрії, — скарбницю, що 
танула на очах, жадібного і не дуже розумного зведеного брата 
на посаді другого імператора тощо.

Однак у кожній цій перешкоді Марк вбачав прекрасну наго-
ду для вияву людських чеснот: терпіння, хоробрості, скромності, 
кмітливості, логіки, справедливості й винахідливості. Влада ніко-
ли не засліплювала його, а стрес чи труднощі не впливали на по-
ведінку. Він рідко вдавався до безчинства й гніву і ніколи до нена-
висті й люті. Есеїст Метью Арнолд у 1863 році зауважив, що Марк 
був людиною, яка обіймала найвпливовішу посаду у світі, а всі су-
часники імператора стверджували, що він був гідний свого статусу.

Виявилося, що крихта мудрості, закладена в невеличкому тек-
сті Марка Аврелія, вплинула на тисячі людей, які постійно керу-
валися його порадою. Цей вислів став глобальною константою 
для всіх часів.

Шлях цієї мудрості можна простежити від згасання й занепаду 
Римської імперії, через творчі настрої Ренесансу і аж до револю-
ційних проривів Просвітництва. Вона різко вирізнялася в нова-
торському дусі американського Заходу, завзятості Союзу під час 
Громадянської війни* й жвавості промислової революції. Вона 

 * Союз — федерація 24-х північних штатів США в період Громадянської війни 1861–
1865 років, які боролися проти південних штатів Конфедерації (прим. пер.).



9

 Передмова

формувалася в сміливих вчинках лідерів руху за права людини 
й повністю розкрилася в таборах військовополонених у В’єтнамі. 
А зараз ця крихта мудрості уклинилася в ДНК винахідників 
з Кремнієвої долини.

Цей філософський підхід — рушійна сила людини, яка зроби-
ла себе сама, і рятівне коло для того, хто у своїй роботі стикаєть-
ся з великою відповідальністю й значними проблемами. На полі 
бою чи в залі засідань, крізь континенти й століття, члени кожної 
групи, класу, спільноти чи корпорації зустрічали на своєму шля-
ху перешкоди й долали їх... перевертаючи догори дриґом.

Ця боротьба — єдина константа, що єднає нас з іншими. Сві-
домо чи ні, кожна людина є частиною стародавньої традиції. Ми 
керуємося нею у вічних теренах можливостей і труднощів, пере-
шкод і тріумфів.

Усі ми законні спадкоємці цієї традиції. Це наше невід’ємне 
право від самого народження. Хай що виникало б на нашому 
життєвому шляху, завжди є вибір: пасувати перед перешкодами 
чи завдяки ним просунутися ще далі. Так, ми не імператори, але 
світ постійно випробовує нас на міцність. Він наче питає: «А ти 
гідний? Чи зможеш подолати неминучі завади? Чи зможеш всто-
яти й довести, що ти — міцний горішок?».

Більшість людей дають ствердну відповідь на ці запитання. 
І лише невелика купка людей доводить, що вони здатні не лише 
встояти під натиском перешкод, а й перетворити кожну з них на 
рушій процвітання; що кожне випробування приносить їм корис-
ті більше, ніж їх відсутність.

Тепер настала ваша черга перевірити, чи гідні ви бути поміж 
цих людей.

Ця книга вкаже вам правильний шлях.
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Ось воно, просто перед вами. Складне питання. Перешкода. 
Ця сумна, складна й неочікувана проблема, яка утримує 
від бажаних дій. Проблема, якої ви жахаєтеся чи десь гли-

боко в душі сподіваєтеся уникнути. А може, усе не так і погано?
А раптом ця перешкода містить у собі таємничі переваги, ко-

рисні лише для вас? Що ви зробили б? Що зробила би більшість 
людей?

Напевно, те, що і завжди. Те, що ви робите зараз. Абсолютно 
нічого.

Будьмо чесними: майже всі ми паралізовані. Хай би якими 
були наші життєві цілі, ми сидимо, прикуті до одного місця, і па-
суємо перед можливими перешкодами.

Хоч як прикро звучить, але це правда.
Чинники, що утримують нас, очевидні. Системні: занепад 

установ, зростання безробіття, захмарні ціни на освіту й техноло-
гічний крах. Індивідуальні: я надто низький, старий, наляканий, 
бідний, нестійкий, без зв’язків, без заступників, без упевненості. 
Як же ж вміло ми створюємо каталоги перепон!

Для кожного ці перешкоди різні, але в усіх вони викликають 
однакову реакцію. Страх. Відчай. Розгубленість. Безпорадність. 
Депресія. Злість.

Ви знаєте, чого хочете, але вас наче схопив якийсь невидимий 
ворог. Ви робите спроби зробити крок, але щось постійно стає 
на заваді, невтомно переслідуючи вас і блокуючи кожен рух. Цей 
ворог залишає вам тільки краплю свободи, щоб створити ілюзію 
руху. Якраз достатньо для того, щоб ви повірили у свою провину, 
коли не можете подолати перешкоду чи проявити активність.
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Ми невдоволені нашою роботою, стосунками, місцем у світі. 
Ми намагаємося кудись рушити, але щось постійно заважає.

Тож ми нічого не робимо.
Звинувачуємо своїх керівників, економіку, політиків, інших 

людей і опускаємо руки, коли наші цілі й прагнення здаються не-
можливими. А наша провина полягає в одному: у неправильному 
ставленні до проблеми.

Існує безліч книжок про те, як досягти успіху, але жодна з них 
не вчить, як пережити поразку, як сприймати перешкоди і як 
перетворювати їх на переваги. Ось чому ми тупцюємо на місці. 
Коли на нас тиснуть звідусіль, ми губимося й сприймаємо все 
близько до серця. Ми морально розбиті. Ми не знаємо, що роби-
ти далі.

Хоча… Паралізує не всіх людей. Ми із захватом спостерігаємо 
за тим, як деякі перетворюють найскладніші перепони, що за-
звичай заганяють нас у глухий кут, на добрий початок для нових 
зрушень. Як вони це роблять? У чому секрет?

Ще більше спантеличує той факт, що попередні покоління 
стикалися з гіршими проблемами, хоча мали менше підтримки 
й інструментів для їх вирішення. Вони долали ті самі перешкоди, 
що й ми сьогодні, плюс позбувалися додаткових перепон, щоб по-
легшити життя нащадкам. І... ми ще досі тупцюємо на місці.

Що ж таке є в успішних людей, чого немає в нас? Чого нам 
бракує? Усе просто: механізму розуміння, оцінки й подолання пе-
решкод, які зводить перед нами життя.

Цим володів Джон Рокфеллер — він був зосереджений на тве-
резому розумі й самоорганізації. Цим володів Демосфен, видат-
ний афінський оратор — він невтомно прагнув до самовдоскона-
лення через дії та практику. Цим володів Авраам Лінкольн — цей 
механізм він убачав у покірності, витривалості й співчутті.

У цій книзі багато імен, про які ви ще не раз прочитаєте. Улісс 
Грант. Томас Едісон. Маргарет Тетчер. Семюел Земуррей. Аме-
лія Ергарт. Ервін Роммель. Двайт Ейзенгауер. Річард Райт. Джек 
Джонсон. Теодор Рузвельт. Стів Джобс. Джеймс Стокдейл. Лора 
Інглз-Вайлдер. Барак Обама.
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Дехто наштовхнувся на справжнє жахіття, як-от ув’язнення чи 
тяжку хворобу, і це на додачу до буденних розчарувань, які зовсім 
не відрізняються від сучасних. Вони пройшли крізь ті самі політич-
ні перепони, конкуренцію, скандали, опір, консерватизм, занепад, 
стреси й економічні лиха. Чи навіть гірше.

Перешкоди змінювали цих людей. Змінювали за схемою, яку 
чітко окреслив Енді Грув, генеральний директор компанії «Інтел» 
(Intel), коли описував долю бізнесу в часи нестабільності: «Пога-
ні компанії криза руйнує. Гарні компанії її переживають. Сильні 
компанії криза вдосконалює».

Сильні особистості, як і сильні компанії, завжди знаходять 
спосіб перетворити слабкість у перевагу. Це фантастичний і на-
віть дещо зворушливий трюк. Сильні люди беруть те, що стримує 
їх (і що, можливо, стримує вас просто зараз), і використовують 
це як рушій.

Виявляється, це один із чинників, що об’єднує всіх видатних 
чоловіків і жінок в історії. Як вітер роздмухує вогонь, так і пере-
шкоди живлять полум’я їхніх амбіцій. Ніщо не могло й не зможе 
їх зупинити, стримати або розчарувати. Кожна перешкода зму-
шує вогонь у їхніх серцях розгорятися дедалі сильніше.

Ці люди перевертали перешкоди догори дриґом. Вони керува-
лися словами Марка Антонія й духовно тягнулися до групи антич-
них стоїків, яких Цицерон назвав єдиними «справжніми філософа-
ми», навіть якщо не читали жодної їхньої книги*. У них був талант 
бачити всю сутність перешкод, кмітливість для їх подолання й ба-
жання жити у світі поза власним розумінням і контролем.

Ми рідко втрапляємо в безвихідні халепи, які можна лише 
перетерпіти, зціпивши зуби. Зазвичай це невеличкі проблеми. 
Злегка неприємні обставини. Прикрість поразки, коли ми при-

 * На мою думку, стоїцизм — глибоко вражаюча й критично важлива філософія. 
Проте я чудово розумію, що ви живете в реальному світі, тут і зараз, а отже, у вас 
немає часу на лекції з історії. Вам потрібні конкретні стратегії для вирішення про-
блем, тож книжка буде саме про це. Однак якщо ви забажаєте вивчити додаткові 
джерела й отримати читацькі рекомендації зі стоїцизму, наприкінці книжки я по-
дав список.
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свячуємо увесь час певній справі, а в результаті нас хтось обхо-
дить, залишаючи без сил і нових ідей. Тут діє така сама логіка. 
Переверніть усе догори дриґом. Знайдіть вигоду. І використайте 
її як рушій.

Усе просто. Просто, але аж ніяк не легко.
Ця книга не фонтанує сумнівним оптимізмом. Не радить іг-

норувати невдачі чи підставляти другу щоку, коли життя завдало 
болючого удару. Тут немає народних приказок чи дотепних, але 
зовсім недоречних, прислів’їв.

Це не наукове дослідження чи нариси з історії стоїцизму. Про 
цю філософію вже багато написано, а більшість досліджень уза-
галі вийшли з-під пера наймудріших мислителів в історії. Немає 
сенсу переписувати їхні думки — краще прочитайте оригінали. 
Філософські трактати стоїцизму — найзрозуміліші для сучасного 
покоління. Здається, вони були написані минулого року, а не ми-
нулого тисячоліття.

Однак я доклав усіх зусиль, щоб зібрати, переосмислити й ви-
дати друком їхні уроки й секрети. Антична філософія ніколи 
не переймалася питаннями авторства та плагіату: усі письмен-
ники невтомно перекладали й пояснювали слова інших мудре-
ців, передавали їх наступним поколінням у вигляді книжок, що-
денників, пісень, віршів і казок. І все це шліфувалося на верстаті 
людського досвіду протягом тисяч років.

Ця книга містить колективне знання, що допоможе вам досяг-
нути надзвичайно важливої й украй нагальної мети, яка об’єднує 
людство: подолати перепони. Психологічні перепони. Фізичні пе-
репони. Емоційні перепони. Уявні перепони.

Ми стикаємося з ними щодня. Вони паралізують усе сучасне 
суспільство. І якщо ця книга допоможе хоча б легше зустрічати 
й долати їх, то цього вже буде достатньо. Але моя мета вища. 
Я хочу поділитися способом перетворення кожної перешкоди на 
перевагу.

Моя книжка про суцільний і безжалісний прагматизм та істо-
ричні оказії, що ілюструють мистецтво невтомної наполегливос-
ті та невгамовної винахідливості. Вона навчить вас, як зрушити 
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з місця, скорегувати мислення і зробити, нарешті, крок уперед. 
Як перетворити негативний життєвий досвід на позитивний або 
хоча б урвати з нього якусь вигоду. Перетворити невдачі на жит-
тєвий успіх.

Не ставте питання: «Як можна думати про це не так погано?». 
Краще запитайте: «Як змусити себе побачити, що це чудово?». 
Перешкода — це нагода знайти новий плацдарм для майбутніх 
зрушень, зробити крок чи повернути в правильнішому напрям-
ку. Не «будьте позитивними», а вчіться невтомної креативності 
й уміння хапатися за кожну можливість.

Не кажіть: «Це непогано».
Краще: «Я можу зробити з цього щось прекрасне».
Це можливо. Це робили до вас і роблять у цей момент. Щодня. 

І книга пробудить у вас цей талант.

Перешкоди попереду
Існує давня історія школи дзен про короля, народ якого був 
м’якотілим і ледачим. Незадоволений цим, король захотів про-
вчити своїх громадян. План був простий: повністю перекрити 
єдину дорогу до міста величезним валуном. Сам король сховався 
неподалік, щоб спостерігати за реакцією людей.

Як вони поведуться? Скооперуються, щоб прибрати камінь? 
Чи засмутяться, покинуть валун і підуть додому?

Розчаруванню короля не було меж, адже кожна людина під-
ходила до перешкоди й повертала назад. Або, у кращому випадку, 
нерішуче підступалася до каменя, щоб урешті-решт здатися. Дех-
то відкрито нарікав і проклинав короля, долю чи власне перешко-
ду, але ніхто нічого так і не вдіяв.

Через кілька днів дорогою в місто йшов селянин. Наштов-
хнувшись на валун, він не звернув зі шляху, а спробував зрушити 
перешкоду з місця. Він знову й знову безуспішно підступався до 
каменя, аж раптом його осяяла ідея. Селянин кинувся в найближ-
чий ліс у пошуках чогось, що зійшло б за важіль. Нарешті він по-
вернувся з величезною гілкою, яку підмостив під камінь, і в та-
кий спосіб зіштовхнув величезний валун з дороги. Виявилося, що 
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під каменем лежав гаманець із золотими монетами й записка від 
короля:

Завада на шляху стає новим шляхом. Не забувай, що кожна перешко-
да — шанс покращити наше благополуччя.

То що ж стримує вас?
Щось матеріальне? Масштаб. Раса. Відстань. Хвороба. Гроші.
Чи духовне? Страх. Невпевненість. Недосвідченість. Уперед-

ження.
Можливо, люди сприймають вас несерйозно. Або вважають 

застарим. Або вам не вистачає підтримки чи ресурсів. Можли-
во, ваші дії стримують закони й правила. Чи, може, їх стримують 
ваші зобов’язання? Помилкові цілі та невпевненість у собі?

Хоч що б це було, такі ви є. Такі всі ми є.
І...
Існують перешкоди. Я розумію. Ніхто цього не заперечує.
Але пробіжіться очима по списку ваших попередників. За-

низькі атлети. Короткозорі пілоти. Мрійники, що випередили 
свій час. Представники різних рас. Недоучки й артисти. Бай-
стрюки, іммігранти, багатії, педанти та мрійники. Ті, хто вийшов 
з івана в пана чи вирвався з місць, де боротьба за життя — це 
щоденна рутина. Що ж з ними сталося?

Більшість опустили руки. Однак невеличка купка людей 
не здалася. Вони прийняли виклик життя «стань удвічі кращим». 
Наполегливіше тренувалися. Шукали коротших шляхів і про-
галин у системі. Знаходили союзників серед незнайомих облич. 
У чомусь були настирливішими. Для них усе було перешкодою, 
яку треба здолати.

І що далі?
За всіма перепонами вони бачили можливість і одразу її ха-

пали. Вона підштовхнула до унікальних вчинків. Нам варто по-
вчитися їхнього досвіду.

Нехай ми не можемо знайти роботу, налагодити стосунки, до-
стукатися до студента чи робітника; боремося проти дискримі-
нації, залізаємо в борги, зчепилися з агресивним опонентом чи 
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втратили натхнення — нам треба знати, що є вихід. Будь-яку ха-
лепу завжди можна обернути на перевагу за простою схемою.

За всіма великими перемогами в політиці, бізнесі, мистецтві 
чи навіть на романтичному фронті стоїть вирішення складних 
проблем, яке потребує потужного коктейлю з креативності, кон-
центрації та сміливості. Якщо у вас є мета, то перепони передусім 
навчатимуть вас, як прокласти правильний шлях до неї. Бенджа-
мін Франклін казав: «Нас учить болючий досвід».

Зараз більшість перешкод виникають не зовні, а всередині. 
Друга світова війна давно скінчилася. Тепер ми живемо в істо-
рично сприятливіші часи. Сьогодні менше воєн і невиліковних 
хвороб, а більше безпеки. Проте світ усе ж таки не зважає на наші 
бажання.

Замість ворогів нас гризе внутрішня напруга. Незадоволення 
роботою. Розбиті очікування. Безпорадність. Нас досі перепо-
внюють такі сильні емоції, як горе й біль від утрат.

Більшість проблем виникають через надлишок комфорту: 
стрімкий технологічний прогрес, фастфуд, традиції, які керують 
нашим життям замість нас. Ми стали м’якотілими й ледачими. 
Ми боїмося конфліктів. Люблячий світ звузився до люблячих 
батьків, які постійно нас розбещують. А надлишок сам по собі є 
перешкодою.

Наше покоління як жодне інше потребує підходу до подолання 
перешкод і процвітання в хаосі. Підходу, який переверне пробле-
ми з ніг на голову, перетворить їх на чисті полотна для майбутніх 
шедеврів. Універсального підходу для підприємця й митця, заво-
йовника й наставника, письменника-новачка, мудреця й багато-
дітної домогосподарки.
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Як їх подолати
Об’єктивна оцінка тут і зараз.
Безкорисливі дії тут і зараз.
Готовність прийняти всі навколишні події тут і зараз.
Ось усе, що вам потрібно.

Марк Аврелій

Наука подолання перепон складається з трьох важливих кроків.
Усе починається з того, як ми сприймаємо наші особисті про-

блеми й підступаємося до них; далі важливими стають енергія 
й винахідливість, з якими ми долаємо перешкоди та перетворю-
ємо їх на можливості; нарешті, актуалізуються культивація та 
підтримка сили волі, що допомагають пережити поразку й решту 
труднощів.

Це три взаємопов’язані, взаємозалежні і взаємозумовлені дис-
ципліни: Сприйняття, Дія і Воля.

Простий процес (але, знову ж таки, аж ніяк не легкий).
Ми простежимо його на практиці видатних історичних осо-

бистостей. Вивчивши кожен їхній крок під усіма кутами зору, ми 
зможемо прищепити собі правильне ставлення до проблем і пе-
рейняти винахідливість. Зможемо прорубати вікно, якщо двері 
зачинені.

На практиці цих людей ми навчимося долати поширені пере-
шкоди — вирішувати проблеми, які постійно блокують чи гні-
тять нас — і застосовувати до свого життя цей універсальний під-
хід. Перепони можна не лише очікувати, а й з радістю зустрічати.

З радістю?
Так. Кожна перешкода — це можливість перевірити себе, 

спробувати щось нове і, врешті-решт, вийти переможцем.
Перешкода — це вихід.





Ч АС Т И Н А  П Е Р Ш А

Сприйняття

Що таке сприйняття? Це те, як ми бачимо й розуміємо на-
вколишні події та їхнє значення. Наше сприйняття може бути 
джерелом величезної сили або величезної слабкості. Якщо ви 
сприймаєте події емоційно, суб’єктивно чи недалекоглядно, 
то ваш список проблем швидко поповнюватиметься. Для того 
щоб світ не розчавив нас, ми маємо дотримуватися практик 
античних філософів: обме жувати наші пристрасті та їхній 
вплив на наше життя. Нам потрібні навички й виняткова дис-
ципліна, щоб позбутися паразитів неправильного сприйняття, 
відрізнити істинні сигнали від хибних, відсіяти упередженість, 
очікування і страх. Але воно того варте, адже так перед нами 
постане сама лише гола правда. Поки інші будуть сповне-
ні захвату й жаху, ми будемо спокійні й холоднокровні. Ми 
бачитимемо речі просто й без прикрас, такими, якими вони 
є — не добрими й не поганими. Цей талант стане неабиякою 
перевагою в нашій боротьбі з перешкодами.
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Наука сприйняття

Перед тим, як стати нафтовим магнатом, Джон Рокфеллер 
працював бухгалтером і лише починав інвестиційну ді-
яльність — це був типовий дрібний фінансист з Клівленда, 

штат Огайо. Батько покинув родину, був п’яницею і злочинцем. 
Свою першу роботу шістнадцятирічний Джон отримав у 1885-му 
(цей день він нарік «Днем роботи» і святкував до кінця життя). 
Непогана посада за 50 центів на день.

А потім настали скрутні часи. Особливо вдарила по кишені 
паніка 1857 року, спричинена національною фінансовою кризою, 
що розпочалася в Огайо й позначилася передусім на Клівленді. 
Через зруйновані підприємства й різкий спад цін на зерно екс-
пансія на захід миттєво припинилася. Результатом стала жахли-
ва депресія, що затягнулася на кілька років.

Рокфеллер міг просто злякатися, адже найбільша ринкова 
криза в історії заскочила його на світанку кар’єри. Він міг просто 
здатися й утекти від проблеми, як колись це зробив його батько. 
Він міг проміняти кар’єру фінансиста на щось менш ризикова-
не. Але навіть у юнацтві Рокфеллер був на диво холоднокровним 
і зберігав ясність розуму під тиском перешкод. Він тримав голову 
на плечах, утративши навіть останню сорочку. Він тримав голову 
на плечах тоді, коли її втрачали всі інші.

Замість того, щоб перейматися економічним крахом, Рокфел-
лер став активним спостерігачем доленосних подій. Попри все 
він сприймав це як змогу чогось навчитися. Прийняти, так би 
мовити, бойове хрещення на ринку. 

Він тихо заощаджував гроші, спостерігаючи за поразками ін-
ших. Він добре бачив слабкі місця в економіці, які всі сприйма-
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ли як належне, — саме тому народ не був готовий до глобальних 
змін.

Рокфеллер засвоїв важливий урок: ринок за своєю природою 
непередбачуваний і жорстокий — і лише людина з раціональним 
і впорядкованим мисленням може на ньому виграти. Він розумів, 
що до катастрофи спричинилися саме спекуляції, а тому потрібно 
ігнорувати «оскаженілий натовп» і всі його бажання.

Рокфеллер не забарився застосувати свої погляди на практиці. 
Коли юнаку виповнилося 25, група інвесторів згодилася вкласти 
близько півмільйона доларів у його справу, якщо він знайде пер-
спективні нафтові свердловини. Сповнений вдячності за такий 
шанс, Рокфеллер вирушив у поїздку по нафтових родовищах не-
подалік міста. Через кілька днів він повернувся до Клівленда з по-
рожніми руками, так і не витративши й долара з інвестованих 
грошей, чим шокував своїх спонсорів. На думку майбутнього на-
фтового магната, пропозиція інвесторів була не на часі, хоч як 
хапалася за неї решта ринку. Тож він повернув гроші, відклавши 
буріння свердловин на майбутні часи.

Надзвичайна самоорганізація й об’єктивність давали Рокфел-
леру змогу перетворювати перешкоду за перешкодою на успіх 
навіть у часи Громадянської війни та під час криз 1873-го, 1907-го 
і 1929-го років. Сам він висловився про це так: «Я вмів бачити 
можливість у кожній катастрофі». Від себе додам: «Він мав силу 
протистояти спокусам і захвату попри їхню привабливість, не-
зважаючи на обставини».

За двадцять років першої кризи Рокфеллер монополізував 
90 % нафтового ринку. Заздрісні суперники кудись зникли. Не-
рвові колеги продали свої акції та відійшли від справ. Слабкодухі 
скептики замовкли.

Що масштабнішим був хаос, то спокійнішим ставав Рокфел-
лер, а тим паче тоді, коли довкола всі бігали в паніці чи кипіли від 
злості. Він зміг нажити статків під час коливання ринку, адже ба-
чив те, що упускали всі інші. Цей принцип дуже добре продемон-
стровано у відомій цитаті Воррена Баффетта: «Бійтеся жадібності 
інших і будьте жадібними, коли інші бояться». Рокфеллер, як і всі 
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великі інвестори, міг устояти перед поривами серця й віддати пе-
ревагу холоднокровному, логічному мисленню.

Один критик, якого жахав масштаб імперії Рокфеллера, опи-
сав трест «Стендад ойл» (Standard Oil) як «містичну й невлови-
му істоту», здатну набувати нової форми при кожній спробі кон-
курентів чи держави знищити її. Він хотів видати це за критику, 
але насправді описав сутність характеру Рокфеллера: невтомний, 
гнучкий, спокійний, кмітливий. Його не змогли вивести з рівно-
ваги ані економічна криза, ані заманлива перспектива примар-
них надій, ані агресивні конкуренти, ані федеральні прокурори 
(для них Рокфеллер був горезвісним свідком, який блискуче про-
ходив перехресні допити, бо ніколи не ловився на гачок, ніколи 
не захищав себе й ніколи не засмучувався).

Це вроджений талант? Аж ніяк. Набутий. Усю цю науку 
Рокфеллер пізнав на практиці, і почалося це пізнання з кризи 
1857 року, яку майбутній магнат назвав «школою скрути і стресу».

Рокфеллеру належать влучні слова: «Якими ж щасливими є 
молоді люди, які мусять боротися за підвалини свого успіху. Я ні-
коли не припиню дякувати за свої три з половиною роки навчан-
ня й труднощів». Певна річ, не лише Рокфеллер переживав цей 
ризиковий період — він пліч-о-пліч з іншими пройшов школу 
скрутних часів. Однак лише кілька людей чинили, як і він, пра-
вильно. Зовсім не всі вміли побачити можливість у перепонах 
і зрозуміти, що їх спіткало не безвихідне лихо, а справжній да-
рунок — шанс винести урок з рідкісної події в історії економіки.

Ви не раз зіштовхнетеся з життєвими перешкодами, справед-
ливими й несправедливими. З часом ви зрозумієте, що важли-
ва не сутність цих перешкод, а те, як ми їх сприймаємо, і те, чи 
не втрачаємо самовладання. Ви зрозумієте, що це сприйняття 
стане запорукою успіху в подоланні перепон і, можливо, навіть 
у процвітанні завдяки їм.

Там, де один бачить кризу, інший бачить можливість. Там, де 
один засліплений успіхом, інший бачить реальність крізь призму 
нещадної об’єктивності. Там, де один втрачає контроль над емо-
ціями, інший зберігає спокій. Розпач, відчай, страх, безсилля — 
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усе це функції нашого сприйняття. Зрозумійте: ніщо не змушує 
нас відчувати їх — ми самі підкоряємося цим почуттям. Або, як 
Рокфеллер, не підкоряємося.

Саме через різницю в тому, як він сприймав своє оточення і як 
це зазвичай робить решта людей, Рокфеллер досягнув майже не-
реального успіху. Його обачна впевненість у собі стала неймовір-
ним виявом сили. Він сприймав усе, що люди вважають скрутою, 
не як об’єкт страху й жалю, а як можливість, що реалізується че-
рез раціональну й обережну поведінку.

Рокфеллер — це більше, ніж просто аналогія.
Ми живемо в друге «золочене століття»*. Менше як за десять 

років ми пережили дві великі економічні кризи, бачили знище-
ні галузі й зруйновані життя. Кричуща несправедливість. Фінан-
совий спад, громадські заворушення, негаразди. Люди налякані 
й збентежені, злі та розчаровані. Вони виходять на демонстрації й 
гуртуються в інтернет-спільнотах. І правильно роблять, чи не так?

Не обов’язково.
Зовнішність завжди оманлива. Важливий зміст, те, що всередині.
Можна навчитися сприймати світ по-іншому, бачити крізь 

ілюзії, що керують вірою й страхами натовпу. Можна навчитися 
сприймати проблеми зовсім не як проблеми. Можна навчитися 
концентруватися на справжній сутності речей.

Ми часто реагуємо надто емоційно, засмучуємося і втрачаємо 
ясний погляд на ситуацію. Погані справи обертаються на дуже 
погані справи. Непотрібні почуття захоплюють наш розум — 
храм логіки, дії та волі — і збивають стрілки нашого компаса.

Наш мозок формувався в середовищі, відмінному від тепе-
рішнього. У результаті всі ми тягнемо за собою непотрібний 
біологічний багаж. Люди запрограмовані помічати неіснуючі за-
грози — згадайте той холодний піт на обличчі, коли думаєте про 
нестачу грошей, або реакцію «бийся чи тікай», коли на вас волає 

 * Золочене століття піднесення економіки США — історично короткий період під-
несення економіки США у 1865–1893 роках, котрий закінчився економічною де-
пресією (прим. пер).
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начальник. Тут немає жодної життєвої загрози — лише невираз-
на перспектива колись недоїсти чи накричати у відповідь, — але 
іноді такі ситуації здаються катастрофою.

Реакцією на цю ситуацію (чи будь-яку іншу ситуацію взагалі) 
можливо керувати. Звісно, можна сліпо підкоритися первісним 
почуттям, діяти імпульсивно, а можна усвідомити й зрозуміти 
їхню природу та відфільтрувати. Наука сприйняття допомагає 
чітко побачити переваги й окреслити правильний курс дій у будь-
якій ситуації — без згубної паніки чи страху.

Рокфеллер прекрасно розумів це, а тому скинув із себе кай-
дани хибного руйнівного сприйняття. Він відточував навичку 
контролювати, розуміти й скеровувати життєві сигнали. Це ніби 
стало його суперсилою. Більшість людей не можуть розкрити 
в собі цей талант і стають заручниками поривів та інстинктів, 
над якими навіть не замислюються.

Усі ми здатні подивитися на катастрофу раціонально. Або, як 
Рокфеллер, побачити в кожній катастрофі можливість і перетво-
рити скрутне становище на життєвий урок, нові навички чи ста-
ток. Під правильним кутом зору все навколо — від економічної 
кризи до особистої трагедії — стає шансом просунутися ще далі. 
Навіть якщо ми цього не очікуємо.

Тримайте в голові кілька настанов, коли стикаєтеся зі, здава-
лося б, нездоланною перепоною. Спробуйте:

• бути об’єктивним;
• контролювати емоції й тримати рівновагу;
• шукати в ситуації позитивні аспекти;
• вгамувати нерви;
• ігнорувати те, що хвилює або стримує інших;
• планувати майбутнє;
• триматися в теперішньому;
• зосередити увагу на тому, чим можна керувати.
Ось як можна побачити можливість у перешкоді. Нічого 

не відбувається саме по собі. Це прогрес, який починається з ва-
шої самоорганізації та логіки.

Ця логіка доступна кожному з нас — потрібно лише розкрити її.
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Усвідомте свою силу

Виріши бути неушкодженим — і ти не відчуєш шкоди.
А якщо ти не відчуваєш шкоди, ніхто не зможе її завдати.

Марк Аврелій

У середині шістдесятих Рубін «Ураган» Картер, головний 
претендент на титул у середній вазі, на піку своєї боксер-
ської кар’єри був хибно звинувачений у жахливому злочи-

ні — потрійному вбивстві. Йому винесли упереджений, хибний 
вирок: три довічних ув’язнення.

Жахливе падіння з висоти успіху й слави. Картер з’явився 
у в’язниці в розкішному дизайнерському костюмі, з каблучкою за 
5000 доларів і золотим годинником на руці. На порозі до камери 
ув’язнення він попрохав покликати когось з керівництва.

Дивлячись просто в очі наглядачу, Картер повідомив йому 
й охоронцям, що не покине те останнє, що тримає під контролем: 
себе. У славетній заяві він ясно дав усім зрозуміти: «Я знаю, що 
ви не в змозі нічого зробити з несправедливістю, через яку я опи-
нився тут, тому я залишусь у в’язниці, поки не буду виправданий. 
Але в жодному разі й за жодних обставин не ставтеся до мене, як 
до ув’язненого, адже я не є і ніколи не буду безсилим».

Замість того, щоб зламатися, — а це зробила би більшість лю-
дей у такому малоприємному становищі, — Картер відмовився 
полишати свободи, що за правом належали йому: його ставлен-
ня, переконання, вибір. Картера посадили до в’язниці. Тримали 
в одиночній камері кілька тижнів поспіль. Однак він був певен 
того, що в нього досі є вибір. Вибір, якого, на відміну від фізичної 
свободи, не можна позбавити.
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Чи відчував він злість? Безперечно. Він не тямив себе з люті. 
Але зрозумівши, що гнів не є конструктивним, Картер відмовив-
ся від цієї емоції. Він відмовився ламатися, принижуватися, впа-
дати у відчай. Він не носив тюремної форми, не вживав тюремної 
їжі, не приймав відвідувачів, не ходив на слухання з умовно-до-
строкового звільнення, не працював у магазинчику задля змен-
шення терміну. І не давав себе торкатися. Ніхто не міг підняти на 
нього руки, поки він сам не виявляв бажання битися.

Усе це мало певну мету: кожну часточку енергії він присвятив 
судовій справі. Кожну хвилину він витрачав на читання: брав до 
рук книжки з права, філософії, історії. Його життя не було зруй-
новане — його лише відправили до місця, на яке він не заслуго-
вував, однак він не мав наміру затримуватися тут надовго. Увесь 
можливий час він з користю витрачав на навчання й читання 
книжок. Він хотів вийти з в’язниці не просто вільним і невинува-
тим, а кращим і досконалішим.

На оскарження вердикту пішло аж дев’ятнадцять років і два 
судових процеси, та коли Картер вийшов із в’язниці, він просто 
відновив своє розмірене життя. Він не зробив жодного позову 
для відшкодування. Він навіть не вимагав офіційних вибачень 
від суду. Адже якби він висунув ці вимоги, це означало б, що вони 
змогли забрати в Картера щось таке, чим він володів. А цього ні-
коли не було, навіть тоді, коли він сидів у найтемнішій одиночній 
камері. Він зробив свій вибір: «Вони не зможуть мені зашкодити. 
Я не хотів цього, однак лише я вирішую, як те, що сталося, впли-
ватиме на мене. Ніхто більше не має такого права».

Ми самі вирішуємо, як повернути ту чи іншу ситуацію. Ми 
самі вирішуємо, зламатися чи чинити опір. Ми самі вирішуємо, 
погоджуватися чи відмовлятися. Ніхто не змусить нас здатися 
або вірити в хибні речі (наприклад, у те, що ситуація абсолютно 
безнадійна). У нас є повний контроль над власним сприйняттям.

Нас можуть кинути до в’язниці, затаврувати, позбавити май-
на, але ніхто не може контролювати наші думки, переконання, 
реакцію.

Це означає, що ми ніколи не будемо абсолютно безпорадними.
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Навіть у в’язниці, коли ми позбавлені майже всього, з нами 
залишається внутрішня свобода. З нами завжди залишається ро-
зум (а якщо пощастило, то і книги) і час. Багато часу! У Карте-
ра сил було небагато, але він розумів, що це не синонім до слова 
«безсилий». Багато видатних особистостей, від Нельсона Манде-
ли й до Малкольма Ікс, змогли осягнути цю докорінну різницю. 
Вони перетворили в’язницю на майстерню, де змінили себе, а по-
тім на школу, де змінювали інших. Якщо навіть несправедливе 
ув’язнення можна виправдати, та навіть отримати з цього виго-
ду, то для нас майже всі перешкоди містять потенційну користь. 
Якщо подивитися на все незамиленим поглядом, то можна поба-
чити загальну картину. 

Згадайте: жодна ситуація сама по собі не може бути доброю 
чи поганою. Ми, як і всі люди, самі судимо про неї залежно від 
нашого сприйняття.

Для когось ця ситуація здаватиметься поганою. Для іншо-
го ж — привабливою.

«Ніщо не буває добрим чи поганим — таким його робить наше 
мислення», — зауважував Шекспір.

Лора Інглз-Вайлдер, авторка серії книжок для дітей «Будино-
чок у преріях», жила ідеєю, висловленою в самій назві. На шляху 
реалізації свого задуму вона сміливо зустрічала перешкоди, які 
передусім виявлялися в жорстких і небажаних обставинах (твер-
дий, непридатний ґрунт, індіанська територія, прерії Канзасу 
й сира глухомань Флориди). Проте Лора не була ані змученою, 
ані розбитою — усе це вона сприймала як своєрідну пригоду, 
адже їй трапився шанс створити щось нове й зберегти веселий 
дух першопрохідців, ким, власне, і стали вона та її чоловік.

Це зовсім не означає, що вона дивилася на світ крізь примарні 
рожеві окуляри. Вона зробила свій вибір: бачити в кожній ситу-
ації перспективу, підтримуючи це плідною працею та бадьорим 
духом. Більшість обирає протилежне. Ми стикаємося з набагато 
менш страшними речами, однак негайно заявляємо, що вже за-
знали поразки.

Ось як перешкоди стають перешкодами.
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Простіше кажучи, наше сприйняття подій бере участь у тво-
ренні й руйнуванні кожної перепони.

Не існує хорошого чи поганого — є лише сприйняття. Є лише 
подія й історія, яку ми вигадуємо для трактування цієї події.

Усе змінює думка, еге ж?
Працівник у вашій компанії робить необачну помилку, яка 

варта бізнесу. Можливо, на запобігання таким прикрим помил-
кам ви витратили купу часу й сил. Однак подивіться на це по-
іншому: можливо, саме це ви й шукали? Виявлення прогалин 
у захисті й урок, який можна отримати лише на власному досвіді. 
Помилка стає навчанням.

Ситуація та сама: хтось напартачив. Однак оцінка й результат 
зовсім різні. Один підхід приносить вам користь, інший — лише 
гнів і страх.

Навіть якщо мозок підказує вам, що ситуація жахлива, згуб-
на, незапланована чи просто небажана, це не означає, що треба 
з цим погодитися. Від того, що люди кажуть, як це безнадійно, 
бездумно й безперспективно, воно таким не стане. Ми самі ви-
гадуємо для себе історію або не вигадуємо нічого взагалі.

Це і є сила сприйняття. Доречна для будь-якої події. Непере-
борна. Знищити її можете лише ви.

Тож зробіть правильний вибір.



Частина перша · Сприйняття

30

Вгамуйте нерви

Людина часто потребує не сміливості, 
а контролю над нервами, холоднокровності. 
А цього можна досягти лише на практиці.

Теодор Рузвельт

Улісс Грант якось погодився на фотосесію у відомого воєн-
ного фотографа Метью Бреді. У студії було темно, і Бреді 
відправив асистента відчинити вікно в даху, щоб впусти-

ти трохи світла. Проте раптом асистент послизнувся й розбив ві-
конне скло. Усі з жахом спостерігали за тим, як гострі, мов леза, 
уламки сипалися просто на Гранта. Кожен шматок міг відібрати 
його життя. Коли останній уламок упав на підлогу, Бреді переля-
кано звів очі на Гранта. Той не зрушив з місця. Жодної подряпини 
на тілі. Грант підняв голову й глянув на діру в стелі, а потім знову 
подивився в камеру так, наче нічого не трапилося.

Під час Оверлендської кампанії Грант оглядав поле бою в бі-
нокль, аж раптом біля нього вибухнув ворожий снаряд і вбив 
коня, який стояв поряд. Але погляд Гранта все одно був спокійно 
спрямований у бінокль. Жодного поруху очей.

Ще один випадок трапився в портовому місті Сіті Поінт, де 
розташована штаб-квартира Союзу, біля Річмонда. Військові роз-
вантажували пароплав, коли він несподівано вибухнув. Усі кину-
лися на землю, окрім Гранта, який рвонув до місця вибуху крізь 
уламки, снаряди й мертві тіла.

Цей чоловік умів тримати себе в руках. Цей чоловік мав відпо-
відальну місію і міг пройти крізь пекло, аби її виконати. Залізні 
нерви.
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Але повернімося до нас...
Залізом тут поки що і не пахне.
Достобіса конкурентів у бізнесі. Несподівані проблеми як сніг 

на голову. Звільнення найкращих підлеглих. Падіння ком п’ю тер-
ної мережі. Вихід із зони комфорту. Керівник, який перевантажує 
роботою. На нас навалюється все й одразу тоді, коли ми, здається, 
уже не витримуємо. Що ж робити? Вирішити проблеми? Проіг-
норувати? Подвоїти зусилля й концентрацію? Сховатися? Позбу-
тися «поганих» відчуттів?

Усі ці проблеми виникають мимоволі. Пам’ятайте: у світі за-
вжди є люди, які хочуть вас дістати. Залякати. Забити. Змусити 
вас прийняти рішення до того, як на руках будуть усі факти. Вони 
хочуть, щоб ви грали за їхніми правилами. Тож запитання лише 
одне: ви справді це дозволите?

Коли ми ставимо перед собою високу мету, тиск і стрес ідуть 
у комплекті. Проблеми завжди будуть захоплювати зненацька, 
вони будуть погрожувати чи лякати. Сюрпризи (загалом непри-
ємні) нам гарантовані. І завжди є ризик не витримати.

У таких випадках талант — не найголовніший критерій. Голо-
вними тут виступають такт і врівноваженість — саме вони дають 
змогу розвинути будь-яку іншу потрібну навичку. Ми мусимо воло-
діти, як колись сказав Вольтер про військовий успіх першого гер-
цога Мальборо, «розміреною сміливістю серед метушні й спокоєм 
душі в небезпеці; англійці називають це “холоднокровністю”».

Незалежно від рівня загрози, стрес ставить нас у потенційну 
залежність від первинних, полохливих, інстинктивних реакцій.

Навіть не припускайте, що такт, урівноваженість і спокій па-
сують лише якомусь аристократові. Врешті-решт, сильні нерви — 
це заслуга непокори й контролю.

Скажіть собі: «Я не буду цього визнавати. Мене не  залякати. 
Я не піддамся спокусі визнати поразку».

Залізні нерви можна проявити і в силі прийняття: «Тепер усе на 
мені. Я не можу собі дозволити ховатися від проблем чи постійно 
сумніватися у прийнятих рішеннях. Я дуже зайнятий. Стільки 
людей на мене покладаються».
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Непокора й прийняття йдуть пліч-о-пліч. Завжди можна за-
вдати контрудару, завжди є вихід, тому не варто хвилюватися без 
причини. Ніхто не казав, що буде легко, і, ясна річ, на карту по-
ставлено багато. Проте завжди існує обхідний шлях для тих, хто 
готовий його прийняти. Ось що нам треба зробити. Хай це буде 
складно і навіть страшно.

Але ми до цього готові. Ми зібрані, серйозно налаштовані й 
не збираємося перелякано тікати.

Готуйтеся до реальних перешкод і гамуйте нерви — так ви 
зможете показати себе в найкращому світлі. Загартовуйте себе. 
Долайте погане і не здавайтеся. Ідіть чітко вперед, наче нічого й 
не сталося.

Думки матеріальні. Якщо ваші нерви витримали удар, то ні-
чого й не сталося — сприйняття запевнить вас, що не було чогось 
особливого.
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Тримайте емоції під контролем

Хочеш керувати імперією? 
Спочатку навчися керувати собою.

Публій Сір

Коли Америка відправляла першу людину в Космос, най-
більше уваги в її підготовці фахівці приділяли виробленню 
однієї навички: не панікувати.

Коли люди панікують, вони роблять помилки. Вони відкида-
ють будь-які системи. Нехтують порядком, ігнорують правила. 
Відхиляються від плану. Втрачають відчуття реальності та ясності 
думки. Вони просто реагують. Реагують не логічно, а хімічно — 
на рівні гормонів виживання, що циркулюють у наших артеріях.

Ласкаво просимо до кореня абсолютної більшості проблем 
на планеті. Усе розписано до дрібниць, але — бац! — щось пішло 
не за планом, і наша перша реакція — старий добрий емоційний 
зрив. Деякі навіть починають бити тривогу. Звісно, це легше, ніж 
подивитися в очі проблемі.

На відстані 250 кілометрів від Землі, у космічному кораблі роз-
міром з авто, паніка означає смерть. Самогубство.

Щоб її подолати, потрібні тренування. А це зовсім не просто.
Перед першим запуском НАСА відтворювала для астронавтів 

доленосний день знову й знову, крок за кроком, сотні разів — від 
сніданку перед польотом до прибуття на аеродром. Поступово 
астронавтів ознайомлювали з кожним знаком і звуком, що су-
проводжуватимуть їх на кораблі. Цю процедуру прокручували 
так багато разів, що дотримуватися її стало не складніше, ніж 
дихати. Астронавти були в повній готовності. Жодних сумнівів. 



Частина перша · Сприйняття

34

Готовність вирішити будь-яку проблему. Ніщо не стримувало їх 
від польоту, крім безпосереднього старту корабля.

Контроль знищує сумніви й страх. А тренування — це і є 
контроль. Випускний клапан. Якщо у вас достатньо витримки, то 
ви зможете повністю адаптуватися до повсякденних, навіть вро-
джених страхів, які повсякчас виникають через невігластво. На 
щастя, необізнаність ліквідувати просто (але, знову ж таки, не-
легко). Так ми підвищимо нашу стійкість до стресу й сумнівів.

Джон Гленн, перший американський астронавт на орбіті Зем-
лі, провів майже день у Космосі, тримаючи пульс нижче за сто 
ударів на хвилину. Ця людина не лише контролювала корабель — 
вона контролювала свої емоції. За словами Тома Вульфа, це була 
людина, яка культивувала «правильні речі».

Проте варто вам посваритися з клієнтом чи незнайомцем на 
вулиці — і ваше серце вже вистрибує з грудей. Або ж вам доручи-
ли поспілкуватися з натовпом — і ваша душа вже у п’ятах.

Час усвідомити: потурання внутрішнім покликам — це розкіш.
У Космосі від уміння контролювати емоції залежить людське 

життя. Натиснути не ту кнопку, неправильно прочитати написи 
на панелі інструментів, зарано увімкнути пристрій — усе це було 
неприпустимим під час виконання програми «Аполлон». Наслід-
ки були б катастрофічними.

Тож перед астронавтами стояло запитання не «Наскільки ти 
досвідчений пілот?», а «Чи можеш ти зберігати спокій? Чи змо-
жеш перебороти панічний напад і зосередити увагу на тому, що 
все ще можна змінити? Чи зможеш ти сконцентруватися на само-
му завданні?».

На Землі усе так само. Перешкоди пробуджують емоції, але 
єдиний спосіб упоратися чи обійти їх — тримати себе в руках. 
Треба зберігати холоднокровність у будь-якій ситуації — байду-
же, наскільки мінливий світ навколо вас.

Давні греки називали це «апатією».
Щось на зразок помірної незворушності, яка народжується 

з відсутності ірраціональних чи надмірних емоцій. Не втрата всіх 
почуттів — лише шкідливих і марних. Не впускайте в серце нега-
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тив, навіть не думайте про це. Скажіть: «Ні, дякую. Паніка не для 
мене». Свобода від обурення й тривоги — виробіть у собі цю на-
вичку, щоб спрямувати енергію лише на вирішення проблем, а 
не реакцію на них. Терміновий лист від боса. Покидьок у барі. 
Дзвінок з банку — припинили фінансування. Стук у двері — тра-
пився нещасний випадок...

Гевін де Беккер у книзі «Дар страху» писав: «Коли хвилюєшся, 
запитай себе: “Чого я зараз не бачу? Що випускаю з поля зору че-
рез самоаналіз чи настороженість?”». Або ж так: «Чи відкривають 
негативні емоції переді мною більше можливостей?».

Іноді так. Але в цьому конкретному випадку?
Певно, що ні.
Тоді йдемо далі.
Якщо емоції не змінюють обставин чи власне ситуації, то вони 

марні. Або ж навіть шкідливі.
Але я емоційна людина.
Так, але ніхто не казав про абсолютну відмову від почуттів. 

Ніхто не казав, що ви не можете поплакати. Забудьте про «муж-
ність». Якщо вам треба випустити пар — будь ласка. Справжня 
сила — у контролі, або, словами Нассіма Талеба, у приборканні 
своїх емоцій, не вдаючи їхню відсутність.

Тож, будь ласка, відчувайте. Але не брешіть собі, плутаючи 
емоції через проблему й емоції під час її вирішення. Адже ці по-
чуття так само різні, як сон і робота.

Частіше нагадуйте собі: «Я все контролюю — не емоції. Я розу-
мію, що відбувається насправді. Я не підпущу до себе хвилювання 
чи розпач».

Ми перемагаємо емоції логікою — принаймні так має бути. 
Логіка — це запитання й відповіді. З їхньою допомогою ми діс-
танемося кореня проблеми (а його знищити легше, ніж саму про-
блему).

— Ми втратили гроші.
— А хіба втрати — це не звичайна практика для бізнесу?
— Так.
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— Ваші втрати катастрофічні?
— Не дуже.
— Тож вони вже не цілком неочікувані, так? Чому ж усе так 

погано? Чому ви так побиваєтеся над тим, що закономірно тра-
пляється час від часу?

— Ну... е-е-е... ми...

Я певен, що ви втрапляли й у гірші халепи. Чи не краще було б 
додати трохи винахідливості, а не гніву?

Спробуйте відтворити такий діалог самі із собою — і побачите, 
як вас стримують надмірні емоції. Повірте, вони не триватимуть 
довго.

Зрештою, ще ніхто не помирав від таких проблем.
Можливо, варто повторювати таку мантру щоразу, як підсту-

пає тривога: «Від цього ще ніхто не помирав. Від цього ще ніхто 
не помирав. Від цього ще ніхто не помирав…».

Або спробуйте питання Марка:

Чи утримує вас ситуація від дій, сповнених справедливості, щедрості, 
самоконтролю, логіки, спокою, розсудливості, чесності, скромності, 
прямоти?

Ні.
Тоді за роботу!
Підсвідомо треба постійно ставити собі питання: «Чи варто 

через це хвилюватися?».
І відповідь на нього має нічим не відрізнятися від відповіді 

космонавтів, солдатів, лікарів і решти професіоналів: «Ні, я під-
готовлений до цієї ситуації і можу тримати себе під контролем. 
Ні, я прекрасно усвідомлюю, що емоції не додають жодної кон-
структивності».
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Будьте об’єктивними

Не дайте силі враження збити вас з ніг 
з першого удару. Просто скажіть: «Почекай-но, 
дай мені час роздивитися, хто ти є і що собою 
являєш. Дай мені шанс тебе перевірити».

Епіктет

Насправді фраза: «Це сталося і це погано», — складається 
з двох вражень. Перше — «це сталося». Воно об’єктивне. 
Друге — «це погано». Воно суб’єктивне.

Міямото Мусасі, самурай і найвправніший фехтувальник 
шістнадцятого століття, перемагав численних заляканих супро-
тивників подеколи навіть без зброї. У своїй «Книзі п’яти кілець» 
від окреслив різницю між спогляданням і відчуттям: око, що від-
чуває, слабке; око, що споглядає, сильне.

Мусасі розумів, що споглядання показує реальність, а відчут-
тя — щось понад реальністю.

Око, що споглядає, бачить події без відволікання, перебіль-
шення й омани. 

Око, що відчуває, бачить «непереборні перешкоди», «вели-
кі перепони» й «проблеми», які згодом переносить на боротьбу. 
Перший погляд корисний, другий — ні.

Якщо перефразувати Ніцше, то іноді поверхове сприйняття — 
найглибший підхід до справи.

Чи часто проблеми в житті виникають через наші судження 
про речі, яких ми не контролюємо? Чи часто ми питаємо себе: 
«А якби все було по-іншому?». Чи часто ми бачимо не справжній 
стан речей, а ймовірний? Домислюємо ситуацію самі?
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Стримуйте себе, вгамуйте емоції — і тоді ви зможете побачи-
ти речі такими, які вони є. Ваше око має споглядати.

Відчуття — це проблема. Вони забивають голову зайвою «ін-
формацією», коли нам якраз треба зосередитися на реальності, 
що розгортається перед очима: удар меча, важливі переговори, 
унікальна можливість, осяяння тощо.

Усе тваринне в нашому мозку намагається скоротити час пе-
реходу від враження до відчуття. Думай, відчувай, дій — усе це 
з проміжком в мілісекунду.

Мозок оленя підказує йому тікати від небезпеки. І він тікає. 
Інколи просто під колеса вантажівки.

Поставте цей імпульс під сумнів. Не погоджуйтеся. Відкиньте 
інстинкти: вивчіть загрозу до того, як тікати.

Звісно, це потребує внутрішньої міцності. Коли ми прагнемо 
бути фізично сильними, ми тренуємо м’язи. А м’язи тренуються 
напругою, вправами й статичністю.

Ось чому Мусасі й більшість учителів бойових мистецтв при-
діляють психологічній підготовці не менше часу, ніж фізичній. 
Обидва аспекти вкрай важливі й обидва потребують однаково 
інтенсивних тренувань.

У працях стоїків знаходимо таку вправу, у якій влучно описа-
но так звані презирливі вирази. Стоїки використовують презир-
ство як спосіб побачити голу правду й «відкинути легенди, якими 
вона поросла».

Епіктет радив студентам у момент, коли вони цитують ви-
датного філософа, уявляти його під час статевого акту. Це дуже 
весело — спробуйте застосувати цей прийом, коли хтось залякує 
вас чи позбавляє впевненості. Уявіть, як він стогне, охкає й не-
зграбно поводиться — власне, так само, як і решта людей у світі.

Марк Аврелій практикував подібну вправу: він описував роз-
кішні чи коштовні речі без будь-яких евфемізмів. «Смажене м’ясо» 
перетворювалося на «мертву тварину», а «витримане вино» — на 
«старий виноград, що збродив». Його метою було побачити речі 
такими, якими вони є, без прикрас. І ми можемо застосувати це 
до будь-якої перепони.
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То що ж насправді являє собою підвищення на роботі, якого ви 
так прагнете? Поставте на місце критиків і скептиків, які занижу-
ють вашу самооцінку. Краще бачити речі такими, якими вони є, а 
не такими, якими ми їх додумали.

Об’єктивність полягає у видаленні з рівняння «я» — суб’єк-
тив ної частини. Замисліться-но, як ми даємо поради іншим. 
Їхні проблеми здаються невагомими, а рішення — очевидними. 
У рівнянні є одна складова, присутня в ситуації з нашими пере-
шкодами, і вона дивним чином зникає, коли ми бачимо пробле-
ми інших, — суб’єктивність. Чомусь з іншими людьми ми стаємо 
об’єктивними.

Ми без питань приймаємо ситуацію за чисту монету й од-
разу ж кидаємося допомагати в її вирішенні. Егоїстично — і по-
дурному — ми забуваємо про жалість, цькування й скарги на 
життя.

Уявіть, що ваша проблема трапилася не з вами. Наче вона зо-
всім нічого не важить. Наскільки легше стало усвідомлювати свої 
дії? Наскільки швидше можна оцінити сценарій відсторонено? 
Тепер ви можете його переписати. Сприйняти холоднокровно.

Подумайте про всі способи розв’язання вашої проблеми. Ні, 
справді подумайте. Замініть співчуття ясністю — для співчуття 
у вас ще буде час. Це вправа, а тому її варто повторювати. Більше 
підходів — ліпший результат. Що краще ви натренуєтеся бачити 
реальний стан речей, то більша ймовірність, що сприйняття буде 
працювати на, а не проти вас.
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Змініть ракурс

Людина не просто існує — вона постійно 
вирішує, яким буде її існування, ким стане 
в наступну секунду. Кожна людина має 
свободу змінитися в будь-який момент.

Віктор Франкл

Якось афінський полководець Перикл відплив у морський 
похід у розпалі Пелопоннеської війни. Раптом сонце за-
тьмарилося, і весь флот зі 150 кораблів поглинула темрява.

Від несподіванки налякані воїни підняли паніку. Але, на від-
міну від них, Перикл залишався незворушним. Він підійшов до 
керманича, зняв із себе накидку й закрутив її навколо його голо-
ви. Зробивши це, Перикл спитав, чи лякає керманича те, що він 
зараз бачить.

Звісно ж, керманича це не лякало.
Перикл відповів: «То що ж змінюється, якщо причина темряви 

інша?».
Греки були розумними. Ці відомі слова не лише розкривають 

філософію стоїцизму, а й містять засади когнітивної психології. 
Ракурс — наше все.

Варто розкласти щось по поличках чи подивитися на це під 
іншим кутом — і воно втрачає свою силу.

Страх послаблює, відволікає, стомлює. Зазвичай він нераціо-
нальний. Усвідомлюючи це, Перикл зміг перебороти його силою 
ракурсу.

Греки знали, що, на нашу біду, ми часто віддаємо перевагу по-
ясненню складного, а не простого. Що ми жахаємося перепон, бо 
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дивимося на них під неправильним кутом. Що елементарна змі-
на ракурсу може сильно вплинути на реакцію. Перикл довів, що 
наше завдання — не ігнорувати страх, а пояснити його. Коли жах 
знову охопить вас, візьміть його й розкладіть по поличках.

Ми самі обираємо, як дивитися на світ. У нас є змога додати 
ракурс до рівняння. Ми не здатні змінити самі перешкоди — ця 
частина рівняння фіксована, — але сила ракурсу може вплинути 
на зовнішній вигляд проблем. Наш підхід, точка зору, контекст 
ситуації й те, як ми її малюємо у себе в голові, визначають склад-
ність барикади.

Ставити «Я» на перше місце чи ні — вибір за вами. (Я нена-
виджу виступати на сцені. Я провалився. Я  боюся цього.) Але 
так ви додаєте до рівняння новий елемент — «ви і перешкода», а 
не просто «перешкода» сама по собі. Через неправильний ракурс 
нас поглинає й переповнює те, що насправді не варте уваги. Тоді 
навіщо ми самі йдемо до цього?

Правильна перспектива — погляд на світ — дивовижно змен-
шує масштаб перешкод і негараздів.

Ми чомусь ніколи не бачимо цілісної картини. Самі себе під-
штовхуємо до зірваних контрактів і пропущених зустрічей. Якщо 
дивитися на це окремо, то все кепсько — адже ми щойно втрати-
ли таку можливість!

Але ми дещо забуваємо. За словами невтомного підприємця-
мільярдера Річарда Бренсона, «бізнесові можливості — наче авто-
буси: пропустив один — незабаром під’їде інший». Одна зустріч — 
ніщо, порівняно з життям, сповненим зустрічей. Один контракт — 
це лише один контракт. І, може, вам навіть пощастило ухилитися 
від кулі. А раптом наступна можливість буде кращою?

Наш світогляд змінює погляд на ці речі. Чи справді та позиція, 
з якої ми дивимося на світ, відкриває перед нами перспективи? 
А може, вона лише стоїть на заваді? Ось у чому питання.

Нам під силу звужувати й розширювати кут зору як завгодно, 
аби він видавався комфортним для поточного завдання. Уявляй-
те це як вибіркове редагування — не для того, щоб обманювати 
інших, а щоб переорієнтувати себе.
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І це справді працює. Маленькі хитрощі можуть вирішити те, 
що колись здавалося неможливим. Раніше ми почувалися слаб-
кими — тепер ми сильні. Ракурс відкриває для нас важелі, про 
існування яких ми навіть не здогадувалися.

Ракурс нерозривно пов’язаний із перспективою, яка має два 
значення:

1. Ширша картина світу, а не лише те, що зараз перед очима.
2. Індивідуальний та унікальний погляд на світ, спосіб інтер-

претації подій.
Обидва тлумачення перспективи вкрай важливі, бо в обох ви-

падках вона може змінити ситуацію, що раніше здавалася загроз-
ливою чи неможливою для подолання.

Джордж Клуні у свої перші роки в Голлівуді отримував відмову 
за відмовою. Він хотів сподобатися продюсерам і режисерам, тому 
невдачі глибоко ранили його. Клуні звинувачував усю кінематогра-
фічну систему в сліпоті, яка не давала змоги розгледіти його таланту.

Напевно, вам знайома така перспектива — вона вмикається, 
коли ми проходимо співбесіди, заманюємо клієнтів чи фліртуємо 
в кав’ярні. Ми підсвідомо підкорюємося, словами письменника 
й підприємця Сета Ґодіна, «тиранії бути обраним».

У житті Клуні все змінилося, коли він подивився на ситуацію 
з іншого ракурсу. Він зрозумів: кастинг — це перешкода не для 
нього, а передусім для продюсерів, адже саме їм конче треба зна-
йти когось на роль, і вони щоразу сподіваються, що наступний 
кандидат буде саме тим. Кастинг — це спосіб вирішити їхні про-
блеми, а не його.

З точки зору Клуні, він і був цим рішенням. Джордж не зби-
рався благати на колінах. Він був відповіддю на їхні молитви, а 
не навпаки. У наступних кастингах Клуні став приділяти увагу 
не лише винятковим акторським здібностям. Він намагався зро-
зуміти, що саме продюсери шукали в акторах на конкретну роль, 
і виявляв ці якості на кастингу, репетиціях, зйомках і під час ре-
кламних турів.

Різниця між правильною й хибною перспективою просто ко-
лосальна.
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Те, як ми інтерпретуємо події, закладає основу для майбутньої 
реакції на перешкоди.

Куди голова — туди й тіло. Сприйняття передує дії. За пра-
вильним ракурсом слідують правильні вчинки.
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Усе залежить від вас?

Моє найперше завдання — поділяти речі на дві 
категорії: зовнішні обставини, яких я не можу 
контролювати, і життєві рішення, які повністю 
під моїм контролем. Де ж тоді хороше й погане? 
У мені, у моїх рішеннях.

Епіктет

Томмі Джон, один з найкмітливіших гравців бейсболу, зі-
грав 26 сезонів у вищій лізі. Двадцять шість! У перший 
рік його кар’єри в президентському кріслі сидів Кеннеді. 

В останній — Джордж Буш. Він грав з Міккі Ментлом і Марком 
Макгуаером!*

Майже надлюдське досягнення. Але він досяг цього, бо знову 
й знову, у різних формах і варіаціях, ставив собі та іншим те саме 
запитання: «Чи є в мене шанс? Чи є в мене надія? Чи зможу я 
зробити це?».

Він хотів почути лише одне: «Так». І байдуже, яким незначним 
чи примарним був шанс на справдження цього слова. Якщо цей 
шанс таки був, Томмі хапав його й укладав у нього всі зусилля 
й енергію до останньої краплі. Якщо він знав, що його спроби 
вплинуть на результат, то міг померти просто на полі, але шанс 
не змарнувати.

Першого життєвого удару Томмі Джон зазнав у середині се-
зону 1974-го, коли пошкодив робочу руку, порвавши зв’язки лік-

 * Ідеться про те, що різниця між роками кар’єри цих гравців величезна, а Томмі 
Джону видався шанс грати з обома (прим. пер.).
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тьового суглоба. Перший випадок в історії бейсболу й спорту за-
галом, коли пітчер* розірвав усі зв’язки. Лікарі дали цьому назву 
«мертва рука». Кінець гри.

Але Джон відмовився це прийняти. Чи було хоч щось, що мо-
гло повернути його на поле? Було. Лікарі запропонували екс-
периментальну операцію, під час якої планували замінити по-
шкоджені зв’язки на робочій руці сухожиллями з іншої. «Який 
шанс на реабілітацію після операції?» — «Один із сотні». — «А без 
неї?» — «Жодних шансів», — таким був вердикт лікарів.

Він міг піти зі спорту. Але ж був один шанс зі ста. За допомо-
гою реабілітації й тренувань можливість була майже під його 
контролем. І він її спіймав. А після того виграв ще 164 гри в на-
ступних тринадцяти сезонах. Тепер ця процедура всесвітньо відо-
ма як «операція Томмі Джона».

Менш як за десять років Джон знову зібрав у кулак ту волю 
й зусилля, що й під час операції, коли його маленький син ви-
пав з вікна третього поверху, проковтнув язика та ледь не помер. 
Навіть у хаосі відділення швидкої, коли всі лікарі були перекона-
ні у відсутності шансів, Джон пообіцяв родині: байдуже, скільки 
часу на це піде — один рік чи десять, — але вони не опустять рук 
доти, доки не залишиться жодних варіантів.

Його син повністю одужав.
Здавалося б, кар’єра бейсболіста для Джона скінчилася 

в 1988-му у віці 45 років, коли «Янкіз» відправили його на пен-
сію після завершення сезону. Проте він відмовлявся це приймати. 
Томмі покликав тренера й спитав, чи міг би він приєднатися до 
наступних весняних тренувань у ролі запрошеного гравця. Тре-
нер відповів, що грати в бейсбол у його віці вже не варто. Джон 
повторив запитання: «Скажіть чесно, якщо я буду тренуватися, 
у мене є шанс?». І він цей шанс отримав.

Томмі Джон першим прибув у тренувальний табір. Він зай-
мався годинами щодня, повторював кожний урок, який вивчив 
за чверть століття гри в бейсбол, і став повноцінною частиною 

 * У бейсболі, гравець, який подає м’яч (прим. пер.).
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команди в ролі найстаршого гравця. Він відкрив сезон і виграв, 
пропустивши лише два проходи з семи подач.

У все, що він міг змінити за наявності шансу, Томмі вкладав 
сто відсотків своїх зусиль. Він часто запевняв тренерів, що помре 
на полі перед тим, як піти з бейсболу. Він розумів, що завданням 
кожного професійного спортсмена було бачити різницю між ма-
лоймовірним і неможливим. І він бачив цю мізерну розбіжність, 
яка зробила його тим, ким він є.

Щоб приборкати в собі ту саму енергію, колишні наркозалеж-
ні вчать «Молитву спокою».

Боже, дай мені спокій, щоб прийняти речі, яких я не можу змінити,
Сміливість змінити речі, які ще можна змінити,
І мудрість, щоб бачити між ними різницю.

Ось як вони концентрують свої зусилля. Набагато легше бороти-
ся із залежністю, коли не намагаєшся змінити факту, що ти наро-
дився, що твої батьки були монстрами, що ти втратив усе. Цьому 
вже покладено край. Усе. Шанс це змінити — нуль зі ста.

Натомість зосередьте увагу на тому, що змінити можна.
В основі «Молитви спокою» лежить цитата з трактату стоїків 

віком понад дві тисячі років: «Ta eph’ hemin, ta ouk eph’ hemin». 
Що залежить від нас, що не залежить від нас.

То що ж залежить від нас?

Наші емоції.
Наші судження.
Наша креативність.
Наше ставлення.
Наша точка зору.
Наші бажання.
Наші рішення.
Наша рішучість.

Це, так би мовити, наше бейсбольне поле. Наша гра.
Що ж від нас не залежить?
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Решта речей. Погода, економіка, обставини, емоції й суджен-
ня інших, тренди, природні катастрофи тощо.

Якщо від нас і залежить поле, то ми зовсім не контролюємо 
правила й умови гри. Чинники, які найкращі спортсмени обер-
тають на свою користь і з якими не сперечаються (адже в цьому 
немає сенсу).

Сперечатися, скаржитися або, і це навіть гірше, опускати 
руки — ось наш вибір. Вибір, який найчастіше не допомагає діс-
татися фінішної прямої.

Коли мова заходить про сприйняття, необхідно бачити доле-
носну різницю між підвладними нам речами й непідвладними. 
Ця відмінність поділяє людей на тих, хто здатен на великі справи, 
і тих, кому важко залишатися тверезим. Останні не можуть уни-
кати не лише наркотиків чи алкоголю — вони не можуть уника-
ти будь-яких залежностей.

У якомусь сенсі, найшкідливіша для нас омана — упевненість, 
що ми зможемо змінити речі поза нашим контролем. Спонсор 
відмовився фінансувати вашу компанію — ні, це від вас не зале-
жить. А рішення вдосконалитися й вийти на новий рівень? Так, 
це у ваших силах. Хтось украв вашу ідею чи першим дістався від-
криття? Ні. Переробити ідею, удосконалити її чи боротися за свої 
права? Так.

Концентрація лише на підвладних нам речах збільшує нашу 
силу. Однак коли кожна крапля енергії спрямована на речі поза 
нашою сферою впливу — ця енергія змарнована. Вона лише по-
турає нашим бажанням і руйнує зсередини. Стільки сил — на-
ших, чужих — ідуть у нікуди.

Сприймати перешкоду як виклик, узяти від неї все найкра-
ще — це також вибір. Вибір, який залежить від нас.

— Тренере, чи є в мене шанс?
— Ta eph’ hemin?
— Це залежить від мене?
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Живіть теперішнім

Щоб не побачити цілого, дивіться впритул.

Чак Паланік

Зробіть таку ласку: перегляньте список бізнес-компаній, 
відкритих за часів депресій чи економічних криз.

Журнал «Форчун» (Fortune) — дев’яносто днів після обвалу ринку 
1929-го.

Кур’єрська служба «Федех» (FedEx) — нафтова криза 1973-го.
Вантажна компанія «Ю-пі-ес» (UPS) — паніка 1907-го.
Компанія «Волт Дісней» (Walt Disney) — 11 місяців бездоганної 

роботи, на дванадцятий — обвал ринку 1929-го.
Технологічна компанія «Ейч-пі» (HP) — Велика депресія, 1935 рік.
Банківська компанія Чарльза Швоба — обвал ринку 1974–1975 років.
Нафтова корпорація «Стендад ойл» (Standard Oil) — Рокфеллер 

викупив у партнерів те, що згодом стало «Стендад ойл», і за-
снував компанію 1865-го, в останній рік Громадянської війни.

Пивоварна компанія «Кус» (Coors) — депресія 1873-го.
Торговельна компанія «Костко» (Costco) — спад наприкінці  

1970-х.
Косметична компанія «Ревлон» (Revlon) — Велика депресія,  

1932 рік.
Автомобільна корпорація «Дженерал моторс» (General Mo tors) — 

паніка 1907-го.
Торговельна компанія «Проктер енд Ґембл» (Procter & Gamb le) — 

паніка 1937-го.
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Авіакомпанія «Юнайтед ейрлайнз» (United Airlines) — обвал рин-
ку 1929-го.

«Майкрософт» (Microsoft) — спад у 1973–1975 роках.
Соціальна мережа «Лінкдін» (LinkedIn) — 2002 рік, крах інтернет-

компаній.

Загалом ці фірми навіть гадки не мали про те, що існували в пе-
ріод якоїсь історично важливої кризи. Чому? Тому що їхні керів-
ники були зайняті теперішнім і вирішували нагальні проблеми. 
Вони не знали, що станеться в майбутньому, — їм було відомо 
лише те, що відбувається тут і зараз. У них була улюблена робо-
та, велика ідея, у яку вони вірили, і продукт, який хотіли продати. 
Вони розуміли, що треба виплачувати зарплатню.

Але ми чомусь не звикли розбиратися з проблемами в міру їх 
надходження. Постійно занурюємося в кожну ситуацію: що вона 
«означає», «справедлива» вона чи ні, що «стоїть» за цим і що ро-
бить решта. 

А потім дивуємося, чому в нас зовсім не залишилося сил на ви-
рішення самих проблем. Ми так багато розмірковуємо над ними, 
що самі себе виснажуємо. Якби ми просто взялися до роботи, то 
проблема вже давно була б вирішена.

Наше розуміння світу бізнесу повністю змішалося з міфами 
й казками. Смішно те, що ми не бачимо реального стану речей 
через увагу до окремих постатей. Насправді половина компаній 
у списку «Форчун 500» (Fortune 500) була заснована за часів об-
валу ринку чи економічного спаду. Половина.

Річ у тім, що більшість людей починають справу в неспри-
ятливий для цього час (хоча про це й гадки не мають) і чудово 
справляються. Це чесно. Це універсально для всіх. Ті, хто вижи-
вають на ринку, роблять це завдяки концентрації на теперішньо-
му, — ось у чому секрет.

Живіть тут і зараз, а не виглядайте монстрів, які можуть і 
не з’явитися в майбутньому.

Бізнес має прийняти обмеження світу як належне й шукати 
вигоду там, де це можливо. Люди з підприємницькими здібностя-
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ми схожі на тварин: їм пощастило не мати ні часу, ні можливості 
думати про те, як усе має бути чи як вони хочуть, щоб це було.

Для тварин усе навколо видається таким, яким є насправді. 
Наша проблема в тому, що ми постійно намагаємося докопатися 
до «справжнього значення» речей — чому вони такі, які є. Але ці 
«чому» нічого не важать. Емерсон висловив це влучною фразою: 
«Ми не можемо витратити цілий день на пояснення». Не марнуй-
те час на зайві речі.

Немає значення, в хороший чи поганий час ви народилися. 
Сприятливий ринок праці чи несприятливий. Страшна перешко-
да попереду чи обтяжлива. Важливо лише те, що теперішній мо-
мент відбувається тепер.

Наслідки перепон лише теоретичні — вони існують у минуло-
му чи в майбутньому. Але ми живемо зараз. Що скоріше ми це 
усвідомимо, то легше буде подолати перешкоду.

Візьміть вашу проблему й перетворіть її на можливість зосе-
редитися на теперішньому. Спробуйте ігнорувати ситуацію зага-
лом і задовольняйтеся тим, що відбувається тут і зараз. Не треба 
уявляти майбутнє, яке відповідає вашим передбаченням — кра-
ще цих передбачень узагалі не робити. Нехай кожна нова подія 
буде ковтком свіжого повітря, яке начисто стирає те, що трапило-
ся до цього, й на що інші сподіваються в майбутньому.

Ви обов’язково знайдете спосіб, який пасує вам якнайкраще. 
Однак є деякі речі, що змусять жити теперішнім кожного з нас. 
Фізичні вправи. Відмова від девайсів. Прогулянка в парку. Меди-
тація. Новий домашній улюбленець. Усе це постійно буде нагаду-
вати, наскільки цінний теперішній момент.

Зрозуміло лише одне. Ви не можете просто сказати: «Ой, сьо-
годні починаю жити теперішнім». Над цим треба працювати. По-
стійно тримайте думки на припоні — не відпускайте їх у майбут-
нє чи в минуле. Відмовтеся від тих, що відволікають. Залиште все 
неважливе в спокої — байдуже, як сильно вам кортить зробити 
навпаки.

Значно легше це зробити, якщо сприймати самообмеження 
не як гру на сцені, а як редагування. Пам’ятайте, що один мо-
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мент — це ще не життя. Це лише момент у вашому житті. Зосе-
редьтеся на тому, що просто перед вами. Тут і зараз. Ігноруйте 
те, що воно «являє собою», «означає» або «чому трапилося саме 
з вами». Не варто над цим замислюватися — навколо відбуваєть-
ся ще стільки важливих речей.
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Думайте по-іншому

Геніальність — це талант упроваджувати 
в життя те, що у вас на думці. Інших 
визначень цього слова не існує.

Френсіс Скотт Фіцджеральд

Стів Джобс став відомим через те, що називають «полем 
викривлення реальності». Частково мотиваційна тактика, 
частково чиста енергія й ентузіазм змусили його свідомо 

зневажати висловлення на зразок «це неможливо» і «нам потріб-
но більше часу».

Ще в ранньому віці Джобс побачив, як реальність несправед-
ливо затискається в рамки правил і компромісів, нав’язаних лю-
дям з дитинства. Так він сформував свій енергійний погляд на 
можливе й неможливе. На його думку, правильними поглядами 
й працьовитістю з життя можна ліпити все, що заманеться.

Наприклад, у Джобса були високі очікування від дизайну но-
вої миші для одного з перших продуктів «Епл» (Apple). Він хотів, 
щоб миша рухалася плавно в усіх напрямках — новаторський 
на той час підхід, — але один дизайнер повідомив головному ін-
женеру, що це комерційно неможливо. За його словами, плани 
Джобса були нереальними. Наступного дня головний інженер ді-
знався, що Стів звільнив цього дизайнера, а першими словами 
нового працівника були: «Я можу зробити цю мишу».

Таким був погляд Джобса на реальність. Твердий. Непохитний. 
Самовпевнений. Не заради мрій — заради справжніх, високих ці-
лей. Він розумів, що низька мета означає вдоволення посередні-
ми досягненнями. А ось висока ціль, якщо все піде як належить, 
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може створити щось неймовірне. Джобс став Наполеоном, який 
кричав до своїх солдат: «Не буде ніяких Альп!»*.

Для більшості з нас така впевненість не дається задарма. Бага-
то людей у нашому житті пропагували необхідність бути реаліс-
тичним, консервативним або навіть гірше — не порушувати рів-
новаги. А це величезний недолік, зокрема коли йдеться про ве-
ликі зрушення. Адже навіть якщо наші сумніви в собі виглядають 
реальними, вони мало стосуються можливого й неможливого.

Наше сприйняття визначає (ви навіть собі уявити не можете, 
наскільки), на що ми здатні й на що не здатні. Інколи воно навіть 
визначає саму реальність. Якщо ми віримо в перешкоди більше, 
ніж у мету, то що з них, урешті-решт, візьме гору?

Згадайте митців. Саме їхнє унікальне бачення розвиває мис-
тецтво. Межа можливостей мистецтва до Караваджо й після трі-
умфального дебюту його похмурих шедеврів — два різних понят-
тя. Візьміть будь-якого геніального філософа, письменника чи 
художника — і побачите те саме.

Ось чому не варто сліпо вірити всьому, що кажуть інші (або 
голос у вашій голові). Ми зрозуміємо, як помилялися, лише коли 
не досягнемо своєї мети.

Будьте відкритими. Ставте все під сумнів.
І хоча ми, ясна річ, не контролюємо реальність, наше сприй-

няття може на неї впливати.
За тиждень до поставки в магазини перших комп’ютерів Ма-

кінтош інженери повідомили Джобсу, що не вкладаються в тер-
мін. Тоді він поспіхом зібрав конференцію. Інженери вимагали 
ще двох додаткових тижнів, щоб привести комп’ютери до ладу. 
Джобс спокійно пояснив: якщо вони встигнуть за два тижні, то 
вистачить і одного — за такий проміжок часу ця різниця неіс-
тотна. І, що важливіше, якщо вони так плідно працювали й уже 
дійшли до фінального етапу, то просто не можуть не відправити 

 * Коли Наполеон обговорював план вторгнення в Італію, один його офіцер ска-
зав: «Але, сер, пам’ятайте про Альпи». На що Наполеон відповів: «Не буде ніяких 
Альп!» — і згодом справді подолав гори. Для пересічної людини це завдання тоді 
здавалося неможливим (прим. пер.).
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комп’ютери 16 січня, як і планувалося. Інженери взяли себе в руки 
й уклалися в термін. Наполегливість Джобса підштовхнула їх до, 
як їм здавалося, неможливого.

А тепер згадаймо: як ми зазвичай укладаємося в неможливі 
терміни, які отримуємо від керівництва? Ми скаржимося. Ми ска-
женіємо. Ми питаємо себе: «Як вони могли? Який у цьому сенс? 
Вони вважають, що я робот?!». Ми шукаємо вихід і жаліємо себе.

Ясна річ, жодна з цих дій не впливає на об’єктивну реальність 
терміну. Але цього можна добитися, підштовхуючи себе вперед. 
Джобс відмовився терпіти людей, які не вірять у власні можли-
вості — нехай його запити й були несправедливими, незручними 
чи вкрай амбіційними.

Його геній і дивовижна продукція, яка завжди здавалася не-
ймовірною й трохи футуристичною, повністю втілюють цей ме-
тод. Стів Джобс штовхав себе крізь терени, у яких інші бачили 
лише жорсткі обмеження, і, як результат, створив щось абсолют-
но нове. Ніхто не вірив у те, що «Епл» випустить продукцію тако-
го рівня. Взагалі-то, Джобса навіть викинули з власної компанії 
в 1985 році, бо члени правління вважали його ідеї «планами боже-
вільного». Як бачимо, вони глибоко помилялися.

Джобс навчився відхиляти перші судження й заперечення, які 
випливають з них, адже причина заперечення часто закорінена 
в страху. Коли він замовив спеціальне скло для першого айфо-
на, виробники панічно злякалися таких стислих термінів. «У нас 
не вистачить потужностей», — відповіли вони. «Не бійтеся, — 
сказав Джобс, — ви можете це зробити. Поламайте трохи голо-
ву. Ви можете». Буквально за ніч виробники перетворили свої 
потужності на монстрів із вироблення скла й за півроку встигли 
зробити достатньо матеріалу для першого запуску телефона.

Це докорінно відрізняється від того, як нас учили поводитися 
в дитинстві. «Не літай у хмарах», — казали дорослі. «Слухай довко-
лишніх. Гарно поводься з іншими. Іди на компроміси». Ну гаразд. 
А як бути, коли довколишні помиляються? А раптом суспільна му-
дрість занадто консервативна? Усе через постійне бажання скар-
житися, відкладати, а потім кидати те, що стримує нас.
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Підприємець — це людина з вірою у власну змогу зробити 
щось досі небачене. Його надихає ідея того, що ніхто раніше 
цього не робив. Коли йому дають несправедливе завдання, він 
бачить у ньому шанс перевірити власні сили. Він віддає цьому за-
вданню всю енергію, хоча прекрасно знає, як важко досягти успі-
ху. Він розуміє перешкоду як можливість, бо постійно перебуває 
у відчайдушному режимі «немає чого втрачати» — у цьому стані 
найкраще виявляється наша винахідливість.

Найгеніальніші ідеї народжуються, коли перешкоди пролива-
ють світло на нові горизонти.
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Знайдіть можливість

Добра людина розмальовує події у власний колір... 
й обертає їх собі на користь.

Сенека

Одним з найнебезпечніших і приголомшливих досягнень 
мистецтва війни став німецький «бліцкриг» (блискавична 
війна). Під час Другої світової німці хотіли уникнути за-

тяжних битв в окопах і переформували мобільні підрозділи в опе-
ративні війська вузької дії, які захоплювали ворога зненацька.

Колони броньованих танків стрілою увірвалися до Польщі, Ні-
дерландів, Бельгії та Франції з руйнівними наслідками й без зна-
чних перешкод. Керівники опору просто здавалися: ніхто не хо-
тів протистояти нібито неможливому й невпинному монстру. 
Стратегія бліцкригу грала на страху ворога, який падав долілиць 
перед страшенною силою. Весь успіх операції тримався на цій 
реакції. Військова стратегія стала успіхом лише тому, що ворог 
вбачав у наступальних військах величезну перешкоду.

Ось як Антигітлерівська коаліція розцінювала бліцкриг про-
тягом усієї війни. Вони бачили лише силу ворогів і власну враз-
ливість. За кілька тижнів після успішного вторгнення коаліції до 
Нормандії вони знову зіткнулися з перешкодою — величезними 
угрупованнями німецького контрнаступу. Як їх тепер зупинити? 
Чи відкине їх ворог назад із завойованих такою високою ціною 
земель?

Знаменитий лідер дав відповідь на це питання. Ходячи по кон-
ференц-залі штаб-квартири на Мальті, генерал Двайт Ейзенгауер 
зробив заяву: він більше не буде терпіти боягузтва своїх коман-
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дирів. «Ця ситуація для нас — можливість, а не лихо, — промовив 
генерал. — За цим столом переговорів я хочу бачити лише жит-
тєрадісні обличчя».

У несподіваному контрнаступі Ейзенгауер побачив тактичне 
рішення проблеми, яке було в них під носом весь цей час: нацист-
ська стратегія сама по собі містила ключ до свого знищення.

Лише тоді Антигітлерівська коаліція змогла побачити мож-
ливість у перешкоді, а не просто загрозливу перепону. Варто 
було лише подивитися з іншого ракурсу: контрнаступ дарував 
їм понад п’ятдесят тисяч німців, що стрімголов неслися просто 
в пастку — або, за влучним висловлюванням генерала Паттона, 
«у м’ясорубку».

Арденнська й Фалезька операції, яким пророкували стати 
перешкодою коаліції й початком її відступу, насправді стали 
тріумфом. Впустивши клин німецької армії, а потім напавши на 
неї з боків, Антигітлерівська коаліція повністю оточила ворога 
з тилу. Непереможний наступ німецьких танків був безсилим, ба 
навіть самогубним. Ідеальний приклад того, чому не варто зали-
шати фланги незахищеними.

Проте найважливіше тут те, що це ідеальний приклад участі 
нашого сприйняття в успіху чи поразці ворога.

Одна річ — не піддаватися зневірі й смутку, які несуть у собі 
перешкоди. На це здатні не надто багато людей. Однак після 
приборкання власних емоцій, коли ви вже можете об’єктивно 
судити й міцно триматися на ногах, іде наступний етап: усві-
домлення того, що ви дивитеся не на перешкоду, а на можли-
вість, заховану в ній.

За словами Лори Інглз-Вайлдер: «Добро є в усьому — варто 
його лише пошукати».

Що ж, пошуки — не наша сильна сторона. Погляд постійно 
оминає дарунок долі. Поставте себе на місце Ейзенгауера: на вас 
насувається величезна армія, а ви бачите лише неминучу поразку. 
На скільки ще затягнулася б війна? Скільки ще загинуло б людей?

Проблема в наших забобонах. Вони диктують нам, що пра-
вильно, а що ні — коли трапляється останнє, ми всі мимоволі 
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припускаємо, що перебуваємо в невигідному становищі чи 
не маємо часу на інший шлях. Хоча насправді кожна життєва 
пригода — змога проявити себе.

Уявіть типову ситуацію, у яку потрапляли чи не всі: поганий 
начальник. Ми бачимо лише пекло. Ми бачимо лише втілення 
нічних кошмарів. Нас трусить від страху.

А чи не подивитися на цю «катастрофу», як на можливість?
Щоразу, як ви кажете, що нерви вже на межі й краще звіль-

нитися, замисліться: у вас є унікальний шанс удосконалити себе. 
Унікальний шанс проекспериментувати з різними рішеннями, 
спробувати різні тактики чи взятися до нових проектів, щоб роз-
винути свої навички. 

Ви можете навчити поганого начальника самі або навчитись 
чогось від нього — мимохідь заповнюючи своє резюме й шука-
ючи кращої роботи деінде. Підготуйте себе до цієї нової роботи: 
спробуйте новий стиль спілкування чи обстоювання своєї думки. 
Не бійтеся, у вас завжди під рукою рятівне коло: заява на звіль-
нення й нова посада.

Хто знає, можливо, безстрашне ставлення змусить вас відки-
нути поступки й згадати, за що ви любите свою роботу. Одного 
дня начальник зробить помилку — наступний хід за вами. Пе-
рехитріть боса. Це набагато краще, ніж похмура альтернатива — 
ридання, поливання брудом, лукавство, безхребетність.

Або ж візьмімо конкурентів по роботі (чи конкурентні компа-
нії) — незмінну причину вашого головного болю. Зверніть увагу, 
що вони:

• тримають вас у тонусі;
• піднімають ставки;
• мотивують вас довести, що вони помиляються;
• загартовують;
• змушують цінувати справжніх друзів;
• слугують повчальним прикладом того, ким ви не хочете 

стати.
А як щодо комп’ютерного збою, який знищив усю вашу робо-

ту? Ви станете удвічі кращим, адже тепер зробите цю роботу двічі.
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Чи згадайте бізнес-рішення, яке виявилося жахливою помил-
кою. У вас була гіпотеза, і вона виявилася хибною. Чому це має 
засмучувати? Науковця це не розлютило б — навпаки, йому це 
допомогло б. Може, наступного разу не варто так покладатися на 
свою стратегію. Тепер ви дізналися дві речі: наскільки ваша інтуї-
ція помиляється й наскільки сильний ваш потяг до ризику.

Не обов’язково блага й тяготи є несумісними. У Сократа була 
зла надокучлива жінка, але він постійно казав, що шлюб із нею 
був прекрасною практикою філософії.

Звісно ж, нам хотілося б уникати негативу. Але раптом у п’єсі 
під назвою «Складна ситуація, якої ми конче намагаємося уника-
ти» існує друга дія?

Спортивні психологи нещодавно провели спостереження 
за професійними спортсменами, які зіткнулися з певними не-
гараздами чи серйозними травмами. Спочатку вони виявляли 
почуття відчуженості, емоційної нестабільності й сумніви у сво-
їх фізичних можливостях. Проте згодом кожен почав виявляти 
бажання допомогти іншим, помічав нові перспективи й способи 
реалізації власних сил. Інакше кажучи, кожна мить страху й сум-
ніву після травми перетворилася на вдосконалені професійні зді-
бності.

Прекрасна концепція. Психологи називають її «змагальне 
зростання» чи «посттравматичне зростання». «Те, що нас не вби-
ває, робить нас сильнішими», — не кліше, а факт.

Боротьба з перешкодами неухильно підштовхує бійця вийти 
на новий рівень. Масштаби боротьби визначають масштаби са-
морозвитку. Перепона — це перевага, а не недолік. Наш ворог — 
будь-яке сприйняття, що не дає нам цього побачити.

З усіх стратегій, про які ми говорили, ця підходить для кожної 
ситуації. Усе можна перевернути догори дриґом — варто лише 
подивитися на це пронизливим поглядом, який оминає обгортку 
й бачить подарунок усередині.

Або можна дістати подарунок з боєм. Результат той самий. Пе-
решкода досі існує, хоча й приносить менше болю. Вигода майже 
на поверхні. Який дурень її не схопить?
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Коли люди:
• грубі й зухвалі:
 вони недооцінюють нас. Величезна перевага.

• лукаві:
 нам не  треба вибачатися, якщо ми поставимося до них 

так само.

• критикують чи сумніваються в наших можливостях:
 низькі очікування легше перевершити.

• ледачі:
 усе, що ми робимо, здається їм неймовірним.

Дивовижно, але це — прекрасні точки відліку. Іноді навіть кра-
щі за ті, які ми уявляли в ідеальному сценарії. Яка нам користь 
з того, що хтось ввічливий? Або пом’якшує удари? У поведінці, 
що провокує на негативну реакцію, міститься величезна можли-
вість — відкрита вигода, яку ми можемо подумки схопити й діяти, 
відштовхуючись від неї.

Тож зверніть увагу на погано запакований і нібито неприєм-
ний подарунок, піднесений нам у, на перший погляд, складній 
ситуації. Під обгорткою часто міститься те, чого ми потребуємо 
найбільше — щось коштовне. Дорогоцінний дарунок.

Ніхто тут не каже про «напівповний бокал». Ні, це має бути 
не компроміс, а повне сальто. Дивіться крізь негатив, навиворіт 
і просто в корінь, що стане вашою нагородою.
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Готуйтеся до дії

Наслідуй дії тигра:
хай твердіють м’язи й приливає кров.

Шекспір

Зазвичай проблеми не такі жахливі, як ми уявляємо. Ні, 
вони, радше, стають такими жахливими, як ми уявляємо.

Величезний крок уперед — усвідомити, що найгірше — 
це не подія, а подія плюс втрата контролю над собою. Адже тоді 
ви маєте вже дві проблеми (одна з них зовсім необов’язкова й ви-
никає постфактум).

Тож до вас така вимога: щойно побачите світ таким, яким він 
є насправді, одразу ж дійте. Правильне сприйняття — об’єктивне, 
раціональне, амбіційне, ясне — відсуває перешкоду й проливає 
світло на реальний стан речей.

Ясна голова гамує руки.
А потім ці руки треба залучити до роботи. Продуктивної роботи.
Усі ми робимо припущення, щоб зважити витрати й переваги. 

Ніхто не просить вас дивитися на світ крізь рожеві окуляри. Ніхто 
не закликає до благородних поразок і мучеництва.

Але сміливість усе одно на вашому боці, навіть якщо ви бачите 
реальні небезпеки перешкод. Боріться з тим, що стоїть на заваді, — 
не тому, що ви азартний гравець, який постійно кидає виклик долі. 
А тому, що ви прорахували й свідомо прийняли всі ризики.

Припустімо, що ви правильно налаштували своє сприйняття. 
Наступний крок — активна дія.

Ви готові?





Ч АС Т И Н А  Д Р У ГА

Дія

Що таке дія? Звичайна дія — це буденність, правильна 
дія — ні. Для цієї науки не згодиться будь-яка активність — 
лише спрямована активність. Кожен рух скерований на кін-
цевий результат. Крок за кроком, дія за дією ми демонтуємо 
конструкції перешкод на шляху. Завзятість і гнучкість діють 
суто в інтересах наших цілей. Дія вимагає сміливості, а не на-
хабності. Креативності, а не грубої сили. Нас формують наші 
рішення, тому кожен рух має бути просякнутий розважливіс-
тю, наполегливістю й хоробрістю. Усе це складові правильної, 
ефективної дії. Нічого зайвого. Розмірковування, ухиляння 
й допомога від інших не стосуються справи. Дія — це ліки про-
ти усіх наших проблем.
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Наука дії

Колись ніхто й уявити не міг, що Демосфену належатиме 
стати найкращим оратором Афін і навіть світу. Він наро-
дився кволим, немічним, із жахливими вадами мовлення. 

У сім років утратив батька. І це було лише початком.
Увесь його спадок, призначений для найкращих вчителів 

і шкіл, порозкрадали опікуни. 
Вони відмовилися платити вчителям, позбавивши Демосфена 

належної освіти. Він був настільки слабкий і хворий, що не зміг 
навіть вступити до гімназії — важливого закладу в давньогрець-
кому соціумі.

Демосфен був осиротілою, вразливою, дивакуватою дитиною, 
яку ніхто не розумів. Об’єктом глузувань. Здавалося б, це був зо-
всім не той, хто може мобілізувати на війну цілу націю лише си-
лою голосу.

Обділений природою, покинутий близькими людьми... Ма-
ленького Демосфена спіткали всі можливі й неможливі біди. Він 
не заслуговував на жодну з них. Більшість з нас у цій ситуації од-
разу опустили б руки. Але не Демосфен.

У його юній голові засів образ великого оратора — чоловіка, 
якого він колись побачив в афінському суді. Ця сильна й досвід-
чена людина одна тримала увагу всіх присутніх, які тамували по-
дих на кожному слові годинами поспіль. Він гамував непокору 
самим лише тембром голосу й силою висловлених ідей. Це надих-
нуло й кинуло виклик слабкому, забитому й безсилому Демосфе-
ну, який був цілковитою протилежністю впевненого й сильного 
оратора.

Тож він почав працювати.
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Щоб побороти вади мовлення, Демосфен розробив власну сис-
тему доволі дивних вправ. Наприклад, наповнював рот камінням 
і намагався так говорити. Або виголошував цілі промови проти 
вітру чи під час бігу по крутих схилах. Він учився виголошувати 
промови на одному диханні. І згодом його тихий, слабкий голос 
вибухнув гучною силою.

Демосфен у буквальному сенсі закопав себе в землю: вирив 
землянку, у якій займався самонавчанням. Щоб не відволікатися 
на зовнішні подразники, поголив голову наполовину, щоб було 
соромно навіть визирнути на вулицю. З цього моменту він щодня 
спускався в свій «кабінет», щоб попрацювати над голосом, мімі-
кою та аргументами.

Коли він нарешті вийшов на вулицю, то навчального матеріалу 
додалося. Кожна зустріч, кожна бесіда, кожен діалог ставали мож-
ливістю вдосконалитися. Усе це мало на меті побороти ворогів Де-
мосфена в суді й повернути втрачений спадок. І йому це вдалося.

У вісімнадцять він став повнолітнім і одразу ж подав позов 
проти своїх кривдників. У відповідь опікуни ухилилися, найняв-
ши власних адвокатів, але Демосфен не відступив. Він підійшов 
до питання гнучко й доволі творчо: подав зустрічний позов і ви-
голосив численні промови. Опікуни не змогли тягатися з праце-
любним і впевненим у своїх нових силах хлопцем. Демосфен ви-
грав справу.

Від спадку на той час залишилися крихти, але гроші — це дру-
горядне. Його репутація оратора, талант вести за собою натовп 
і неперевершені знання всіх тонкощів права вартували набагато 
більше від статків.

Кожна промова робила його сильнішим, кожен день навчан-
ня додавав рішучості. Він бачив кривдників наскрізь і вмів гаму-
вати страх. У боротьбі з недолею Демосфен знайшов своє справ-
жнє призначення: стати голосом і совістю Афін. Він досяг успіху 
завдяки тому, через що пройшов і як на це відреагував. Він спря-
мував свій гнів і біль на навчання, а потім — на виступи, піджив-
люючи все це такою люттю й силою, що їх було неможливо ані 
подолати, ані перевершити.
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Якось учений спитав Демосфена про три найважливіші 
риси оратора. Його відповідь говорить сама за себе: «Дія, дія 
і ще раз дія!».

Демосфен утратив спадок — ясна річ, це дуже прикро. Але 
в процесі боротьби з цією реальністю він створив кращу — її вже 
ніхто не зміг відняти.

А яка ваша реакція на прикрі обставини? Відступаєте назад? 
Чи йдете ва-банк? Метафорично чи ні, попереду, перед вами — 
вибух. Ви той, хто побіжить до нього? Чи від нього? Чи, гірше, 
будете паралізовано споглядати?

Цей психологічний тест каже про нас усе.
На жаль, більшість з нас обирають бездіяльність. Дія природ-

на, вроджена. Коли ми перечіплюємося й падаємо, інстинкти нас 
захищають. Ми викидаємо руки вперед, щоб уникнути удару об-
личчям. В раптовій аварії попри шок усе ж таки закриваємо голо-
ву руками. Ось звідки термін «рани захисту». Ми не думаємо, ми 
не скаржимося, ми не сперечаємося. Ми діємо. У нас є реальна 
сила — більша, ніж ми собі уявляємо.

Але коли за кермо стають наші гірші інстинкти, ми байдику-
ємо. Поводимося не як Демосфен, а як квола й безсила до змін 
дитина. Іноді можемо сформулювати проблему, навіть знайти її 
рішення, але за тижні, місяці й роки перешкода нікуди не зникає. 
Стає навіть гірше. Ми чомусь сліпо віримо, що хтось вирішить 
проблему за нас або вона зникне сама.

Усі через це пройшли. «Я такий розбитий / утомлений / зай-
нятий / безсилий».

І що ми після цього робимо? Ідемо розважатися. Чи з’їсти со-
лоденького. Чи поспати. Чи просто чекаємо.

Набагато легше ігнорувати чи прикидатися. Однак глибоко 
в душі ви знаєте, що нічого доброго з цього не вийде. Треба діяти. 
Почніть просто зараз.

Ми забуваємо важливу істину: байдуже, що з нами сталося 
й звідки ми прийшли. Важливо те, що ми з цим робимо. А єдиний 
спосіб зробити щось неймовірне — використати дане й набуте на 
свою користь.
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Люди повсякчас перетворюють лайно на золото, а лайно — 
значно гірше, ніж більшість наших проблем. Я кажу про фізичні 
вади, расову дискримінацію, битви проти численних армій. Але 
ці люди не відступили. Не пожаліли себе. Не тішилися фантазі-
ями про легкі рішення. Вони зосередилися на головному: при-
страсті до роботи й креативності.

Народившись з нічим, у бідності, чварах і хаосі минулих деся-
тиліть, деякі люди ніколи не були обтяжені сучасними поняття-
ми справедливості, блага чи лиха. Ніщо з цього їх не стосується. 
Вони знали й мали тільки те, що було просто перед ними. Замість 
того, щоб скаржитися, вони працювали. Вичавлювали всі соки. 
У них не було вибору.

Ніхто не хоче народитися слабким чи стати жертвою. Ніхто 
не хоче жити на останню копійку. Ніхто не хоче зупинитися на 
своєму шляху через перешкоду. Такі обставини не змінити сприй-
няттям, але й імунітету до дії в них немає. Якщо чесно, дія — єди-
не, що може на них вплинути.

Ніхто не каже, що треба блокувати емоції. Подумки скажіть: 
«Чорт забирай, це кепсько!». Дайте почуттям вихід. Видихніть. 
Усе зважте. Але не довго. Вам треба повернутися до роботи. Кож-
на подолана перешкода загартовує нас для наступних перешкод.

Але...
Ні. Жодних виправдань. Жодних винятків. Жодних вивертів. 

Усе залежить від вас.
Ми не можемо собі дозволити тікати й ховатися — у нас є ви-

няткове завдання. Попереду перепона, яку треба прийняти й пе-
ретворити на краще.

Ніхто вас не врятує. Якщо ми хочемо дістатися до бажаного 
пункту призначення й досягти поставлених цілей, є лише один 
шлях: зустріти проблеми правильною дією.

Тож робіть це щоразу з:
• енергією,
• завзятістю,
• послідовністю й виваженістю,
• гнучкістю,
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• прагматизмом,
• стратегічним баченням,
• хитрістю й винахідливістю,
• пристріляним оком на потенційні можливості.
Готові взятися до роботи?
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Рухайтеся вперед

Ми всі мусимо або зношуватися, або іржавіти. 
Я обираю зношуватися.

Теодор Рузвельт

Амелія Ергарт мріяла стати пілотом. Однак у 1920-ті роки 
люди ще вважали жінок слабкими, кволими й безхребет-
ними створіннями. За якесь десятиліття суфражизм ще 

не встиг розгулятися.
Амелія не могла заробляти на життя, працюючи пілотом, 

а тому знайшла роботу соціального працівника. Проте одного 
разу задзвонив телефон. Чоловік на іншому кінці дроту зробив 
досить принизливу пропозицію: «Ми хотіли б спонсорувати пер-
ший трансатлантичний політ жінки. Перша кандидатура вже 
відмовилася. Насправді вам не дадуть керувати літаком — ми 
відправимо ще двох чоловіків у супровід. І заплатимо їм купу 
грошей, а ви не отримаєте нічого. А, до речі, ще ви можете заги-
нути». Знаєте, що вона відповіла на цю пропозицію? Так.

Так чинять люди, які хапаються за можливість. Так чинять 
люди, які стають великими: байдуже, літання це чи боротьба 
з гендерними стереотипами. Вони беруть старт. Будь-де. Будь-як. 
Їм байдуже, є для цього ідеальні умови чи їх нема зовсім. Вони 
знають, що треба дати лише поштовх — і механізм запрацює за 
інерцією.

Так було й для Амелії Ергарт. Менш як за п’ять років вона ста-
ла першою жінкою, яка самостійно й без зупинки пролетіла над 
Атлантичним океаном і заслужено здобула славу найвідомішої 
людини у світі.
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Проте зрозуміло, що цього не сталося б, якби вона просто за-
дерла носа у відповідь на таку принизливу пропозицію й почала 
себе жаліти. Якби зупинилася на першому досягненні. Важливо те, 
що Амелія взяла старт й побігла вперед. Ось у чому секрет її успіху.

Життя вміє розчаровувати. Часто ми усвідомлюємо власні 
проблеми і навіть знаємо, як їх вирішити. Але ми боїмося пере-
йти до дії — а раптом це ризиковано? Раптом не вистачить досві-
ду чи все вийде не так, як ми планували? Раптом усе провалить-
ся? Може це дуже дорого чи швидко? А може, ми натрапимо на 
кращу пропозицію?

І знаєте, що в результаті? Нічого. Ми не робимо нічого.
Скажіть собі: «Момент настав. Здіймається вітер. Чутно дзво-

ни. Час починати, час рухатися».
Ми часто вважаємо, що світ обертається навколо нашого до-

звілля. Ми відкладаємо на потім тоді, коли вже варто починати. 
Ідемо на легку пробіжку, коли маємо бігти підтюпцем — та на-
віть галопом. А потім ми в шоці — в шоці! — коли нічого не змі-
нюється: з неба не сиплються нагоди, на купу звалюються пере-
шкоди, а вороги гуртуються проти нас.

І що ж тут дивного? Ми самі даємо їм простір для дій. Ми дає-
мо їм шанс.

Тож перший крок: зніміть битку з плеча й замахніться. Щоб 
кудись потрапити, треба спочатку рушити з місця.

Припустімо, ви майже впоралися з цим. Прекрасно! Ви вже 
попереду натовпу. Але дайте чесну відповідь: ви здатні на біль-
ше? Імовірно, так — завжди є куди розвиватися. Принаймні ви 
здатні докласти більше зусиль. Здатні почати... але це не межа 
ваших зусиль.

На початку Другої світової війни для британських солдат 
не було наказу гіршого, аніж указівка відправитися на північ-
ноафриканський фронт. Англійці ненавиділи жахливий клімат 
і місцевість, що руйнували їхні прилади й плани. Солдати пово-
дилися відповідно до своїх настроїв: повільно, боязко, обережно.

А от німецькому генералу-фельдмаршалу Ервіну Роммелю 
це навпаки подобалося. Він сприймав війну як гру. Небезпечну, 
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необачну, безладну, рухливу гру. І, що важливо, занурювався 
в цю гру з головою та постійно тягнув за собою війська.

Німецькі солдати казали про нього: «Там, де Роммель, — там 
і фронт».

Наступний крок: засуньте ноги у стремена і рухайтеся до мети.
На жаль, такого не скажеш про більшість сучасних керівників. 

Поки вони витрачають свою захмарну зарплатню на затяжні від-
пустки й ховаються за автовідповідачами, якийсь програміст-по-
чатківець уже гарує по вісімнадцять годин на день над стартапом, 
що знищить їхній бізнес. І, якщо чесно, коли мова заходить про 
вирішення проблем, більшість з нас поводяться зовсім не як про-
грамісти.

Поки ви спите, подорожуєте, гуляєте з друзями чи сидите 
в соц мережі, те саме трапляється і з вами. Ви розкисаєте. Утрача-
єте запал і агресію. Не рветеся вперед. Знайдеться мільйон при-
чин, чому ви не можете рухатися швидше. І все це робить пере-
шкоди на верстаті вашого життя ще масштабнішими.

Чомусь сьогодні ми схильні применшувати важливість запалу, 
ризику й руху напролом. Можливо, вони викликають певні нега-
тивні асоціації з поняттями насильства й маскулінності.

Проте Ергарт — доказ протилежного. Вона написала на сво-
єму літаку фразу: «Завжди думай з кермом в руках». Підтримуй 
швидкість польоту або розбийся. Ясна річ, треба бути розсудли-
вим, але попри це потрібно завжди рухатися вперед.

І це найважливіше: рухайтеся. Завжди.
Подібно до Ергарт, Роммель знав: виграють ті, хто найенер-

гійніше атакує проблеми й кидає виклик життю. Генерал завжди 
рухався вперед, змушуючи найкращих бійців Англії тікати в пані-
ці. Його наступальна кампанія в Кіренаїці, Торбуку й Тунісі пере-
росла в найдивовижніші перемоги в історії війни. Роммель наніс 
удар у час, коли англійці ще не встигли освоїтися, і в результаті 
приборкав непереборну перешкоду на найбільш безлюдних про-
сторах світу. Він долав пустельні поля битв Північної Африки з її 
величезними відстанями, сліпучими бурями, спекою й відсутніс-
тю води — він ніколи не зупинявся.
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Це дивувало навіть його командирів, які щоразу намагалися 
сповільнити Роммеля. Вони надавали перевагу тривалим пере-
говорам, а не діям. Час від часу це мало руйнівний вплив на темп, 
який задавав Роммель своїм військам — власне, як і в повсякден-
ному житті.

Тож якщо ви розчарувалися в гонитві за метою, не треба без-
сило жалітися, що ви ніколи не отримуєте того, чого хочете, або 
що перешкода стоїть як приклеєна. Якщо не спробуєте, то так і 
не зрушите з мертвої точки. Зізнайтеся собі: не було ніякої гонит-
ви взагалі.

Ми всі так багато говоримо про хоробрість як суспільне яви-
ще, але забуваємо, що на елементарному рівні вона виявляється 
в простих діях: від протистояння кривдникам до розкриття книж-
ки за темою навчання. Усі видатні люди (як Ергарт, наприклад) 
починали зі слів: «Так, я зроблю це». І зазвичай робили це в менш 
привабливих умовах, ніж ми маємо зараз.

Умови далекі від ідеальних чи ви до них не готові? Це не озна-
чає, що треба упускати шанс. Якщо ви хочете імпульсу, створіть 
його самі. Просто зараз: встаньте і почніть працювати.
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Тренуйте наполегливість

Він каже, що найкращий вихід — завжди напролом.
І я погоджуюся з цим.
Адже не бачу іншого виходу, як лише напролом.

Роберт Фрост

Майже рік генерал Улісс Грант намагався пробити обо-
рону Віксбурга — містечка, розташованого на скеляс-
тих берегах Міссісіпі, від якого залежало те, чи захопить 

Конфедерація найважливішу річку країни. Генерал пробував так-
тику «лоб у лоб». Намагався обійти навколо. Витратив місяці на 
викопування нових каналів, що змінили б русло річки. Підривав 
дамбу, щоб проплисти в місто на човнах по затопленій території.

Усе марно. Весь час газети перемивали йому кісточки. Місяці 
тупцяння на місці. Лінкольн відправив заміну, яка вже чекала 
на підхваті. Але Грант відмовився метушитися чи кидати спра-
ву. Він знав: десь в обороні є слабке місце. І він його знайде чи 
зробить сам.

Його наступний крок суперечив майже всім законам військо-
вих тактик. Він вирішив проплисти на човнах повз гарматні бата-
реї — неймовірний ризик, адже щойно війська опиняться внизу, 
вони вже не зможуть повернутися. Попри потужну нічну пере-
стрілку, майже всі човни залишилися неушкодженими. За кілька 
днів Грант перетнув річку на 50 кілометрів нижче, у районі план-
тації із влучною назвою Хард Таймз («Важкі часи»), штат Луїзіана.

План Гранта був сміливим: залишивши майже всю провізію 
позаду, солдати мусили шукати їжу самостійно і, крім того, захо-
плювати місто за містом ідучи вгору по річці. Коли Грант нарешті 
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оточив Віксбург, його послання до друзів і ворогів було очевид-
ним: він ніколи не здасться. Зрештою оборона впала. Грант був 
невпинним. Його перемога не була ідеальною — радше невідво-
ротною.

Якщо ми хочемо долати перешкоди, це повідомлення має йти 
як зсередини, так і ззовні. Нас не зупинять поразки, нас не зможе 
відволікти чи спантеличити зайвий шум. Ми будемо пиляти й до-
вбати перешкоду, поки вона не зламається. Опір марний.

У Віксбурзі Грант зрозумів дві речі. Перша: наполегливість 
і непоступливість були надзвичайною перевагою — напевно, 
єдиною його перевагою як лідера. 

Друге: така відданість справі веде до відмови від виснажливих 
традиційних варіантів і до нових рішень. Ця тактика — скоро-
чення провізії й харчування за рахунок ворожої території — була 
неперевіреною стратегією, яку після цього Північ могла викорис-
товувати для поступового виснаження ресурсів і бойового духу 
Півдня.

Наполегливість не лише допомогла Гранту прорвати оборо-
ну — перепробувавши всі неправильні варіанти, він винайшов 
новий шлях, який дав йому змогу виграти війну.

Історія Гранта — не виняток з правил. Це і є правило. Так пра-
цюють інновації.

У 1878 році Томас Едісон не був єдиним, хто проводив експе-
рименти з лампочками розжарювання. Але він був єдиним, хто 
використав 6000 різних волокон — навіть волос з бороди свого 
помічника, — кожне з яких наближало його до перемоги.

І він знайшов потрібне, доводячи, що часто геніальність — 
лише замаскована наполегливість. Згуртувавши свою фізичну 
й розумову енергію, Едісон невтомно обійшов нетерплячих кон-
курентів, інвесторів і пресу, відшукавши в шматочку бамбуку 
силу запалити весь світ.

Нікола Тесла, який провів не найкращий рік у лабораторії 
Едісона в період винайдення лампочки, якось пожартував: якщо 
Едісону доручили б знайти голку в стогу сіна, він «без розмірко-
вувань почав би перебирати соломинку за соломинкою, аж поки 
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не знайшов би шуканий об’єкт». І знаєте, інколи це найкращий 
метод.

Уявляйте собі Гранта й Едісона, коли стикаєтеся з новою пе-
решкодою. Улісса Гранта із сигарою в зубах. Томаса Едісона на 
колінах у лабораторії кілька днів поспіль. Обидва — втілення не-
втомної наполегливості й духу вірша Альфреда Теннісона про ін-
шого Улісса: «Боротися, шукати, знайти». Обидва — втілення від-
мови капітулювати. Вони перебирають у голові варіант за варі-
антом, реалізуючи кожен з однаковим ентузіазмом. Вони знають, 
що врешті-решт — безумовно! — один спрацює. Вони вдячні за 
можливість випробовувати й випробовувати раз за разом. Вони 
вдячні за безцінні знання, отримані завдяки цим випробуванням.

Перепона на шляху нікуди не зникне. Ви не зможете пере-
хитрити чи перебудувати її з якоюсь надприродною чи божою 
допомогою. Подивіться на перешкоду, на людей навколо, які на 
різні голоси волають про виправдання й сумніви, і процитуйте їм 
Маргарет Тетчер: «Повертайте, якщо хочете. Леді себе розверну-
ти не дасть».

Багато людей вважають, що великі перемоги великих людей, 
як-от Гранта чи Едісона, трапляються через випадок, осяяння. 
Що вони лускали проблеми як горіхи своєю геніальністю. Але 
насправді вся суть у повільному натиску з багатьох різних кутів 
і виключенні купи перспективних варіантів, які поступово ви-
штовхнули правильне рішення на поверхню. Їхня геніальність 
полягала в єдності мети й глухоти до сумнівів.

Цей метод не настільки «науковий» чи «прийнятний», як 
інші, — і що? Головне, що він працює.

Працює, якщо над ним працюєте ви. Усе просто (але, знову ж 
таки, нелегко).

Для багатьох з нас нетривалі перешкоди в житті — не пробле-
ма. Зазвичай ми достатньо кваліфіковані й освічені, щоб вирі-
шити їх. Однак чи вистачить у нас терпіння вдосконалити ідеї? 
Енергії постукати в безліч дверей, щоб знайти інвесторів чи при-
хильників? Наполегливості прорватися крізь політику й чвари 
командної роботи?



  Тренуйте наполегливість

77

Якщо вже почали боротися з перешкодою, вийти з гри — не ви-
хід. Навіть не припускайте. Кинути один шлях заради іншого? Зву-
чить більш оптимістично, але це далеко від виходу з гри. Якщо ви 
можете уявити, як кидаєте все й одразу, варто бити тривогу.

Керуйтеся такими правилами:
• ніколи не поспішайте,
• ніколи не хвилюйтеся,
• ніколи не впадайте у відчай,
• ніколи не зупиняйтеся на половині шляху.
Регулярно згадуйте улюблену фразу Епіктета: «Наполягай 

і чини опір». Наполягайте на зусиллях. Чиніть опір розсіяності, 
зневірі й безладу.

Не треба квапитися й бігти, висолопивши язика. Не треба за-
смучуватися чи впадати у відчай. Це не школа — вас не відраху-
ють. Сприймайте це як довге турне по життю.

Якщо ви граєте до фінального свистка, нема причин хвилю-
ватися про час. Ви певні, що не зупинитеся до кінця, що кожна 
вільна хвилина — ваша. Тож тимчасові невдачі не мають вас бен-
тежити. Це просто ями на дорозі довжиною в життя.

Нове заняття завжди означає нові перешкоди. Новий шлях — 
невивчений шлях. Лише час і невідступність можуть розчистити 
його від сміття й перепон. Лише в боротьбі з перешкодами, які 
налякали інших, ми відкриємо незвідані території. Лише через 
наполегливість і опір ми вивчимо те, на що не вистачило терпля-
чості іншим.

Нормально бути збентеженим. Ненормально кидати все на 
половині шляху. Міцно триматися на своїх двох і крок за кроком 
наближатися до облоги неприступної фортеці життя, коли так 
кортить усе кинути — ось це наполегливість.

Едісон стверджував, що для винахідника «перший крок — ін-
туїтивний, він приходить з осяянням; а ось потім починаються 
труднощі». Едісон вирізнявся з-поміж колег своєю терплячістю 
до цих труднощів і щирою відданістю справі у їх вирішенні.

Інакше кажучи, має бути складно. Імовірно, ваші перші спро-
би будуть марними. Треба присвятити справі всього себе... Однак 
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енергія — поновлюваний ресурс. Ми завжди зможемо знайти ще. 
Не чекайте на друге пришестя — шукайте слабкі місця. Не чекай-
те на перспективи — шукайте нову перспективу. Новий кут зору. 
Новий погляд. Ступайте на довгий шлях до успіху й хапайтеся за 
кожну можливість — і ви дістанетеся мети.
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Повторюйте

Що таке поразка? Лише урок,  
лише перший крок до кращого життя.

Вендел Філліпс

У Кремнієвій долині стартапи не народжуються відшліфо-
ваними до блиску. Ні, розробники випускають «мінімаль-
но життєздатний продукт» (МЖП) — найпростішу версію 

своєї ідеї з однією-двома функціями.
Сенс у миттєвому відгуку покупців. Якщо цей відгук слабкий, 

то проект швидко й безболісно закривають, щоб уникнути інвес-
тицій у непопулярний продукт.

Сьогодні інженери жартують: «Провал — це функція».
Але насправді це не жарт. Провал справді може стати дієвим 

інструментом у прагненні до вдосконалення, навчання, новизни. 
Це найперша функція будь-якого успіху. Немає нічого ганебно-
го в помилках і зміні курсу: щоразу, коли це трапляється, перед 
нами відкриваються нові можливості. Проблеми стають пер-
спективами.

Застарілий спосіб ведення бізнесу — це той, за якого компанії 
здогадуються про бажання клієнтів з досліджень, а потім розро-
бляють продукти в повній ізоляції від будь-якого враження. 

Така стратегія віддзеркалює страх поразки й вразливість до 
критики. Якщо величезний тираж товару провалюється в пер-
ший же день, то всі зусилля марні. Якщо ж розходиться на-гора, 
то ніхто й не знає, кому або чому завдячувати успіхом. Нато-
мість модель МЖП враховує провали й відгуки. Поразки лише 
додають їй сил: нецікаві функції прибираються, а обмежені 
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ресурси розробників повністю спрямовуються на розробку по-
трібних функцій.

У часи, коли люди працюють лише на себе і відповідають лише 
за себе, варто розглядати себе як стартап однієї людини.

А це означає інше ставлення до поразки. Це означає повторен-
ня, провали й вдосконалення. Наші численні спроби нерозривно 
пов’язані з терпимістю до численних поразок.

На шляху до успішних дій ми неодмінно зазнаємо поразки — 
можливо, не раз і не два. Це нормально. Може, навіть добре. Дія 
і поразка — це дві сторони однієї медалі. Перше не існує без дру-
гого. Однак цей важливий зв’язок легко розірвати — варто лише 
припинити дію через неправильне сприйняття провалу.

Після поразки спитайте себе: «Що пішло не так? Що можна 
поліпшити? Чого не вистачає?». Це допоможе віднайти альтер-
нативні шляхи — можливо, навіть кращі за початковий. Поразки 
заганяють вас у кут, який лише здається глухим — ви мусите са-
мостійно знайти з нього вихід. Це і є прорив.

Ось чому історіям великих успіхів передують історії великих 
провалів: їхні головні герої після падіння завжди повертаються 
до роботи. Вони не соромляться поразки — навпаки, вона стиму-
лює до роботи над помилками. 

У спорті програш за крок до перемоги часто переконує пере-
моженого, що він здатен побороти супротивника, який так дов-
го виривав перемогу з рук. Програш болючий, але, за словами 
Франкліна, доволі повчальний.

У бізнесі ми не беремо більшість поразок близько до серця, 
адже вони — лише частина процесу. Якщо інвестиція чи новий 
продукт окупляться — чудово! Якщо ні, не страшно. Ми до цього 
готові, бо не вклали в цю справу все до копійки.

Талановиті підприємці:
• ніколи не чіпляються за єдину можливість,
• ніколи не бояться втратити частину інвестицій,
• ніколи не губляться й не розчаровуються,
• ніколи не виходять з гри надовго.
Вони спотикаються, але не падають.
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І хоча ми розуміємо, що провали — це чудові життєві уроки, 
які нам щастить побачити на власні очі, ми все ж таки уникаємо 
їх. Відчайдушно оминаємо їх, боячись осоромлення. Ми зустріча-
ємо поразки істерикою.

Чому я взагалі маю хотіти програти? Це ж боляче!
Я й не казав протилежного. Однак зізнайтеся: передбачува-

ний і тимчасовий провал не такий болючий, як неочікуваний 
і катастрофічний. Як і будь-яка престижна школа, навчання на 
помилках не безкоштовне. Платою за знання стають дискомфорт, 
утрата чи вимушений новий старт.

Платіть із радістю. Кращого вчителя для своєї кар’єри, книги 
чи бізнесу ви не знайдете. Знаєте, як за ірландською приказкою 
капітан знайшов усі підводні камені в гавані? Дном свого кораб-
ля. Усі методи добрі, еге ж?

Пам’ятаєте Ервіна Роммеля та його блискавичну операцію 
проти англо-американських військ у Північній Африці? Це ще 
не вся історія. Антигітлерівська коаліція обрала таке невигідне 
поле бою навмисно. Черчилль знав, що перший бій з німцями 
має незабаром відбутися, але програти його в Європі означало б 
смерть бойового духу солдатів.

У Північній Африці англійці навчилися воювати проти нім-
ців — спочатку методом спроб і помилок, проте ці помилки були 
виправданими. Так британські війська швидко здобули необхідні 
навички й змогли планувати наступні дії. Вони приймали поразку, 
адже (як Грант чи Едісон) знали, що вона означала перемогу в кін-
ці шляху. У результаті, до зустрічі німців в Італії англійські війська 
були підготовлені краще, ніж у Північній Африці, і показали вони 
себе ще краще в завершальній кампанії у Франції й Німеччині.

Єдиний спосіб гарантовано зазнати втрат від провалу (щоб 
остаточно переконатися в його жахливості) — не винести з нього 
уроку. Пробувати ту саму стратегію знову й знову (точна ілюстра-
ція судового терміна «неосудність»). Люди постійно зазнають по-
разок тією чи іншою мірою. Але вони не вчаться. Не чують. Не 
бачать проблем, на які проливає світло невдача. Такі люди не ста-
нуть кращими.
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Тупоголові й непробивні — два типи людей, які надто само-
закохані для того, щоб зрозуміти: світ не має часу благати, спе-
речатися й переконувати їх у помилках. М’якотілі й уперті носять 
на собі занадто багато броні, щоб правильно сприйняти поразку.

Час зрозуміти: кожною помилкою, кожною дією світ щось на-
магається вам сказати. Це його відгук — спроба пробудити вас 
від невігластва чіткими інструкціями із самовдосконалення. Світ 
намагається вас чогось навчити. Слухайте.

Уроки даються тяжко, якщо затулити вуха. Не варто.
Уміння бачити й розуміти світ так — важливий елемент у ме-

ханізмі перевертання перешкод догори дриґом. Механізмі, який 
перетворює негатив на позитив. Розчарування на можливість. 
Поразка прокладає нам шлях, оминаючи бездоріжжя.
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Ідіть за процесом

Для гребня заплутана й пряма нитка — те саме.

Геракліт

Футбольний тренер Нік Сабан нечасто промовляє це сло-
во, проте кожен його асистент і гравець живе ним. Вони 
промовляють це слово замість нього, викарбовуючи 

його в своїй свідомості й кожній дії. Лише одне слово, яке веде за 
собою небувалий успіх. Процес.

Сабан, головний тренер футбольної команди Алабамського 
університету — певно, найбільшої династії університетського 
футболу в історії, — не зосереджує уваги на типових для інших 
тренерів речах. Або робить це не так, як вони. Він навчає Процесу.

Не думайте про перемогу на чемпіонаті ПСК*. Не думайте про націо-
нальний чемпіонат. Думайте про тренування, про саму гру, про цю 
мить. Це і є процес: думати про те, що можна зробити сьогодні, про 
нагальні завдання.

У хаосі спорту, як і в житті, процес прокладає нам шлях.
Він каже: «Так, перед тобою вкрай складне завдання. Не варто 

на цьому зациклюватися. 
Натомість розірви його на шмаття. Роби те, що треба робити 

тут і зараз. І роби це на відмінно. А потім перейди до іншого за-
вдання. Іди за процесом, а не призом».

 * Південно-Східна конференція (Southeastern Conference, SEC) — спортивна сту-
дентська конференція в США, яка фінансує чемпіонати з дев’яти чоловічих і два-
надцяти жіночих видів спорту.
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Дорога до чемпіонату — лише дорога. А ви подорожуєте дорогою 
поступово. Досконалість у поступовості. Спочатку вдосконалюйте 
перше, потім друге, а вже потім третє. Процес Сабана полягає саме 
в цьому — жити в теперішньому, робити по кроку за раз, не відволі-
катися. Забудьте про іншу команду, про табло, про натовп.

Процес полягає в завершенні. Завершенні тренувань. Завер-
шенні розробки стратегії. Завершенні атаки. Завершенні манев-
ру. Завершенні гри. Завершенні кожного найменшого завдання, 
що стоїть перед вами в цей момент. Досконалому завершенні.

Байдуже, на що ви націлилися: досягти вершин успіху у своїй 
сфері чи пережити жахливе випробування — цей підхід працює 
завжди. Не думайте про кінець — думайте про виживання. Про-
ходьте процес від страви до страви, від перерви до перерви, від 
точки до точки, від зарплатні до зарплатні. По дню за раз.

Якщо все організувати правильно, то посильним стає вирі-
шення навіть найскладніших проблем. Процес розслабляє. Під 
час процесу немає місця паніці. Навіть непосильні завдання пе-
ретворюються на низку елементарних складників.

Саме це відкрив для себе піонер метеорології ХІХ століття 
Джеймс Поллард Еспі в доленосній зустрічі. У вісімнадцять Еспі, 
який на той час навіть читати не вмів, відвідав палкий виступ 
відомого оратора Генрі Клея. Після промови зачарований Еспі 
спробував пробитися до Клея, але не знайшов слів для свого ку-
мира. Його друг вигукнув замість нього: «Він хоче бути таким, як 
ви, хоча й не вміє читати!».

Клей узяв один плакат, де великими літерами було написано 
«клей», подивився на Еспі й спитав, указуючи на одну із літер: 
«Бачиш, хлопче? Це буква “Е”. Залишилося лише тридцять дві».

Він подарував Еспі початок процесу. Уже за рік юнак вступив 
до коледжу.

Я розумію, усе це виглядає надто просто. Однак уявіть на 
хвильку майстра, який займається надзвичайно непростим ре-
меслом, а в його руках виглядає елементарним. Без напруги. Без 
боротьби. Без хвилювань. Розслаблено. Один легкий рух за ін-
шим. Усе це — результат процесу.
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Це можна контролювати. Нам не потрібно квапитися (хоча 
зазвичай ми так і робимо), коли перед нами стоїть важке завдан-
ня. Згадайте, як уперше побачили складне алгебраїчне рівняння. 
Вінегрет із символів і невідомих. Проте ви сіли, глибоко вдихну-
ли й перемогли — варто було лише розкласти й розв’язати змінні, 
а потім просто побачити відповідь у лівій частині рівняння.

Ніщо не заважає робити це й зараз з усіма перешкодами. Вдих-
ніть, виділіть складники, і хай вони приведуть вас до наступної 
дії. Усе по порядку, усе пов’язано.

Під час дії хаос і відволікання — це смерть. Безладна голо-
ва втрачає правильний напрямок і відволікається на думки про 
майбутнє. Процес — це порядок, що тримає в шорах сприйняття 
й синхронізує дії.

Це очевидно, проте все одно вилітає з голови в найважливіші 
моменти.

Якби я просто зараз збив вас з ніг і повалив на землю, якою 
була б ваша реакція? Спочатку паніка. Потім ви спробували б зі-
брати всі сили й відштовхнути мене. Марно: лише вагою свого 
тіла я можу утримувати вас на землі без значних зусиль. У резуль-
таті, боротьба виснажить вас.

Це антипроцес.
Є набагато легший спосіб. По-перше, не панікуйте, а накопи-

чуйте енергію. Не робіть нічого дурного на зразок бездумних дій. 
Ви самі себе задушите. 

Намагайтеся не погіршувати ситуацію. Підніміть руки й згру-
пуйтеся, щоб відвоювати трохи вільного простору. А потім пере-
тягніть ковдру на себе. Спробуйте вийти із захвату з вашої по-
зиції: схопіть мою руку, потім ногу, штовхніть стегнами, вдарте 
в коліно й відкиньте мене.

На це піде трохи часу, але ви зможете вирватися. Крок за кро-
ком нападник буде потроху здаватися, поки в нього не залишить-
ся сил. І ви вільні — усе завдяки процесу.

Потрапити в пастку — це лише стан, а не доля. Ви зможете ви-
братися з неї, знищуючи кожну частинку цього стану короткими, 
зваженими діями, а не пошуками якихось надлюдських сил.
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Поки ми ламаємо голову над ідеєю приголомшливих продук-
тів, щоб вивести з гри бізнес-конкурентів, суперник перехоплює 
м’яч на полі. Ми утримуємося від мрій написати книжку чи зняти 
фільм, адже це так важко — хто знає, як прокласти шлях з наших 
низин до таких висот?

Як часто ми йдемо на компроміс чи відступаємо, коли вважа-
ємо справжнє рішення проблеми занадто амбіційним чи непо-
сильним? Як часто вважаємо, що зміни неможливі через ради-
кальність і масовість? Або навіть гірше: скільки людей паралізу-
ють власні ідеї та натхнення? У гонитві за ними з усіма одночасно 
ми прямуємо в нікуди, відхиляючись від окресленого курсу і не 
роблячи кроку вперед. Звісно ж, ідеї геніальні, але вони рідко 
спрацьовують у такий спосіб. Рідко приводять туди, де нам справ-
ді варто бути.

Усі ці проблеми можна вирішити. Процес знищить кожну 
з них. Однак ми помилково припускаємо, що це трапляється від-
разу, і кидаємо все при першій думці про масштаби. Ми — поко-
ління мислителів «від А до Я»: ми переймаємося А, хвилюємося за 
Я, але повністю забуваємо про Б і Ю.

Кожен рух має слугувати нашим цілям. Коли ми чітко знаємо, 
заради чого працюємо, перешкоди здаються меншими й піддат-
ливішими. Коли ж не знаємо, перешкоди стають величезними 
й непосильними. Цілі розподіляють ями на дорозі в ідеальній 
пропорції.

Коли ми відволікаємося й починаємо перейматися чимось 
ще, крім прогресу й зусиль, процес стає рятівним (і іноді трохи 
владним) голосом в нашій голові. Це голос мудрого, досвідченого 
лідера, який точно знає, хто він і що збирається робити: «Стули 
пельку. Повертайся до початку й подумай про власні дії замість 
хвилювань про навколишні події. Ти знаєш свою справу. Годі ба-
зікати, повертайся до роботи».

Процес — це голос, який змушує нас взяти на себе відпові-
дальність. Він спонукає нас до дії, хай і не так явно.

Міліметр за міліметром пригнічуйте будь-який опір, наче не-
втомна машина. Крок за кроком рухайтеся вперед. Підпорядкуй-
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те силу процесу. Замініть страх процесом. Станьте залежні від 
нього. Покладіться на нього. Довіртеся йому.

Не поспішайте. Не треба гнати. Деякі проблеми важчі за інші. 
Спочатку візьміться за ті, що просто перед очима. Потім повер-
ніться до інших.

Процес — це правильні дії просто зараз. Не хвилювання про 
майбутнє чи результати минулого. Не цілісна картина.
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Робіть свою справу і робіть ї ї добре

Усе, що зроблено правильно  
і з належною скромністю, — благородне.

Сер Генрі Ройс

Уже після скромного старту власної кар’єри президент Ен-
дрю Джонсон з гордістю згадував про свою роботу кравцем. 
Він казав: «Мій одяг ніколи не рвався і не зношувався».

Під час виборчої кампанії один чоловік, гукаючи з натовпу, 
спробував присоромити його нагадуванням про походження з ро-
бітничого класу. Джонсон навіть паузи не зробив: «Це мене анітро-
хи не бентежить: коли я був кравцем, то заробив прекрасну репу-
тацію. Увесь пошитий мною одяг гарно сидів, клієнти отримували 
виконані замовлення вчасно — я завжди працював добре».

Ще один президент, Джеймс Гарфілд, у 1851 році оплатив своє 
навчання в Еклектичному інституті Хірама, умовивши адміні-
страцію дати йому роботу нічного сторожа в обмін на навчання. 
Він щодня працював з усмішкою на обличчі й геть не відчував со-
рому за свою роботу. Кожен свій ранок він розпочинав першим 
дзвоником з університетської дзвіниці (хоча його день починав-
ся набагато раніше) і радісно біг до класу.

Через рік після випуску з університету Гарфілд повернувся до 
Хіраму вже в ролі професора. Він викладав цілу низку курсів на 
додаток до основних предметів, а у двадцять шість років став де-
каном.

Ось що значить працювати добре — і байдуже, яка це робота.
Ці люди піднялися з дна бідності й досягли високих посад 

і влади, займаючись потрібною на той час справою якісно та 
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з гордістю. Краще за інших. Можливо, інших навіть і не було — 
вони просто не мали бажання братися до такої роботи.

Подеколи на шляху до бажаного нам доводиться займатися 
небажаним. 

На підвалинах кар’єри наша перша робота часто «знайомить 
нас із віником», за влучним висловленням Ендрю Карнегі. У при-
биранні немає нічого ганебного. Це лише можливість зробити 
наступний крок і отримати досвід.

Проте ви так загрузли в думках про майбутнє, що не бажаєте 
опускатися до нагальних завдань. І в цей час недбало працюєте, 
отримуєте низьку зарплатню та мрієте влаштуватися в житті. 
Або міркуєте: «Це ж лише робота, вона не має стосунку до моєї 
особистості, вона нічого не важить».

Маячня.
Усе важить — навіть робота за прилавком, поки ви відклада-

єте гроші чи готуєтеся до іспитів. Важить навіть після того, як 
ви досягли очікуваного успіху. Будь-яка робота — шанс виявити 
себе якнайкраще. Лише самозакохані дурні вважають себе вищи-
ми за свою посаду.

Байдуже, хто ми, чим займаємося й куди прямуємо — ми 
мусимо працювати добре на благо досвіду й світу. Це наш най-
перший обов’язок. Наша відповідальність. Коли дія в пріоритеті, 
самолюбство зникає.

Художник за життя малює різні картини й отримує за них 
різні гонорари, але кожна з них пріоритетна. Модна чи дорога — 
байдуже. Кожна робота важить, і найбільший злочин — вкласти 
в неї менше, ніж можливо.

Так само й ми. За життя міняємо безліч ролей. Деякі престиж-
ні, деякі — ні, але жодна не нижча за нас. До кожної роботи треба 
братися з належними:

• старанністю,
• чесністю,
• бажанням допомагати іншим.
Ніколи не запитуйте: «А що мені робити тепер?». Бо відповідь 

незмінна: свою справу.
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Байдуже, чи помітить хтось ваші старання, чи заплатять вам 
за це, чи буде проект успішним. Завжди беріться до роботи як на-
лежить, не зважаючи на тяжкість перешкоди.

Не існує перепони, яка справді може утримати від виконан-
ня обов’язку. Так, проблеми бувають складними, але не немож-
ливими. Кожне завдання вимагає від нас повної самовіддачі. Ви 
розгрібаєте наслідки банкрутства у вигляді розгніваних клієнтів? 
Чи загрібаєте лопатою гроші, шукаючи кращого місця для інвес-
тицій? Вкладіть у це всі сили — і ви будете пишатися своїм неод-
мінно правильним вибором. Ви робите свою справу, хоч якою 
вона була б.

Так-так, я розумію. «Обов’язок» звучить якось гнітюче. Ви хо-
чете бути вільними робити все, що заманеться.

Але обов’язок — це прекрасно. Обов’язок надихає.
Стів Джобс переймався внутрішнім дизайном своїх продук-

тів і досконало оформлював навіть ті деталі, яких ніхто й ніколи 
не побачить. Філософії справжнього майстра його навчив бать-
ко, який у своїх шафах полірував навіть задню стінку, що при-
тулялася до стіни. Коли в дизайні Джобс заходив у глухий кут, він 
керувався чіткими приписами: поважай ремесло і створюй пре-
красне.

Певна річ, усі ситуації різні. Ми не прагнемо винайти ще один 
айпед чи айфон, однак робимо щось для когось — і нехай це лише 
частина нашого резюме. До кожної справи — особливо роботи, 
яку ніхто не бачить; складних речей, які ми хочемо уникнути, — 
треба ставитися так, як Джобс: із повагою й самовідданістю.

Видатний психолог Віктор Франкл, який пережив три концен-
траційні табори, вважає вічне запитання: «У чому сенс життя?» — 
украй безцеремонним. Начебто хтось зобов’язаний вирішити це 
за вас. Навпаки, це світ має питати вас. А ваша робота — відпо-
вісти на це дією.

Життя щоразу ставить нам це запитання. Дії — це відповідь на 
нього. І наше завдання — відповісти на відмінно.

Правильні дії — безкорисливі, самовіддані, майстерні, не-
стандартні — відповідь на це запитання. Єдиний спосіб знайти 
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сенс життя. Єдиний спосіб перетворити кожну перешкоду на пер-
спективу.

Проте якщо ви вбачаєте у відповідальності лише тягар, то зна-
чить, ви дивитеся під хибним кутом.

У нас є лише три невеличкі обов’язки: старанно працювати, 
бути чесним і допомагати іншим. Усе, що потрібно. Не більше й 
не менше.

Ясна річ, життєві цілі теж важать. Але ніколи не забувайте про 
маленькі справи. Кожна з них — частина від цілого. Однак ціле 
для нас невідоме. Відомі лише його частини.

Кожен крок визначає всю дорогу.
Завжди можна діяти правильно.
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Що працює — те правильно

Огірок гірчить? Викинь.
По дорозі колючий кущ? Обійди.
Більше нічого знати не треба.

Марк Аврелій

У 1915  році, у глибині джунглів Південної Америки кон-
флікт між двома американськими фруктовими компанія-
ми досяг свого апогею: обидві будь-що прагли придбати 

2000 гектарів цінних земель.
У чому полягала проблема? Аж два місцеві жителі стверджува-

ли, що мають дарчу на плантацію. 
На «нічийній» землі між Гондурасом і Гватемалою жодна 

з компаній не могла дізнатися, хто ж справжній господар землі  
і в кого можна її придбати..

Реакцію на проблему кожної з компаній визначив рівень ор-
ганізації й моральні цінності. Одна компанія була велика й мо-
гутня, інша — хитра й вертка. Перша — одна з найвпливовіших 
корпорацій США «Юнайтед фрут» (United Fruit). Друга — малень-
ка претензійна фірма під керівництвом Семюела Земюррея. Щоб 
вирішити проблему, «Юнайтед фрут» відрядили команду висо-
кокласних юристів. Вони перелопатили кожен файл і папірець 
у країні з готовністю заплатити скільки завгодно. Гроші, час і ре-
сурси не були проблемою.

Здавалося б, Земюррей — їхній зелений, недосвідчений кон-
курент — був за бортом. Він не міг грати за їхніми правилами. 
І не грав. Гнучкий і зухвалий, цей бізнесмен зустрівся окремо 
з кожним потенційним власником і купив землю в обох. Так, він 
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заплатив двічі, але виграв. Земля була його. Забудьте про прави-
ла — вирішуйте проблему!

Ось прагматизм у чистому вигляді. Забудьте про «правильний» 
шлях і знайдіть справжній правильний шлях. Так робиться бізнес.

Земюррей завжди так ставився до перешкод. Йому відмови-
ли в будівництві мосту через гондураську річку Ютіла, бо конку-
ренти підкупили чиновників, щоб зробити мости незаконними. 
Однак Земюррей наказав інженерам побудувати замість мосту 
два довгі пірси. Між ними на воді пустили плавучу переправу, яку 
можна було зібрати й установити за лічені години. З двох боків 
до берегів річки підходили залізничні колії. Коли «Юнайтед фрут» 
подали скаргу, Земюррей засміявся й відповів: «Але ж немає нія-
кого мосту. Лише дві старі пристані».

Іноді доводиться іти таким шляхом. Іноді іншим. Не застосо-
вуйте тактик, яких навчилися в школі, так сліпо — пристосовуйте 
їх до кожної ситуації. «Аби лише працювало», — ось ваш девіз.

Ми так багато часу витрачаємо на думки про правила й пра-
вильність речей. Намагаємося зробити все досконало. Даємо собі 
слово взятися до справи, щойно умови стануть сприятливими чи 
благонадійними, коли насправді краще почати роботу з тим, що 
маємо. Націлюйтеся на результат, а не на красиві методи.

Як кажуть майстри бразильського джиу-джитсу: «Байдуже, як 
ви повалите опонента на землю, — головне, що ви його повалите».

Земюррей ні на мить не забував про місію — переправити ба-
нани через річку. Хай це буде не міст, а два пірси з плотом між 
ними — байдуже. Вантаж доставлено. Коли йому закортіло мати 
конкретну плантацію під банани, він поставив перед собою за-
вдання не знайти справжнього власника землі, а стати справ-
жнім власником.

У вас також є місія — байдуже яка. Щоб її завершити, вам вар-
то побороти дисонанс між тим, як ви бачите майбутнє, і реаль-
ним станом речей. Як далеко ви зайдете? Що зробите?

Жодних скарг. Жодних балачок. Жодних поступок безсиллю 
або страху. Пожалітися матусі вже не вийде. Як ви вирішите цю 
проблему? Як обійдете правила, що стримують вас?
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Можливо, вам треба бути хитрішими й верткішими, ніж за-
звичай. Інколи доведеться ігнорувати застарілі правила. Інко-
ли доведеться просити в керівництва вибачення постфактум, а 
не дозволу (якого вам, звісно ж, не дадуть). Але якщо ваша місія 
важлива, то єдине, що важить, — її завершення.

У двадцять один Річард Райт ще не був усесвітньо відомим 
письменником, яким став невдовзі. На той час бідний темношкі-
рий хлопчина вирішив, що буде читати і ніхто його не зупинить. 
То що ж він зробив? Пішов до бібліотеки й улаштував сцену? Ні, 
тільки не на расистському півдні Америки. Замість цього він 
підробив записку: «Шановна пані! Чи не дасте ви цьому нігеру 
кілька книжок Генрі Менкена?» (ніхто не обізвав би себе таким 
словом, еге ж?) — і записав книжки на вкрадений абонемент — 
начебто він узяв їх для іншої людини.

Коли на карту поставлено все, вам закортить обійти правила 
чи вчварити щось відчайдушне, навіть божевільне. Наприклад, 
сунути носа до чиновників й сказати: «Що? Це не міст. І гадки 
не маю, про що ви кажете». Або показати середнього пальця лю-
дям, які вас стримують, і їхнім дурним, огидним правилам.

Прагматизм — це не так реалізм, як гнучкість. Є безліч спо-
собів дістатися з пункту А в пункт Б. Це не обов’язково прямий 
маршрут — це будь-який шлях, що приведе вас до пункту призна-
чення. Однак більшість марнує час на пошуки ідеального рішен-
ня в той час, як правильний варіант лежить просто перед очима.

Ден Сяопін якось сказав: «Мені байдуже, якого кольору кіт — 
чорний чи білий, — аби він ловив мишей».

Стоїки придумали власне нагадування: «Не чекай Республіки 
Платона».

Адже ви ніколи не досягнете утопічної досконалості. Беріть 
найкраще від того, що маєте. Це не значить, що прагматизм за 
своєю сутністю суперечить ідеалізму чи жене коней. Перший ай-
фон став справжньою революцією, проте він і досі поставляється 
без функції «копіювати / вставити» й низки інших властивостей, 
які сьогодні «Епл» із задоволенням додали б. Попри те, що Стів 
Джобс був перфекціоністом, він прекрасно розумів: інколи дово-
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диться йти на компроміси. На той час головним було створити 
продукт, який працював.

Почніть мислити, як радикальний прагматик: украй практич-
ний і керований межами можливого, проте все ж таки амбіцій-
ний, наполегливий і орієнтований на ідеал. Не стосовно всього 
й усіх. Не для миттєвих змін світових масштабів. Хоча б для того, 
щоб отримати все потрібне. Думайте з розмахом, але розрізняй-
те суттєве й надмірне.

Мисліть про прогрес, а не про ідеал.
Під таким натиском перешкоди ламаються. У них немає ви-

бору. Коли ви обходите їх стороною, їх значення падає до нуля. 
Більше нема чому чинити опір.
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Проривайтеся по флангах!

Хто не очікує неочікуваного,
той нічого не бачить,
адже протоптана стежка —
це глухий кут.

Геракліт

В уяві американців Джордж Вашингтон постає як сміливий 
і завзятий генерал, який підноситься над полем бою й про-
тистоїть тиранічним англійцям-окупантам. Певна річ, ре-

альність виглядає не так привабливо. Вашингтон не був партиза-
ном, хоча був від цього недалеко. Він був хитрим, вертким і часто 
уникав битви.

Його армія — маленька, недосвідчена, бідна й слабка. Її так-
тикою був захист, а Вашингтон свідомо уникав англійських фор-
мувань. При всьому красномовстві, його маневри були не більше, 
як шпильками на адресу масштабнішого й сильнішого ворога. 
Уколи й сховайся. Бий і тікай.

Вашингтон навчав своїх солдатів ніколи не нападати там, де 
напад очевидний. Не атакувати так, як ворог цього очікує. На-
томість «коли є небезпека, ворог буде більш непідготовленим, 
а тому шанси на успіх набагато вищі». У нього була інтуїція на 
ті невеличкі сутички, що виглядатимуть, як величезні перемоги.

Найславетніша «перемога» Вашингтона не була навіть безпо-
середньою битвою з англійцями. Коли терпець майже урвався, 
він перейшов річку Делавер на світанку Різдва й атакував групу 
німецьких найманців, які на той момент спали і, можливо, були 
п’яні.



  Проривайтеся по флангах!

97

Вашингтон відступав краще, ніж нападав. Його талант був 
у порятунку солдатів, які могли загинути в битві. Він майже ні-
коли не потрапляв у пастку — завжди мав вихід. Така ухильність 
стала ефективним, хоча й не дуже привабливим, способом висна-
жити ворога.

Не дивно, що здобутки командира Континентальної армії 
й першого президента США трохи перебільшили. І він — не єди-
ний генерал у цій практиці. 

Найбільший міф в історії, який ми поширюємо фільмами, 
книжками й власним невіглаством, у тому, що війни виграють 
і програють дві великі армії в битві лоб-у-лоб. Дуже драматично, 
мужньо... і хибно.

Вивчивши 30 військових конфліктів від давніх часів до ниніш-
ніх, разом із проведеними в них 280 кампаніями, історик і блис-
кучий стратег Лідделл Гарт дійшов неймовірних висновків: лише 
шість з двохсот вісімдесяти кампаній завершили війну в резуль-
таті прямої атаки на головні сили супротивника.

Лише шість. Це два відсотки.
То що ж тоді приносить перемогу, якщо не великі битви?
Усе решта. Штурми з флангу. Несподівані напади. Психологіч-

ні атаки. Нетрадиційні методи. Усе решта, але...
Як пише Гарт у своєму шедеврі під назвою «Стратегія»:

Великий капітан відважиться на найнебезпечнішу обхідну дорогу: 
через гори, пустелі й болота, з малою частиною армії і навіть без ка-
налів зв’язку. Він радше наважиться на будь-які несприятливі умови, 
ніж зайде в глухий кут по прямому шляху.

Коли ви губитеся в здогадках і так болісно народжуєте ідею, що 
аж жили проступають...

Зробіть крок назад. Потім обійдіть проблему. Знайдіть важіль. 
Зайдіть з найменш очікуваного боку.

Ви зіткнулися з проблемою — який ваш перший інстинкт? Ви-
грати змагання? Вступити в дискусію, щоб змінити закоренілі су-
дження? Увірватися в парадні двері? Однак роззирніться — мож-
ливо, чорний хід і вікна відчинені навстіж?
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Хоч би що ви робили, усе ускладнює (а іноді й унеможливлює) 
план, що йде врозріз із фізикою та логікою. Згадайте, як Грант 
обійшов — не взяв штурмом! — Віксбург, щоб захопити його. 
Згадайте славетного баскетбольного тренера Філа Джексона та 
його відомий трикутний наступ, який навмисно виводить м’яч 
подалі від захисту супротивника, а не атакує його.

Якщо ми починаємо з нуля, а проти нас виступають досвідчені 
гравці з відпрацьованою тактикою захисту, то нам ніяк не обійти 
їхні сильні сторони. Навіть не намагайтеся. Краще зібрати в купу 
всі свої сили й ударити з флангу.

Одна з причин того, що великі майстри так легко опановують 
певну навичку, полягає не в стараннях — деякі з них докладають 
навіть менше зусиль, ніж ми. Просто вони точно розраховують 
кількість і напрямок сил, а не безглуздо борються до повного ви-
снаження.

Після битви із Дзігоро Кано, легендарним засновником дзю-
до півтора метра заввишки, хтось сказав: «Боротьба з Кано біль-
ше схожа на боротьбу з порожньою курткою!». Курткою можете 
бути ви.

Ви в меншості? Позаду? Обмежені в коштах? Це не недоліки. 
Це дарунки. Переваги, що утримують нас від самогубства під 
час атаки лоб-у-лоб. Вони змушують нас ставати винахідливими, 
шукати обхідні шляхи, гамувати его й вигравати, не кидаючи 
прямого виклику сильнішим ворогам. Усе це допомагає нам за-
йти з флангу.

Якщо чесно, то переваги в розмірах, силі чи потужності часто 
стають розсадником фатальних слабкостей. Інерція успіху зава-
жає розвитку досконалої техніки. Люди чи компанії з перевагою 
в розмірі втрачають шанс навчитися процесу, бо за звичкою по-
кладаються на грубу силу. І це рятує їх... до певного часу. Поки 
вони не зустрінуть вас — людину, яка обходить їх верткими ма-
неврами. Яка відмовляється від бою за єдиною відомою їм такти-
кою — лоб-у-лоб.

Ми перебуваємо в грі, де крихітне перемагає величезне. Тому 
рівнятися силами тут не можна.
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Коли нас б’ють, вдарити у відповідь — цілком природний ін-
стинкт. Але бойові мистецтва вчать нас стримувати цей порив. 
Ми не можемо вдарити у відповідь — треба потроху штовхати 
опонента, аж поки він не втратить рівновагу. А потім уже наш хід.

Мистецтво стратегії «чорного ходу» — широке поле для дій 
і фантазії. І воно в жодному разі не обмежується війною, бізне-
сом чи торгівлею.

Видатний філософ Серен К’єркегор вважав, що переконувати 
людей потрібно не владним тоном. Замість лекцій він практику-
вав «непряме спілкування». К’єркегор писав під різними псевдо-
німами, кожен з яких утілював відмінну позицію: декілька кни-
жок на ту саму тему з різних кутів зору передавали його погляди 
з належною емоційністю й широтою. Він рідко наказує читачеві 
«роби так» чи «думай так». Натомість він показує нові шляхи до 
розуміння світу.

Ви не зміните думки людей, спростувавши їхні найглибші 
переконання. Знайдіть точку зіткнення й працюйте з нею. Або 
знайдіть важіль впливу, щоб привернути їхню увагу. Або ж за-
пропонуйте альтернативу з такою кількістю послідовників, щоб 
ворожий табір зрікся своїх поглядів і приєднався до вас.

Інколи такий спосіб не надто видовищний. Інколи здається, 
що ви йдете навпростець чи боретеся нечесно. З кожним кроком 
на вас тиснуть дедалі більше, переконуючи, що така оригіналь-
на стратегія — це шахрайство. Я ризикну позбавити вас почуття 
провини й самокатування: це не шахрайство.

Ви дієте як справжній стратег. Не дивитеся на всіх зверхньо, 
сподіваючись на успіх. Не марнуєте сили на битви за власне его 
чи гордість, коли тактична перевага не на вашому боці.

Вірите чи ні, це складний шлях. І тому він працює.
Пам’ятайте: інколи найдовший шлях околицею — найкорот-

ший шлях додому.
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Оберніть перешкоди проти них самих

Мудреці можуть скористатися навіть війною.

Плутарх

Ганді не боровся за незалежність Індії. Британська імперія 
сама взяла на себе всі битви і, як виявилося, усі поразки.

Ясна річ, усе було навмисно. Знаменита кампанія па-
сивного опору (сатьяграха) і громадянської непокори доводить, 
що слово «дія» має безліч тлумачень. Це не завжди рух уперед чи 
навскіс. Дія також виражається позицією. Іноді достатньо лише 
твердо стояти на ногах.

Подеколи ви руйнуєте перешкоди не нападом, а відступом. 
Дайте перепонам атакувати вас. Ви можете обернути дії інших 
проти них самих, не поворухнувши й пальцем.

Ганді був слабшим за сили, яким намагався протистояти, 
а тому навмисно перебільшував свою слабкість і підставляв себе 
під удар. Якось він заявив наймогутнішій армії на планеті: «Зараз 
я йду до океану збирати сіль якраз усупереч вашим законам. Що 
ви будете робити? Ми ж не чинимо нічого поганого». Він про-
вокував їх, заганяючи в дилему: визнати себе банкрутом чи від-
ступити. Така тактика запросто нейтралізувала могутню країну. 
Вона є контрпродуктивною.

Мартін Лютер Кінг, наслідуючи Ганді, закликав своїх послі-
довників «зустріти фізичну силу силою душі». Іншими словами, 
він скористався силою протилежностей: на жорстокість відпові-
дав миром, на ненависть — любов’ю. 

Так будь-яка дія проти лютеранців здавалася неприпустимою 
та лихою.
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Протилежності — ефективний інструмент. Бездіяльність — 
також дія. Вона приманює силу інших і дає нам змогу використа-
ти її, як свою власну. Дозволяє їм — перешкодам — зробити всю 
роботу за нас.

Згадайте росіян, які перемогли Наполеона й нацистів не за-
хистом власних кордонів, а відступом углиб країни, де зима зро-
била всю справу за них, а ворог загрузнув у битвах на чужині.

Хіба ж це не дія?
Можливо, ваш ворог чи перешкода й справді непереборні. 

Можливо, затятість і наполегливість не приведуть до перемоги, 
а вчитися на помилках ви не ризикнете. Нічого. Здаватися все 
ще рано.

Однак варто визнати, що деякі перешкоди вам не до снаги — 
байдуже, як наполегливо ви стараєтеся їх зламати. Краще шукай-
те спосіб використати силу перешкоди на свою користь.

Ще до винайдення парового двигуна капітани вигадали гені-
альний спосіб побороти збіса сильну течію річки Міссісіпі. Чо-
вен, що йшов угору проти течії, мотузкою прив’язували до човна, 
який прямував за течією вниз. Потім мотузку обв’язували навко-
ло дерева чи каменя. Таким чином річка штовхала другий човен 
за течією, а він запускав перший човен проти течії вгору.

Іноді немає сенсу боротися з перешкодами — нехай вони самі 
себе перемагають.

Олександр Македонський саме так і чинив: за переказами, 
його майстерне обертання перешкоди проти самої себе в юності 
було першим дзвіночком, що амбіційний підліток може одного 
дня підкорити світ. Хлопець змалку тренував виснаженням сво-
го легендарного коня Буцефала, якого не міг загнуздати навіть 
батько Олександра, король Філіп ІІ Македонський. Поки інші 
приборкували коня грубою силою, батогами й мотузками — 
і все одно неухильно опинялися на землі, — Олександр осідлав 
його й міцно тримався, аж поки кінь не заспокоїться. Сам себе 
виснаживши, Буцефал не міг не підкоритися силі свого вершни-
ка. Після цього Олександр воював на своєму вірному скакуні ще 
двадцять років поспіль.
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А тепер до ваших перешкод.
Так, іноді варто брати приклад з Амелії Ергарт і просто діяти. 

Проте будьте готові й до того, що утримання від дії може вияви-
тися найкращим варіантом. Майте терпіння — інколи в житті 
варто зачекати, поки тимчасові перешкоди просто випарують-
ся й зникнуть. Нехай проблеми розберуться самі із собою — 
не кваптеся кидатися на амбразуру. Інколи перешкода потребує 
менше людського втручання, а не навпаки.

Коли ми відчайдушно жадаємо чогось, то не помічаємо, як 
стаємо ворогами самі собі. У несамовитому прагненні ми зри-
ваємо різьбу на кожному гвинтику, який варто було закрутити, 
і власноруч закриваємо собі шлях до бажаного. Ми щосили тис-
немо на педаль газу, а колеса лише більше загрузають у снігу чи 
болоті, з яких уже не виборсатися.

Ми так зациклені на русі вперед, що забуваємо про інші шля-
хи. Зазвичай у житті відсутність руху або рух назад не допомага-
ють просунутися вперед. Однак краще вже стояти на місці, аніж 
коїти абищо.

Ми все штовхаємо себе й штовхаємо — щоб отримати підви-
щення, заманити клієнта, запобігти небажаним подіям. Однак 
інколи найкращий спосіб отримати бажане — переосмислити 
самі бажання. Або ж націлитися на зовсім інше й використати 
перешкоду як нагоду пізнати новий напрям. Можливо, так ми ві-
зьмемося до нової справи, яка цілком компенсує низькі прибутки. 
Або зрозуміємо, що ігнорування клієнтів — це шанс привернути 
їх: іноді вони хочуть працювати з тим, хто не хоче так відчайдуш-
но працювати з ними. Або змінимо ставлення до наших страхів 
і знайдемо спосіб отримати з них вигоду за нагоди.

Ми помилково вважаємо, що рух уперед — єдиний шанс на 
прогрес, єдиний спосіб виграти. Інколи залишатися на місці, об-
ходити стороною чи робити крок назад — найкращий варіант 
для подолання перешкоди.

Проте цей підхід вимагатиме від вас певної покори. Доведеться 
змиритися з тим, що перший обраний вами шлях — провальний. 
Ви просто не можете діяти «традиційними» методами. Ну і що?
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Важливо лише одне: чи приведе вас певний метод до бажано-
го результату. Зрозумійте мене правильно: обертати перешкоди 
проти самих перешкод — це аж ніяк не байдикування. Пасивний 
опір, по суті, неймовірно активний. Але успіх ваших дій цілком 
залежить від дисципліни, самоконтролю, сміливості, рішучості 
й ретельно виробленої стратегії.

Видатний стратег Саул Алінський вірив: якщо «добряче вдари-
ти по негативу, то він розколеться зі зворотного боку». У кожно-
му позитиві є негатив. У кожному негативі є позитив. Сенс у тому, 
щоб пробитися до зворотного боку. Перетворити мінус на плюс.

А це означає, що для нас майже немає завеликих перепон. Бо 
розмір може бути перевагою. Бо можна використати цей роз-
мір проти самої перешкоди. Пам’ятайте: страшну й неприступну 
фортецю завжди можна оточити й перетворити на страшну й не-
приступну в’язницю. Різниця лише в підході.

Хай те, що блокує нас, працює на нашу користь і виконує всю 
брудну роботу. Інколи це означає, що треба облишити перешкоду, 
а не гамселити по ній щосили.

Що більше скакав Буцефал, то швидше стомлювався. Що злі-
ша реакція поліції на громадянську непокору, то більша прива-
бливість цієї непокори. Що дужче ви б’єтеся, то менше досягнете 
(крім утоми, звісно).

Так вирішуються проблеми.
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Спрямуйте енергію

Якщо через обставини душевна рівновага 
похитнулася, візьми себе в руки якомога скоріше 
й не вибивайся з ритму надовго — інакше його 
вже не наздогнати. Щоб краще зрозуміти 
гармонію, треба її повернути.

Марк Аврелій

Американський тенісист Артур Еш був чудовим прикла-
дом протиріччя. Щоб вижити під час сегрегації 1950–
60-х років, батько навчив його маскувати почуття на 

корті. Жодної емоції, жодного розчарування через пропущений 
удар і жодного обурення через несправедливе рішення судді. 
Темношкірий спортсмен не міг дозволити собі хизуватися, свят-
кувати чи відкрито йти до перемоги.

Це зробило стиль його гри унікальним. Уся придушена енер-
гія та емоції виливалися в сміливу й елегантну гру. Поки обличчя 
було під жорстким контролем, тіло жило на повну, гармонійно 
заповнюючи собою весь корт. Для опису цього стилю він створив 
власний епітет — «вільний фізично й зібраний морально».

Ця комбінація перетворила Артура Еша на майже неперебор-
ного тенісиста. Він поєднував у собі стриману людину й сміливо-
го, цілеспрямованого гравця. Глядачі роззявляли рота від подиву, 
коли він приймав м’яч і робив неможливі подачі. Це було схоже 
на політ. Артур був здатен на це завдяки своїй свободі. Внутріш-
ній свободі.

Інші гравці, вільні святкувати, влаштовувати істерики чи спе-
речатися із суддями, ніколи не могли впоратися з тиском високих 
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ставок, як це робив Еш. Вони часто вважали його відлюдькува-
тим і замкнутим. Усім емоціям потрібен вихід — Артур знайшов 
його в ударах ракетки. Почуття стали пальним для його вибухо-
вої гри. У його імпульсивних подачах не було ані краплі смирен-
ної обачності, з якою він діяв у житті.

Інколи проблеми загартовують, інколи — знімають напругу, 
коли це так необхідно. Треба лише дати згоду.

Назвіть це по-іншому й запатентуйте — так чинив Еш і багато 
інших темношкірих атлетів. Наприклад, боксер Джо Луїс прекрас-
но розумів, що расистські прихильники боксу не будуть терпіти 
запального чорношкірого бійця, а тому ховав усі прояви емоцій 
за непробивною маскою. Він до нестями лякав своїх суперників 
майже нелюдським виглядом, за що й отримав прізвисько «Робот 
рингу». Він зумів перетворити недолік на перевагу в бою.

У всіх є власні обмеження — правила й соціальні норми, яких 
нам доводиться триматися проти волі. Дрес-код, протоколи, 
процедури, правові зобов’язання, ієрархія компанії — усі вони 
нав’язують нам певну модель поведінки. Якщо думати про це до-
волі довго, то життя почне здаватися депресивним і задушливим. 
За необережності ці правила викинуть нас із власної гри.

Замість того, щоб впадати у відчай, потягніть важіль на себе. 
Жорсткі правила виллються в дії, які, на відміну від емоцій, загар-
товуються свободою. Поки інші неухильно дотримуються норм 
поведінки, ми потроху підриваємо правила й обертаємо на влас-
ну користь. Згадайте воду: коли ми перекриваємо її потік дам-
бою, вона не зупиняється, а накопичує енергію. Енергію, яка жи-
вить величезні гідроелектростанції. Енергію, на якій тримаються 
цілі мегаполіси.

Туссен-Лувертюр — гаїтянський раб, який виріс до вождя, — 
так дошкуляв своїм французьким ворогам, що одного разу вони 
визнали: «Cet homme fait donc l’ouverture partout» («Цей чоловік 
в усьому відкриє новий початок»). Він був настільки нестрим-
ний і гнучкий, що додав до свого імені прізвисько Відкриття 
(Louverture). У цьому є сенс. Його життя складалося з перешкод, 
більшість з яких він перетворив на справжні відкриття, на нові 
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початки. Чому солдати, політики, гори чи сам Наполеон мають 
його зупинити?

Однак ми впадаємо у відчай щоразу, як ламається проектор 
для презентації (замість того, щоб припинити нервувати й блис-
куче виступити без підказок на екрані). Ми пліткуємо в мережі 
з колегами (замість того, щоб сісти й надрукувати щось варте 
уваги). Ми замінюємо реальну дію театральною.

Згадайте спортсменів, які увійшли в раж, перебувають на піку, 
грають на межі можливостей — і начебто нездоланні мури пада-
ють перед обличчям такого стану. Енергія б’є ключем, утома зни-
кає, кожен пас і удар потрапляють просто в ціль. Цих спортсменів 
можна зупинити на крок чи два, але не відвернути від визначе-
ної мети. Зовнішні чинники змінюють стежку, але не напрямок: 
лише вперед.

Які перепони встоять перед витонченою, гнучкою й впливо-
вою майстерністю?

Не треба особливого таланту, щоб бути фізично й морально 
вільним. Це називається нерозсудливість. Бути фізично й мораль-
но зібраним? Це називається тривожність. Обидва варіанти — 
не найкращі. У результаті на нас чекає провал. А фізична свобода 
в поєднанні з моральною стриманістю? Це важка артилерія.

Ця сила змушує божеволіти наших опонентів і конкурентів. 
Вони вважають, що ми з ними граємо. Їх дратує вдавана легкість, 
з якою ми долаємо перепони. Удаване вміння підлаштовуватися 
під світ. Удаваний імунітет до зовнішніх подразників і обмежен-
ня на шляху до мети.

І знаєте, що? Ви й не зауважите, як це перестане бути вдаваним.
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Ідіть у наступ

Найкращі люди не ті, які чекають на шанс, а ті, 
які шукають його: оточують шанс, підкорюють 
шанс і перетворюють шанс на слугу.

Едвін Чапін

Навесні 2008-го репутація (на той час іще кандидата в пре-
зиденти) Барака Обами опинилася під загрозою. Расовий 
скандал, у якому не останню роль зіграли провокаційні 

слова його пастора, преподобного Єремії Райта, майже підірвав 
передвиборчу кампанію Обами та зруйнував тонкий зв’язок, який 
він зумів налагодити між темно- й світлошкірими виборцями.

Раса, релігія, демографія — усі протиріччя перетворилися на 
концентрат. За таких політичних катастроф кампанії з тріскотом 
провалюються, бо страх настільки паралізує кандидатів, що вони 
бояться й пальцем поворухнути. Типова реакція: сховатися, ігно-
рувати чи відсторонитися.

Хай що хто думає про політику Обами, але жоден не спростує 
того факту, що він перетворив найбільший провал своєї кампанії 
на несподіваний наступ.

Усупереч усім порадам і правилам, він вирішив діяти, адже 
для нього скрутне становище було лише «повчальним момен-
том». Він привернув до себе всю увагу й енергію суспільства, зо-
середжені в той час на протиріччях, щоб зібрати аудиторію на-
ціонального масштабу й поговорити з американським народом 
про суперечливе питання раси без посередників.

Ця промова, якій згодом дали назву «Досконаліший союз», 
стала переломним моментом. Замість того, щоб відсторонитися, 
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Обама пішов на прямий діалог. Цим він не лише нейтралізував 
потенційно згубний конфлікт, а й зміг вибитися в лідери в пе-
редвиборчих перегонах. Поглинута сила негативу зарядила його 
кампанію достатньою кількістю енергії, щоб дістатися Білого 
дому.

Якщо ви вважаєте, що треба користуватися першою-ліпшою 
можливістю на життєвому шляху, то так нічого й не досягнете. 
На це здатна кожна розумна істота. Вам треба навчитися не-
ухильно йти вперед, коли всі навколо бачать катастрофу.

Лише в найтемніші моменти життя, коли люди навколо очіку-
ють цього найменше, ми можемо швидко й несподівано зірвати 
великий куш. Поки колективний дух перебуває в занепаді, наш — 
на підйомі. Ми бачимо ситуацію з іншого боку й діємо відповідно.

Відійдімо від політики й подивімося на блискучу стратегічну 
пораду, яку дав Обамі його радник Рам Емануель: «Не варто не-
хтувати серйозною кризою. Саме час вирішити нагальні справи, 
які до цього постійно відкладалися в далеку шухляду. Криза дає 
змогу провернути те, що було неможливо раніше».

Видатні лідери часом використовували негативні події як 
плацдарм для просування важливих реформ, які не сприймалися 
раніше. Чому б не перенести цей метод на наше життя?

У вас завжди є мрія. Написати п’єсу. Подорожувати. Відкрити 
бізнес. Зблизитися із наставником. Зробити крок.

І раптом щось сталося. Якась руйнівна подія: невдача, нещас-
ний випадок, трагедія. Використайте це.

Тимчасово прикуті до ліжка? Тепер у вас є час писати. Мож-
ливо, ваші емоції й болючий досвід стануть гарним матеріалом 
для книги. Утратили роботу чи стосунки? Жахливо, але тепер вас 
ніщо не втримує від подорожі. Проблеми? Тепер у вас є точки зі-
ткнення з вашим наставником. Використайте нагоду для реалі-
зації плану, який уже давно засів у вашій голові. Для будь-якої хі-
мічної реакції потрібен каталізатор. Нехай ця подія стане вашим.

Звичайні люди сахаються негативних подій і невдач. Вони 
пнуться зі шкіри, щоб уникнути проблем. Надзвичайні люди роб-
лять усе навпаки. Їхній талант виявляється в таких ситуаціях як-
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найкраще. Вони обертають особисту трагедію, нещастя — будь-
що — на перевагу.

Прямо по курсу криза, а ви марнуєте її на жалощі до себе, втому 
й поганий настрій. Не забувайте: життя прихильне до сміливих.

Ми сидимо й жаліємося, що життя не дає нам можливостей 
і шансів. Це не так.

Навіть за такий короткий цикл життя на нашу долю випада-
ють величезні випробування. Вони часто приносять смуток і роз-
чарування. Інколи вони несправедливі. Перешкоди начебто ви-
ростають саме тоді, коли нам це потрібно менше за все. Питання 
ось у чому: чи сприймаємо ми цю подію винятково як негативну, 
а чи можемо закрити очі на негатив і піти в наступ? Або точніше: 
чи можемо ми побачити в цій «проблемі» можливе рішення, яке 
так довго шукали?

Приймати це чи ні — залежить від вас.
Наполеон описував війну доволі просто: дві армії — це два 

тіла, які зіштовхуються й намагаються налякати одне одного. 
При зіткненні наступає момент паніки — момент, який досвідче-
ний командир перетворить на перевагу.

Наприклад, Роммель славився своїм Fronterführing — шостим 
чуттям у вирішальний момент битви. Навіть у запалі боротьби 
він був здатним гостро відчути потрібний момент для найбільш 
продуктивної атаки. Неймовірно, але завдяки цьому таланту він 
часто виривав перемогу просто з лап поразки.

Там, де інші бачили лихо або щонайменше галас і куряву бит-
ви, Роммель бачив можливість. Він казав: «У мене дар відчува-
ти слабкі місця ворога». Керуючись цим відчуттям, він вкладав 
в атаку всю енергію до останньої краплі. Він задавав темп і ніко-
ли не зупинявся.

Видатні командири шукають точки прийняття рішень і спря-
мовують на них спалахи енергії, які поступово руйнують пере-
пону. Вони тиснуть, і тиснуть, і тиснуть, а коли ситуація здається 
безнадійною або заходить у глухий кут, вони тиснуть востаннє.

У багатьох битвах, як і в житті, ворожі сторони з часом дося-
гають точки взаємної втоми. І той, хто після тривалої боротьби 
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наступного ранку замість білого прапора піднімає з ліжка себе, 
хто каже: «Я хочу перейти в наступ і перемогти їх тут і зараз», — 
той забере перемогу красиво.

Так учинив Обама. Без ухилянь. Без потурання втомі під час 
перегонів нога в ногу. Лише зібраність в останній момент. Лише 
долання й обернення перешкоди на тріумф. Він перетворив ката-
строфічну ситуацію на «повчальний момент» і одну з найкращих 
промов про расову дискримінацію в історії.

Перешкоди можна не лише перевернути догори дриґом. З них 
можна зробити катапульту.
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Готуйтеся до провалу

У той же час мотай собі на вус таке правило: 
не піддавайся негараздам, не довіряй процвітанню 
й завжди будь готовим до примхливостей фортуни.

Сенека

Сприйняття можна змінити. Дії можна контролювати. Ми 
завжди здатні мислити ясно. Знаходити креативні рішен-
ня. Шукати можливості. Перехоплювати ініціативу.

Але ми не здатні контролювати весь світ — принаймні не так, 
як нам цього хотілося б. Ми можемо правильно сприймати ситу-
ацію, правильно діяти й усе одно зазнати поразки.

Проте запам’ятайте: ніхто й ніколи не завадить нам спробу-
вати.

Попри всю креативність і відданість справі, після всіх спроб 
виявляється, що деякі перешкоди нам не під силу. Деякі дії не-
можливо виконати, деякими стежками неможливо пройти. Дея-
кі речі вищі за нас.

Це необов’язково погано. І таку перешкоду можна перевер-
нути догори дриґом, перетворивши її на можливість відточити 
певну навичку — і нехай це буде лише смиренність чи вміння 
правильно сприймати негатив.

Формула неймовірно гнучка й універсальна: кожна перешко-
да, що виростає на шляху, відкриває новий шлях для нової час-
точки нашої душі. Якщо кохана людина зробила вам боляче, це 
шанс навчитися прощати. Якщо ваш бізнес розвалився, час на-
вчитися миритися з обставинами. Якщо ви вже нічим не допо-
можете собі, то спробуйте допомогти іншим.
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За словами Дюка Еллінгтона, проблеми — це шанс показати 
себе.

Лише показати себе. Нічого неможливого.
Будьте готові ризикнути й програти. Будьте готові до того, що 

зрештою жоден зі способів не спрацює.
Кожен, хто йде до мети, стикається із цим віч-на-віч знову 

й знову. Іноді навіть найкращі плани й стратегії, — байдуже, як 
багато сил і терпіння ми в них вкладаємо, — не змінять простого 
факту, що не все в цьому світі працює як слід.

Проте світу не потрібні мученики.
Кожен з нас має стрижень десь глибоко в душі. Кожен може 

перепробувати все і, незалежно від результату, змиритися й ру-
хатися далі, до наступної можливості.

Це про вас? Якщо ні, то буде.



Ч АС Т И Н А  Т Р Е ТЯ

Воля

Що таке воля? Воля — це внутрішня сила, якої ніколи 
не зламати навколишньому світові. Наш останній козир. 
Якщо дія — це найкращий варіант у ситуації, яку ми хоч 
трохи контролюємо, то воля — це те, від чого ми залежимо 
при втраті контролю. Воля перетворює незмінну і явно не-
гативну ситуацію на життєвий урок, гіркий досвід або шанс 
допомогти іншим. Ось це сила волі. Але її необхідно загар-
товувати. Будьте готові до скрутних часів, учіться мистецтва 
смирення й покори та спробуйте всміхатися навіть у смуті. 
Дехто вважає, що воля — це непереборне бажання. Насправ-
ді ж воля має більше спільного з капітуляцією, аніж з атакою. 
«Воля Божа», «воля до перемоги», «воля до життя» — навіть 
ці символи не вічні. Справжня воля — це покора, стійкість 
і гнучкість. Хибна «воля» — це слабкість, замаскована під ви-
хваляння й амбіції. Перевіримо, що довше протримається під 
тиском обставин.
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Наука волі

Багато людей сприймають Авраама Лінкольна скоріше як 
міф, а не як людину. А тому їм складно повірити в те, що 
все своє життя він боровся із жахливою депресією, яку в ті 

часи називали «меланхолією». Депресія була настільки тривалою 
та глибокою, що двічі майже довела Лінкольна до самогубства.

Натомість нам приємніше згадувати його схильність до жар-
тів і непристойного гумору — маску, за якою ховалися цілковито 
протилежні настрої в скрутні часи. 

Попри свою вдавану життєрадісність, Лінкольн страждав від 
постійної задумливості, відчуженості й душевного болю. У душі 
він намагався втримати важкий тягар, що час від часу здавалося 
йому непосильним.

Життя Лінкольна було позначене тривалими труднощами: 
бідне життя в сільській глушині, рання смерть матері, самовихо-
вання й самонавчання, утрата коханої дівчини, юридична прак-
тика в провінції, постійні поразки в політиці й на виборах і, звіс-
но ж, напади депресії, яку на той час або вважали хворобою, або 
не розуміли зовсім. Усі ці перешкоди Лінкольн долав мотивацією, 
правильними амбіціями, витривалістю й усмішкою.

Особисті проблеми Лінкольна були такими значними, що зда-
валися йому викликом долі, а депресія зокрема — унікальним до-
свідом, який загартовував його для великих зрушень. Він навчив-
ся терпіти, шукаючи в кожній перепоні сенс і вигоду. Усвідомлен-
ня цього — ключ до усвідомлення величі Авраама Лінкольна.

Протягом усього політичного життя Лінкольна рабство тем-
ною хмарою нависало над країною й віщувало жахливу бурю. 
Одні тікали від цього, інші мирилися чи підтримували, але  
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більшість пророкувала остаточний розпад Союзу або навіть гір-
ше — кінець того світу, який вони знали.

Як виявилося, кожна особистісна якість, загартована на жит-
тєвому шляху Лінкольна, була ідеальним інструментом для подо-
лання життєвого шляху цілої нації. На відміну від інших політиків, 
він не пірнав з головою в дрібні конфлікти, не був сангвініком і 
не вмів ненавидіти всім серцем. Власний досвід страждань вихо-
вав у ньому співчуття до страждань інших. Він був терплячим, бо 
розумів: на складні речі потрібен час. Врешті-решт, він знайшов 
мету й розраду в справі, більшій від нього та його проблем.

Народ потребував великодушного й цілеспрямованого лідера, 
і він побачив ці якості в Лінкольні — новачку-політику, який, од-
нак, був експертом з питань волі й терпіння. Вони народилися 
з його «важкого досвіду», як він сам це називав, і переросли у ви-
нятковий талант вождя нації в період одного з найболючіших ви-
пробувань: Громадянської війни.

Попри всю винахідливість, амбіційність і кмітливість, голов-
ною зброєю Лінкольна була воля: те, як він приймав тяжкі за-
вдання, не впадаючи у відчай; те, як міг поєднувати гумор і жор-
стку суворість; те, як перетворював власні проблеми на повчання 
заради допомоги; те, як міг піднятися над усім цим галасом і по-
дивитися на політику як філософ. «І це мине», — улюблена фраза 
Лінкольна, яку можна застосувати до будь-якої життєвої ситуації.

Щоб ужитися з депресією, Лінкольн оточив себе уявною міцною 
фортецею, і в 1861 році вона дала йому сил пробитися крізь май-
бутню війну. За чотири роки війна переросла в жорстоке побоїще, 
проте Лінкольн, який не зміг знищити її в зародку, боровся чесно 
й завершив війну з позиції «злоби до нічого». Адмірал Девід Портер, 
який був поруч з Лінкольном в його останні дні, пояснив це так: 
«Лінкольн уважав, що йому на долю випав неприємний обов’язок, 
але поставив собі за мету виконати його якнайдосконаліше».

Нам пощастило уникнути такого випробування долі й необ-
хідності використати власне горе для подолання цього випробу-
вання, як це зробив Лінкольн. Однак нам є чого повчитися в ньо-
го: урівноваженості й мужності.
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У політиці чи повсякденному житті холоднокровності й дій 
не завжди достатньо. Деякі перешкоди не зникають як за пома-
хом чарівної палички. Буває, що оригінальне рішення не рятує 
ситуації. Одна людина навряд чи позбавить світ уселенського зла 
чи розв’яже конфлікт національного рівня. Ясна річ, ми мусимо 
спробувати — у теорії це можливо. Проте ми мусимо й бути гото-
вими до того, що наш метод не спрацює. Покірно шукайте вищу 
мету у стражданнях і запасіться терпінням.

Сповнений свіжих ідей та інноваційних підходів — у цьому 
весь Лінкольн (був то човен з припасами замість підкріплення 
для обложених військ у Форт-Самтер, а чи об’єднання в одну дату 
проголошення емансипації з перемогою під Ентітемом для поси-
лення ефекту). Однак він такою самою мірою був готовий до по-
разки... і готовий перетворити цю поразку на перемогу.

Лідерство потребує рішучості й енергії. Проте деякі ситуації 
змушують лідерів скеровувати цю енергію суто на терплячість. 
Мобілізувати сили в скрутні часи. Завдяки тому, через що прой-
шов, із чим боровся й чого навчився протягом життя, Лінкольн 
зміг стати лідером. Звести націю, болючий досвід і зусилля во-
єдино.

Це і є плоди нашої останньої науки — Волі. Якщо Сприйняття 
й Дія були науками про розум і тіло, то Воля — це наука про сер-
це й душу. Воля — єдине, що ми завжди і цілком контролюємо. 
Я можу спробувати відкинути згубне сприйняття чи вкласти всі 
сили у певну справу, але ці спроби можна стримати чи зірвати. 
Воля — це інше, бо вона всередині.

Воля — це сила духу й мудрість не лише у ставленні до конкрет-
них перешкод, а й до життя з усіма його перепонами. Воля дає нам 
величезну силу. Силу терпіти й розуміти сенс перешкод, які ми 
не здатні подолати (на практиці це і є спосіб змінити незмінне).

Навіть за життя Лінкольна сучасники дивувалися його спокою, 
серйозності й умінню співчувати. Нині ці якості майже міфічні 
чи надприродні. Він відчував, який крок має бути наступним, і це 
вирізняло його з-поміж інших. Наче він був вищим за запеклі су-
тички, що тягнули людей вниз. Наче він був з іншої планети.



Частина третя · Воля

118

У певному розумінні так і було. Лінкольн прийшов у реальний 
світ здалеку, з глибин своєї душі, куди ніхто й ніколи не зазирав. 
Життя в стражданнях навчило його, словами Вергілія, «втішати 
тих, хто також страждає». Це ще одна грань волі: думати про ін-
ших, миритися із ситуаціями, яким безуспішно намагалися запо-
бігти, і дивитися в очі долі з привітністю й співчуттям.

Його слова торкали серце, бо йшли від серця. У Лінкольна був 
життєвий досвід, від якого більшість людей себе навмисно відго-
роджує. Його біль став його перевагою.

Як лідер, Лінкольн був сильним і сповненим рішучості. Про-
те водночас він був живим утіленням стоїчної сентенції sustine 
et abstine. Тримайся й витримуй. Терпи біль і рухайся вперед до 
мети. Навіть якби війна тривала довше, Лінкольн усе одно про-
бився би. Навіть якби Союз програв у Громадянській війні, Лін-
кольн знав би, що зробив усе можливе для перемоги. І найголо-
вніше: навіть якби вони зазнали нищівної поразки, Лінкольн був 
готовий сміливо й гідно взяти на себе відповідальність за будь-які 
наслідки. Він був прикладом і кумиром і в перемозі, і в поразці.

Сучасними технологіями ми самі завели себе в оману. Здаєть-
ся, що ми керуємо всім світом. Здається, що ми нарешті отрима-
ли контроль над неконтрольованим.

Однак це лише ілюзія. Навряд чи ми колись позбудемося не-
приємних і несподіваних життєвих поворотів. Досить лише кину-
ти побіжний погляд на історію, щоб зрозуміти, яким непередба-
чуваним, підлим і жахливим буває світ. Незбагненне трапляється 
повсякчас.

Деякі події в житті ножем крають нам серце. Коли це трапля-
ється, світ отримує шанс зазирнути у вашу розхристану душу. То 
що ж він побачить, коли стрес і напруга розітнуть вас? Залізо? 
Повітря? Чи лайно?

Наша третя наука — наука волі — надзвичайно важлива. Спо-
чатку ми думаємо, потім діємо і, нарешті, пристосовуємося до 
вкрай мінливого світу. Воля дає нам ґрунтовну підготовку, захист 
і шанс бути щасливими й успішними, незважаючи на забаганки 
життя. Воля — найскладніша з трьох наук. Вона дозволяє збері-
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гати спокій, коли інші хворобливо в’януть на очах. Упевненість, 
спокій і готовність до роботи за будь-яких умов. Готовність не зу-
пинятися, навіть якщо наші найстрашніші кошмари втілюються 
в життя.

Набагато легше контролювати сприйняття та емоції, ніж від-
мовитися від бажання контролювати всіх і все. Набагато легше 
докласти зусиль, ніж терпіти дискомфорт чи біль. Набагато лег-
ше думати й діяти, ніж набиратися мудрості.

Уроки волі даються складніше, але в результаті стають го-
ловною зброєю в перетворенні скрути на перевагу. За будь-яких 
умов ми мусимо:

• завжди готуватися морально до скрутних часів;
• завжди визнавати те, що не можемо змінити;
• завжди контролювати очікування;
• завжди наполягати;
• завжди дякувати долі й тому, що вона дарує;
• завжди захищати свій внутрішній світ;
• завжди коритися обставинам, вищим від нас;
• завжди пам’ятати про смерть.
І, ясна річ, бути готовими почати все з нуля.
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Зведіть внутрішню фортецю

Якщо ти в день недолі знесилився, то мала твоя сила.

Приповісті 24:10

У двадцять Теодор Рузвельт боровся із жахливою астмою 
ледь не кожен день свого короткого життя. Народитися 
в розкоші не означає народитися в сорочці: життя Рузвель-

та буквально висіло на волосинці. Нічні напади хвороби майже 
зводили його в могилу. Найменша напруга в худому й кволому тілі 
могла порушити хиткий баланс і прикути його до ліжка на тижні.

Якось батько зайшов до його кімнати й промовив слова, які 
змінили життя хлопця: «Теодоре, в тебе є розум, але немає тіла. 
Я дам тобі інструменти, щоб ти мав змогу створити своє тіло сам. 
Це буде важко, але в тебе достатньо рішучості».

Здавалося б, квола дитина, тим паче народжена в багатій сім'ї 
із високим становищем у суспільстві, пустить це повз вуха. Але 
молодша сестра Рузвельта, яка стала свідком цієї розмови, пере-
повіла зовсім інше. Хлопець поглянув на батька з бадьорою твер-
дістю, що згодом стала його візитною карткою, і рішуче відповів: 
«Я створю своє тіло».

На веранді третього поверху батько збудував спортивну залу, де 
малий Рузвельт щодня займався в поті чола п’ять років поспіль. Він 
поступово нарощував м’язи й загартовував тіло. Хлопець не зва-
жав на слабкі легені, працював заради майбутнього. Коли юнакові 
виповнилося двадцять, битва з астмою добігала кінця. Рузвельт 
у буквальному розумінні виснажив хворобу у своєму тілі.

Спорт підготував фізично слабкого, але кмітливого юнака 
до унікального тернистого шляху, на порозі якого стояла нація 
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й цілий світ. Це було початком його підготовки до «напруженого 
життя», як його охрестив сам Рузвельт.

Життя й справді звалило багато на його плечі: втрата однієї за 
одною дружини й матері, могутні політичні суперники, які зне-
важали його прогресивні погляди, поразки на виборах, зовнішні 
війни й кілька майже успішних замахів. Проте він був готовий до 
цього завдяки щоденним тренуванням у дитинстві.

Чи готові ви чинити так само? Чи зможете тримати себе в ру-
ках, якщо трапиться лихо?

Ми сприймаємо слабкість як належне. Вважаємо, що недолі-
ків, з якими ми народилися, уже не позбутися. Це початок атрофії.

Повірте, це не найкращий спосіб упоратися з проблемами.
Не всі миряться з вихідними умовами. Деякі перероблюють 

своє тіло й життя за допомогою вправ і занять. Вони готують себе 
до тернистого шляху. Чи мають ці люди надію ніколи на нього 
не ступити? Звісно. Проте вони в будь-якому випадку будуть до 
цього готові.

А ви?
Ніхто не народжується із залізним хребтом і характером. Тре-

ба сформувати їх самостійно.
Ми загартовуємо духовну силу фізичними вправами, а фізич-

на сила досягається вправами духовними («mens sana in corpore 
sano» — у здоровому тілі здоровий дух).

Цей підхід сягає корінням часів античних філософів. Кожна 
сентенція мала на меті переробити, підготувати й озброїти люди-
ну перед обличчям майбутніх випробувань. Філософів вважали 
духовними атлетами: зрештою, мозок — це також м’яз, як і ре-
шта. Правильні вправи тренують і тримають його в тонусі. З ча-
сом м’язова пам’ять філософів виросла настільки, що вони були 
здатні сприймати кожну ситуацію (тим паче перешкоди) на інту-
їтивному рівні.

Кажуть, що євреї, століттями позбавлені батьківщини й ду-
ховних храмів, формуючи общини в діаспорі, змушені були пе-
ребудувати не лише тіло, а й душу. Храм став метафізичним по-
няттям у серці кожного вірянина. Кожен єврей, — хоч куди його 
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закинуло б життя, хоч від яких труднощів він потерпав би, — міг 
завжди черпати силу й захист зі своєї святині.

В Агаді* сказано: «У кожному поколінні повинен єврей диви-
тися на себе так, ніби він сам вийшов з Єгипту»**.

Під час пасхальної вечері на столі традиційними є гіркі тра-
ви й прісний хліб — так званий «хліб бідності». Чому? У якомусь 
сенсі, це втілення тієї сили духу, яка підживлювала єврейську 
спільноту покоління за поколінням. Ритуал не лише вшановує 
єврейські традиції, а й слугує нагадуванням і джерелом тієї сили, 
що змушувала народ неухильно йти вперед.

Дивовижна подібність до стоїчної «внутрішньої цитаделі» — ду-
ховної фортеці, яку не зламає жодна зовнішня перепона. Але тут є 
важливий нюанс: ми не народжуємося із цією спорудою — її по-
трібно звести й укріпити самостійно. Ми мусимо тренувати тіло 
й душу в сприятливі часи, щоб покластися на них у несприятливі. 
Ми захищаємо внутрішню фортецю, щоб вона захищала нас.

Для Рузвельта життя було ареною, а сам він — гладіатором. 
Щоб вижити, він мав стати сильним, витривалим, безстрашним, 
готовим до будь-чого. Заради такої стійкості Рузвельт був гото-
вий ризикнути власним здоров’ям і величезною кількістю енергії.

Вам набагато краще вдасться загартувати себе, ніж зробити 
байдужий (у кращому випадку) до вашої долі світ менш «зубас-
тим». Байдуже, народилися ви слабкими, як Рузвельт, чи не зна-
єте горя — завжди будьте готові до погіршення ситуації. Розподіл 
сил у нашій життєвій боротьбі такий самий, як і в Рузвельта.

Ніхто не народжується гладіатором. Ніхто не народжується 
з внутрішньою фортецею. Якщо ви хочете досягнути мети попри 
можливі перешкоди, тренуйте силу волі.

Майстерність потребує практики. Перешкоди й негаразди ні-
чим не відрізняються. Значно простіше було б сидіти й насоло-

 * Агада — збірник молитов, благословень, коментарів до Тори й пісень, безпосе-
редньо або дотично пов’язаних з темою виходу з Єгипту й ритуалом свята Песах 
(прим. пер.).

 ** За біблійним переказом, євреї (ізраїльтяни) були поневолені в Єгипті, звідки ма-
сово вийшли з волі Бога під проводом Мойсея.
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джуватися безтурботним життям. Однак плюс практики в тому, 
що ми не втратимо усе й одразу, якщо хтось або щось зруйнує 
наші плани.

Це прозвучить як кліше, але є цікавий факт: для зміцнення 
арки фортеці потрібно збільшити тиск на неї (адже вона витри-
мує вагу каменів, які поєднує, лише під напругою). Це прекрасна 
метафора.

Шлях найменшого опору — поганий учитель. Ми не можемо 
сахатися від усього, що нас лякає. Не сприймайте слабкість як на-
лежне.

Перетерпите самотність? Стане сил на ще кілька спроб? Не 
боїтеся проблем? Не турбує невизначеність? Витримаєте тиск?

Адже все це неодмінно станеться. Ніхто не знає, коли і як, але 
ці обставини невідворотні. Життя чекатиме на відповідь. Ви самі 
обрали дію, тож будьте готові до її наслідків.

Це ваша броня. Вона не зробить вас непереможним, але змо-
же підготувати до поворотів долі... а вони неодмінно чатують 
десь на шляху.
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Очікування (негативне мислення)

Дай гарантію — і біда не за горами.

Давній напис на храмі  
Дельфійського оракула

Генеральний директор викликає підлеглих у конференц-зал 
напередодні запуску масштабного проекту. Вони заходять 
і займають місця за столом. Директор підводиться й почи-

нає збори такими словами: «У мене погані новини. Проект про-
валився. Скажіть, що пішло не так?».

Що?! Але ж ми його ще навіть не запустили!..
У цьому й сенс. Ретроспектива. 
Директор форсує події заздалегідь. Ця техніка розроблена 

психологом Гері Кляйном і називається premortem — «до смерті».
Під час розтину, який ще називають postmortem («після смер-

ті»), лікарі вивчають причини несподіваної смерті пацієнта, щоб 
наступного разу при схожих обставинах можна було врятувати 
життя. Поза світом медицини цей процес має безліч назв: розбір 
польотів, співбесіда під час звільнення, підбиття підсумків, огляд. 
Але попри різні назви, принцип у цих процесах той самий: ми 
розглядаємо проект у ретроспективі, після його провалу.

Але premortem — інша річ. Тут ми заздалегідь уявляємо, що 
може піти не так і що точно піде не так. Забагато амбітних по-
чинань гинуть через причини, яких можна було б уникнути. За-
багато людей не мають плану «Б», бо відмовляються вірити в не-
надійність плану «А».

Зазвичай наші плани й реальність не надто в згоді. Ми рідко 
отримуємо те, на що заслуговуємо. 
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Проте вперто продовжуємо ігнорувати ці факти й щоразу ди-
вуємося, що світ повертає не туди.

Це смішно. Годі прирікати себе на невдачу.
Якось Майк Тайсон влучно висловився в інтерв’ю про втрату 

своїх статків і слави: «Якщо ти нескромний, життя навчить тебе 
покори».

Якби люди в критичні моменти свого життя прокручували 
в голові найгірші сценарії, можна було б уникнути краху інтер-
нет-компаній, справи «Енрона»*, атаки 11 вересня та вторгнення 
до Іраку. Ніхто не хотів думати про наслідки. І що в результаті? 
Катастрофа.

Сьогодні техніка premortem стає дедалі популярнішою в біз-
несових колах: від невеличких стартапів до компаній зі списків 
«Форчун 500» і журналу «Гарвард бізнес ревю». Проте, як і всі ве-
ликі ідеї, ця техніка зовсім не нова. Усі лаври — знову стоїкам, 
які називали її більш влучно — premeditatio malorum («навмисне 
зло»).

Наприклад, Сенека почав би з репетиції власних планів, скажі-
мо, у формі мандрівки. А потім перейшов би (в уяві чи на аркуші 
паперу) до небажаних наслідків і спробував їм запобігти: можли-
вий шторм, хвороба капітана, напад піратів на корабель тощо.

Колись він написав своєму другові: «З мудрецем не трапляєть-
ся нічого непередбачуваного. Не всі події бажані, але очікувані, 
бо мудрець передусім очікує перешкод своїм планам».

Завжди очікуйте краху й завжди враховуйте його у своїх пла-
нах. Готуйтеся і до перемоги, і до поразки. Та й, якщо чесно, при-
ємний сюрприз набагато кращий від неприємного.

— А що, як..?
— Тоді я зроблю...
— А що, як..?
— Замість цього я просто...
— А що, як..?

 * Корпорація «Енрон» — американська енергетична компанія, що збанкрутіла 
в 2001 році, спричинивши цим масштабний економічний скандал (прим. пер.).
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— Нічого страшного, ми можемо...
Коли ж нічого не можна було вдіяти, стоїки перетворювали 

це на важливий досвід, якого більшість із нас уникає: управлін-
ня очікуваннями. Бо інколи єдина відповідь на запитання: «А що, 
як..?» — це лише: «На мене чекає крах, але я впораюся».

Ваш світ керований зовнішніми чинниками. Обіцянки не за-
вжди залізні. Ви не завжди отримуєте те, що ваше по праву. Не 
все таке біле й пухнасте, як на уроках у школі бізнесу. Будьте до 
цього готові.

Ідіть на поступки навколишньому світові. Ми залежимо від ін-
ших людей, але не на всіх можна покластися так, як на себе (хоча, 
нема де правди діти, ми й самі буваємо собі ворогами). А це озна-
чає, що довколишні будуть помилятися й ламати ваші плани — 
не завжди, але часто.

І коли це щоразу буде для вас сюрпризом, у вас не лише душа 
болітиме — вам також буде набагато важче прийняти факт по-
разки й рухатися до наступних спроб. Єдина гарантія в житті — 
усе піде шкереберть. Єдине, що зможе пом’якшити удар, — це 
очікування. Бо ми контролюємо лише єдину змінну — себе.

Здоровий глузд диктує нам такі сентенції:
• Бійся затишшя перед бурею.
• Сподівайся на краще, готуйся до гіршого.
• Далі буде гірше.
• Підйому завжди передує падіння.
Світ вважатиме вас песимістом. То й що? Краще здаватися 

депресивним, ніж бути захопленим зненацька. Варто розмірко-
вувати над наслідками й шукати слабкі місця в плані — і тоді ви 
зможете правильно сприйняти чи легше перетерпіти неминучий 
провал.

Думки про невдачу вже не будуть завдавати незручностей, 
адже ми не боїмося наслідків. На відміну від інших, ми заздале-
гідь підготувалися до негараздів. Іншими словами, погана вда-
ча — це шанс надолужити згаяний час. Ми — як бігуни, які тре-
нуються на пагорбах чи верховинах, щоб перемогти бігунів, які 
звикли до рівних доріг.
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Звісно ж, очікування не спрощує все якимось магічним чином. 
Однак ми готуємося до таких складних ситуацій, якими вони на-
справді й виявляються.

Очікування дає нам розуміння потенційних наслідків і усві-
домлення того, що не всі вони райдужні (це взагалі буває вкрай 
рідко). Ми маємо змогу підготуватися до кожного з них. Ми ро-
зуміємо, що все може полетіти шкереберть. І лише після цього 
можна повернутися до нагальних завдань.

Уявіть, що ви хочете реалізувати проект, укладаєте в нього час, 
гроші й душу. Найгірше, що може статися, це не провал, а... не-
сподіваний провал. Чому? Бо неочікувана поразка вбиває амбіції 
та боляче б’є по мотивації.

А от людину, яка вже прокрутила в уяві неприємні наслідки, 
зненацька не захопиш. Цього не зробиш з людиною, готовою до 
розчарувань. Вона це витримає. Її складно засмутити, відвернути 
від мети чи змусити помилитися.

Знаєте, що краще, ніж будувати замки в уяві? Будувати їх 
у реальному житті. Ясна річ, будувати їх у голові веселіше, ніж 
руйнувати насправді. Але який у цьому сенс? Мрії призводять до 
розчарування. Ілюзії — як пластир: боляче, якщо його відірвати.

Очікування дає нам час укріпити оборону чи взагалі уникнути 
провалу. Нас можуть збити зі шляху, але ми будемо готові, адже 
проклали дорогу назад заздалегідь. Ми витримаємо крах наших 
планів. Очікування дарує нам стійкість.

Ми підготовані до провалу й готові до успіху.
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Мистецтво покори

Доля направляє того, хто приймає її, 
і заважає тому, хто чинить їй опір.

Клеанф

Томас Джефферсон народився скромним, умоглядним і стри-
маним, можливо, навіть з дефектами мовлення. Порівняно 
з відомими ораторами-сучасниками — Патріком Генрі, Джо-

ном Веслі й Едмундом Берком, — він був жахливим промовцем.
У хлопця, який мав нахили до політики, було лише два варіан-

ти: оскаржити життєвий вирок чи підкоритися долі.
Він обрав другий варіант, уклавши всі сили в написання тек-

стів, які інші оратори втілювали потім у життя. Так він знайшов 
золоту середину. Відкрив спосіб чітко висловлювати думки. Пись-
мо було його силою. Він став тим, до кого батьки-засновники 
США звернулися за текстом Декларації незалежності. З-під пера 
Джефферсона на одному диханні вийшов один з найважливіших 
документів в історії.

Джефферсон не був оратором, але визнання цього факту й від-
повідна поведінка не роблять його менш сильним.

Подібна історія була в Едісона, який, на превеликий подив ба-
гатьох, був глухим. Чи Гелен Келлер, яка була глуха і сліпа. По-
збавлення чуттів і прийняття (а не оскарження) цього факту 
дали їм можливість розвинути власні неймовірні чуття до пари 
своїй реальності.

Це не завжди очевидно, але обмеження — непогана річ. 
Особливо якщо ми приймаємо їх і даємо стати до керма. Вони 

приводять нас до таких місць і розвивають такі навички, про які 
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ми навіть не мислили. Чи краще мати в житті усе? Звісно, але це 
не наш шлях.

За словами доктора Семюела Джонсона, «справжній геній — 
це розум, сповнений універсальної енергії, спрямованої в кон-
кретне русло».

А це спрямування потребує згоди. Прийняття. Дозвольте про-
блемам статися.

«Але я не можу здатися! Я хочу боротися!»
Ви ж не єдиний, хто має прийняти обставини, які вам не до 

душі. Усі ілюзії руйнуються.
Якщо хтось прийматиме дорожні знаки на власний рахунок, 

то ви назвете його божевільним.
Це і є принцип життя. Воно каже нам зупинитися. Повідо-

мляє, що перехрестя перекрито або дорогу перебудовано через 
незручну розв’язку. Не треба лютувати чи сперечатися. Просто 
прийміть це.

Це зовсім не означає, що ми дамо проблемам стати на заваді 
нашої мети. Але вони змінюють курс до цієї мети й тривалість 
подорожі.

Що ви робите, коли лікар ставить вам небажаний діагноз? 
Правильно, приймаєте це. Подобається вам лікування чи ні, від-
мова від нього лише сприятиме вашій хворобі.

Визначте, що залежить від вас, а що не залежить («ta eph’hemin, 
ta ouk eph’hemin»). Якщо перешкода належить до обставин, яких 
ви не контролюєте... у вас лише один варіант: прийняття.

Спроба провалилася.
Акції впали до нуля.
Погода зірвала поставки товару.
Повторюйте за мною: «C’est la vie. Усе нормально».
Не треба оскаржувати все, що можна використати у власних 

інтересах. Якщо корінь проблеми не в нас, то краще це прийняти 
й рухатися далі. Припиніть брикатися — змиріться з обставинами. 
Стоїки дали цій філософії чудове ім’я — мистецтво покірності.

Варто зазначити, що слово «змиритися» — не синонім до слова 
«здаватися». Нічого спільного із дією — навпаки, з обставинами, 



Частина третя · Воля

130

що мають до дії імунітет. Набагато легше приймати бажаний для 
вас розвиток подій. А для небажаних ситуацій потрібна твердість, 
покірність і воля. Для примирення з неминучістю потрібна муж-
ність.

Усі навколишні події рівною мірою корисні, бо в нас є шанс пе-
ревернути їх догори дриґом на власну користь. Вони дають нам 
безцінні уроки, на які ми не наважилися б за інших обставин.

Наприклад, у 2006 році тренер баскетбольної команди «Лей-
керс» Філ Джексон отримав серйозну травму стегна. Операція до-
помогла, але значно обмежила його пересування по майданчику. 
Пересівши в спеціальне крісло позаду гравців, він утратив можли-
вість інструктувати та взаємодіяти з командою, як раніше. Спершу 
Джексон боявся, що це негативно вплине на нього як тренера, але 
місце на узвишші лише підняло його авторитет. Він навчився само-
ствердження без наказового тону, як це було до травми.

Проте, щоб отримати несподівані привілеї, спочатку треба за-
платити несподівану ціну, навіть якщо ми цього не бажаємо.

На жаль, нас часто душить жаба. Ми інстинктивно міркуємо, 
наскільки кращою могла би бути певна ситуація. На що ми її по-
міняли б. Але часто забуваємо, наскільки гірше все могло б вийти.

Гірший варіант буде завжди. Щоб не просторікувати, коли на-
ступного разу ви:

Втратите гроші — згадайте, що могли б втратити друга.
Втратите роботу — а ви ж могли лишитися без руки чи ноги.
Втратите дім — пам’ятайте, що могли б втратити все.

Однак ми впираємося й скаржимося, що нас обділяють. Ми не ці-
нуємо те, що маємо.

Пихата думка, що ми можемо змінити все — це щось новень-
ке. У часи, коли можливо листуватися з усім світом, спілкувати-
ся через відео високої якості з будь-ким і будь-де й передбачати 
погоду з точністю до хвилини, украй легко дійти висновку, що 
приручена природа цілком і повністю підкорюється нашим заба-
ганкам. Але звісно ж, це не так.
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Ми не завжди так вважали. Давні (і не дуже давні) народи про-
мовляли слово «доля» значно частіше, бо не з чуток знали, яким 
мінливим і примхливим буває світ. Усі події людина розцінювала, 
як «волю Божу». Доля була всеосяжною силою, що впливала на 
життя без нашої згоди.

Листи підписували фразою «Deo volente» — «з волі Божої». Бо 
хто знав, що станеться в наступну мить.

Згадайте Джорджа Вашингтона, який, уклавши все в Аме-
риканську революцію, сказав: «Революція в руках Божих». Чи 
Ейзенгауера, який напередодні вторгнення Коаліції в Сицилію 
написав у листі до дружини: «Ми зробили все, що запланували. 
Війська напоготові, усі викладаються на повну. Що трапиться 
далі — лише Богові відомо». Ці люди не мали звички переклада-
ти свої обов’язки на інших, але все одно були прекрасно обізнані 
з поняттям «неминучості» й відштовхувалися від нього.

Варто бути покірним і гнучким, щоб прийняти неминучість 
у власному житті. Завжди є хтось (або щось), що завадить пла-
нам. І цей хтось — не ми. Як кажуть у народі: «Чоловік стріляє, 
а Бог улучає».

Так вирішила доля.
Хтось на небесах проти.
Природа противиться.
Закон підлості.

Хоч би як ви це називали, результат той самий. Не так багато 
змінилося з прадавніх часів — щоправда, тоді люди були більше 
свідомі цього факту.

Коли ми згадуємо метафору: «Життя — це гра», — то чомусь 
маємо на увазі яку-небудь азартну гру, як-от у кості чи карти. 
«Грай там, де зручно», — сказав би гольфіст.

Життя, як воно є, — це і так достатній простір для дій і шанс 
залишити свій слід в історії. Люди й події, як вони є, — це і так 
достатній матеріал для вивчення. Ідіть за обставинами, як за те-
чією, — вона завжди вас виводить до розв’язки, хіба ні?
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Тому, що ви:
а) достатньо стійкі і гнучкі, щоб витримати будь-що;
б) усе одно нічого не вдієте з обставинами;
в) дивитеся на лінію часу широким планом, і негаразди ста-

ють лише невеличкими епізодами на шляху до більшої мети.
Ми — безпристрасні, і це зовсім не слабкість.
За словами Френсіса Бекона: «Щоб контролювати природу, 

варто їй підкоритися».
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Любіть свою долю: amor fati

Моя формула людської величі — це amor fati, 
коли людина не хоче змінюватися ні в минулому, 
ні в майбутньому — ніколи. Це не просто терпіти 
неминуче, не приховувати його... а любити.

Фрідріх Ніцше

Одного вечора 67-річний Томас Едісон повернувся додо-
му з лабораторії. Одразу після того, як він повечеряв, 
у двері постукали з терміновими новинами: у науково-

виробничому комплексі Едісона за кілька кілометрів звідси ста-
лася пожежа.

До лабораторії виїхало вісім пожежних машин, але вони 
не змогли стримати полум’я. Зелені й жовті вогняні язики, під-
живлені хімікатами з різних будівель, охопили шість чи сім по-
верхів, загрожуючи вщент знищити цілу імперію — справу всьо-
го життя Едісона.

Едісон спокійно, але швидко пробрався до вогню крізь натовп 
роззяв і вбитих горем працівників, шукаючи сина. «Приведи 
сюди маму й усіх її друзів, — сказав він, знайшовши його, з дитя-
чим захватом на обличчі. — Де ще вони побачать таку пожежу?»

Що?!
«Не хвилюйся, — заспокоїв Едісон дитину. — Усе гаразд. Про-

сто позбулися зайвого мотлоху, та й по всьому».
Доволі дивна поведінка. Проте, якщо замислитися, це єдина 

адекватна реакція.
Що Едісон мав би зробити? Розридатися? Розізлитися? Утекти 

додому?



Частина третя · Воля

134

І чого він досяг би в такий спосіб?
Ви вже знаєте відповідь: нічого. Тож він не марнував час на 

потурання емоціям. Щоб досягти висот, треба вміти переживати 
трагедії й негаразди. Полюбити свою справу й усі її аспекти: хо-
роші чи погані. Навчитися радіти кожній події в житті.

Звісно ж, в будівлі Едісона був не лише «зайвий мотлох», а 
й безцінні записи, прототипи й дослідження, що створювалися 
роками, а тепер перетворилися на згарище за якихось кілька 
хвилин. 

Лабораторію з начебто вогнетривкого бетону застрахували на 
мізерну суму: Едісон і його інвестори вважали, що захищені від 
таких випадків.

Тому страхування покрило лише третину збитків. І все ж таки 
Едісон не впадав у відчай, як міг і мав би. Навпаки, цей випадок 
його підбадьорив. Наступного дня він сказав журналісту: «Я ще 
не застарий для того, щоб почати з нуля. За мого віку я пережив 
багато таких пригод. Вони не дають мені нудьгувати».

Приблизно за три тижні завод частково відновили й запус-
тили. За місяць його працівники, гаруючи по дві зміни на день, 
створили досі небачені світом вироби. Попри збитки в мільйон 
доларів (понад 23 мільйони за сучасним курсом), Едісон мобілі-
зував усі сили й заробив майже 10 мільйонів за рік (200 мільйонів 
доларів з гаком нині). Він не лише пережив ефектну катастрофу, 
а й ефектно її переплюнув.

Тож перший крок: відкинути очікування, прийняти все, що 
трапляється з нами, і зрозуміти, що деякі речі — зазвичай нега-
тивні — поза межами нашого впливу. Наступний крок: полюби-
ти свою долю й зустріти її з незмінною усмішкою на обличчі.

Перетворіть фразу «мушу зробити» на «хочу зробити». Ми 
вкладаємо свої сили, емоції та старання туди, де вони дадуть пло-
ди. Замисліться про цей процес. «Це те, що я маю зробити? З чим 
я маю змиритися? Чи це може принести мені ще й радість?»

Уявіть собі картину: видатний боксер Джек Джонсон у дво-
бої на 15 раундів із Джимом Джеффрісом. Джеффріс, «біла» на-
дія Америки у відставці, був знову викликаний на ринг, наче той 
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Цинціннат*, щоб перемогти чинного темношкірого чемпіона. 
Але Джонсон, попри чисту ненависть його супротивника й на-
товпу, насолоджувався кожною хвилиною бою. Він усміхався 
й жартував, наче це була лише гра.

А чом би й ні? В іншій реакції немає сенсу. Ненависть у відпо-
відь на ненависть? Злість — це їхній тягар, який Джонсон відмо-
вився брати на себе.

Ні, образа їм не минулася. У Джонсона був власна схема бою. 
За кожний бридкий коментар Джеффріса Джек давав супротив-
нику гарного прочухана. На кожний брудний прийом Джек лише 
всміхався й бив у відповідь — але ніколи не втрачав голови. На-
віть коли один влучний удар опонента розрубив губу Джонсона, 
він продовжив усміхатися кривавою, але від цього не менш до-
брозичливою усмішкою. З кожним раундом він ставав дедалі ве-
селішим, дружелюбнішим, а Джеффріс лише дратувався й стом-
лювався, поступово втрачаючи волю до боротьби.

У найгірші моменти свого життя уявляйте Джонсона: за-
вжди спокійного, зібраного, щиро вдячного за шанс проявити 
себе й виступити перед людьми, хочуть вони його перемоги чи 
ні. Кожен коментар отримував відповідь, на яку заслуговував — 
не більше, не менше. Джонсон дозволив супротивнику самому 
вирити собі могилу. Коли битва завершилася нокаутом Джеффрі-
са, усі сумніви з приводу Джонсона розвіялися.

Джек Лондон, відомий романіст, у цей момент був присутній 
біля рингу:

Ніхто не розуміє цього чоловіка, який усміхається. Історія бою схожа 
на історію цієї усмішки. Думаєте, усмішкою не можна виснажити лю-
дину й вирвати перемогу? Що ж, Джонсон зробив це сьогодні.

Джонсон — це ми. Ні, радше ми можемо стати ним, якщо до-
кладемо зусиль. Ми сходимося у двобої із власними перешко-

 * Луцій Квінкцій Цинціннат — визначний політичний і військовий діяч Римської 
республіки. Підняв повстання проти плебеїв, після чого повернувся до сільського 
життя, але у 439 році до н. е. його повертають на політичну арену і призначають 
диктатором для придушення заколоту (прим. пер.).
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дами, які можна виснажити невтомною усмішкою (витягуючи 
сили з людей чи перепон, які намагаються витягнути їх з нас). 
Ми можемо стати Едісоном, коли наша лабораторія займається 
полум’ям, а ми, замість нарікань на долю, насолоджуємося видо-
вищем. А наступного дня ми мобілізуємо всі сили, щоб так само 
видовищно повернутися на колію.

Можливо, ваша перешкода не настільки складна чи жорстока, 
але вона все одно важить і все одно поза сферою вашого впливу. 
Тож відповідь на неї існує лише одна: усмішка.

Стоїки трималися власного правила: доброзичливість у будь-
якій ситуації, особливо поганій. Невідомо, звідки про цю наста-
нову дізналися Едісон і Джонсон, але вони беззаперечно її дотри-
мувалися.

Навчитися не лютувати через обставини, яких ми не конт-
ролюємо, — це одне. Байдужість і прийняття, безперечно, кра-
щі за розчарування і лють. Лише одиниці володіють цим мис-
тецтвом. Однак це лише перший крок. Набагато краще любити 
абсолютно все, що відбувається з вами. Кожну подію.

Ваша мета — сказати:

Не: «Це доволі непогано».
Не: «Здається, усе добре».
А: «Усе просто чудово! Бо якщо це сталося, то воно мало стати-

ся, і я тішуся, що це сталося саме зараз. Я зроблю все, що зможу».

Дотримуйтеся цієї стратегії.
Ми не обираємо свою долю, але ми можемо обирати своє став-

лення до неї. І як, збіса, можна свідомо обрати щось, крім гарного 
ставлення? Зарекомендуйте себе правильно. Amor fati (любов до 
долі) і є ваша відповідь.

Не марнуйте ані секунди, озираючись на очікування. Дивіться 
лише вперед і з упевненою усмішкою.

Важливо брати приклад з Джонсона й Едісона, бо вони були 
активними. Вони не просто терпіли негаразди — вони їх прийма-
ли. Вони їх любили.
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Визнаю, трохи дивно бути вдячним за те, чого ніколи не бажав. 
Однак ми з вами вже знаємо, які переваги й можливості заховані 
в перешкодах. Ми знаємо, що, подолавши перепони, стаємо силь-
нішими, стійкішими, розумнішими. Немає причин бути невдячни-
ми, а потім неохоче визнавати, що все було на краще. Ми від само-
го початку могли поставитися до неминучого позитивно.

Любіть негаразди, бо вони — ваше паливо. А вам не просто 
бажано його мати — воно для вас необхідне. Без нього ніхто 
й ніщо у світі не зробить і кроку. Тож будьте вдячні за це.

Не завжди добре переважає погане. Не все досягається малою 
кров’ю. Але в поганому завжди є щось добре, навіть коли цього 
не побачиш неозброєним оком.

Проте ми бачимо. І маємо цьому радіти.
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Стійкість

Панове, ця справа робить мене стійкішим. Повторюю: 
ця справа робить мене стійкішим до самої справи.

Вінстон Черчилль

Одіссей залишив Трою після десятилітньої війни й виру-
шив додому в Ітаку. Якби ж він знав, що на нього чекати-
муть ще десять років поневірянь. Що він буде так близь-

ко від рідних берегів, від малого сина й дружини, але його знову 
відкине назад.

Що буде долати шторми, боротися із Циклопом і шестиго-
ловим чудовиськом, зазнаватиме спокус і провалюватиметься 
в смертельні коловороти. Що потрапить у полон аж на сім років 
і відчує на собі гнів Посейдона. І, звісно ж, що його суперники 
в Ітаці обсядуть його трон як мухи.

Як герой пережив усе це? Як він зміг повернувся додому по-
при все?

Неабияку роль відіграла креативність. А ще хитрість, дисци-
пліна, хоробрість і лідерські якості.

Однак на першому місці стоїть наполегливість.
Я вже розповідав про Улісса Гранта, який невтомно шукав 

будь-який шлях через річку до Віксбурга. Оце завзятість. Одіс-
сей, який під воротами Трої перепробував усе, поки не здогадав-
ся зробити троянського коня. Завзятість. Усі сили спрямовані на 
одну проблему до переможного кінця.

Але десять років поневірянь і випробувань, розчарувань і по-
милок, щоденних ударів по витримці й спроб наблизитися до 
рідного дому хоч на сантиметр — туди, де на нього чекає низка 
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нових проблем... Залізні нерви й готовність відбути будь-яке по-
карання долі з належною мужністю й твердістю, аби лише повер-
нутися до Ітаки... Це не просто завзятість. Це стійкість.

Якщо завзятість — це спроби вирішити складну проблему 
з твердою рішучістю, довбати перешкоду, доки вона не дасть трі-
щину, то завзятими можна назвати безліч людей. Але стійкість — 
це дещо більше. Тривала гра. Стійкості вистачає не лише на пер-
ший раунд, а й на другий, третій, останній, наступну гру, гру піс-
ля наступної гри — і так до переможного кінця.

У німців є відповідне слово: Sitzfleisch. Постійна сила. Щоб 
перемогти, треба приклеїти свою задницю до стільця й сидіти, 
поки бій не скінчиться.

Життя складається геть не з однієї перешкоди. Від нас по-
трібна не обмежена концентрація на одному аспекті проблеми, 
а тверде рішення неодмінно дістатися пункту призначення будь-
яким способом і будь-якою ціною.

Ми долатимемо кожну перешкоду — а їх у нас буде ще бага-
то, — доки дістанемося мети. Завзятість — це дія. Стійкість — це 
питання волі. Перше — це енергія. Друге — це витривалість.

Але вони працюють лише в комплексі. Альфред Теннісон най-
краще втілив це в словах:

Побиті часом і фатумом, але мають волю
Боротися, шукати й не складати зброю.

Завзяття і стійкість.
За всю історію в людства з’явилося безліч стратегій із подо-

лання, здавалося б, нескінченних проблем, які впливають на нас 
і на соціум загалом. Іноді рішення полягало в технологіях, іноді — 
у жорстокості, а деколи — у радикально новому типі мислення.

Ми перелопатили багато прикладів і побачили: щоразу одна 
зі стратегій виявлялася ефективнішою й універсальнішою. Вона 
ідеальна як для позитивних, так і для негативних, небезпечних 
і, на перший погляд, безнадійних ситуацій.

Якось Антоніо Пігафетта, помічник Магеллана в навколо-
світній подорожі, висловився про дивовижний талант його 
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капітана — як ви вважаєте, що це за талант? Він не має нічого 
спільного з мореплавством. На думку Піфагетти, секрет успіху 
Магеллана полягав у його здібності терпіти голод краще за інших.

Занепад духу й волі спричинив набагато більше світових ка-
тастроф, ніж це могли б зробити об’єктивно непереборні обста-
вини.

Стійкість. Сила духу. Непохитна воля. Колись ці риси були за-
кладені в ДНК кожного американця. Але з часом вони послабли. 
У 1841 році Емерсон написав:

Коли наша молодь зазнає невдач у своїх перших починаннях, то од-
разу ж втрачає віру. Якщо молодий підприємець робить фатальну 
помилку, усі вважають це крахом кар’єри. Якщо талановитий геній 
з американського коледжу через рік після випуску не влаштовується 
на роботу в центрі або хоча б передмісті Бостона чи Нью-Йорка, сам 
він впадає у відчай, а друзі готуються вислуховувати його ниття до 
кінця життя.

Що сьогодні Емерсон сказав би про нас? Що він сказав би про вас?
Більшість представників мого покоління після коледжу по-

вертаються до батьків. Серед них рівень безробіття вдвічі вищий 
за середній у країні. За опитуванням, проведеним Мічиганським 
університетом у 2011-му, більшість випускників навіть не напру-
жуються, щоб отримати водійське посвідчення. Вони виправдо-
вуються: «На дорогах постійні затори. Тож навіщо отримувати 
права, якщо я не зможу їздити?».

Ми ниємо, скаржимося і впадаємо в депресію, коли щось іде 
не за нашим планом. Ми просто розбиті, коли «обіцяне» нам 
не збувається — наче доля йде проти нас. Але замість того, щоб 
робити конкретні дії, ми сидимо вдома, граємо в комп’ютерні 
ігри, мандруємо чи навіть гірше — платимо за додаткове навчан-
ня, залізаючи в борги, яких ніколи не виплатимо. А потім дивує-
мося, чому все так погано.

Ми стали б набагато кращими людьми, рухаючись у проти-
лежному напрямку від прикладу Емерсона. Ми стали б тими, хто 
не обмежується чимось одним, а «пробує всі професії, працює на 
землі, торгує, ходить до школи, відвідує церкву, пише для газети, 
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навідується до парламенту, купує садибу на злеті кар’єри й за-
вжди падає на м’які лапи, як кіт».

Оце стійкість. На думку Емерсона, «упевненість у собі заро-
джує нові сили». Плюс справжньої стійкості в тому, що її не зупи-
нить ніщо, крім смерті. Бетховен якось зауважив: «Для наполе-
гливих талантів і нових галузей не існує бар’єрів, які наказують: 

“До цього моменту і не далі”».
Ми можемо обійти перешкоду чи відступити. Зрозуміти, що 

прогрес і поразка не є взаємовиключними: можна просуватися 
далі, навіть якщо довелося зупинитися в одному з напрямків.

Можна стримати дії, але неможливо стримати волю. Наші 
плани й наше тіло можна зруйнувати. А віру в себе? Байдуже, 
скільки разів життя відкидало нас назад, — лише ми володіємо 
силою зробити ще одну спробу. Чи знайти інший шлях. Чи, хоча б, 
прийняти дійсність і визначити нову мету.

Якщо замислитися, рішучість непереборна. Ніщо, крім смерті, 
не може утримати нас від дотримання поради Черчилля: «Продо-
вжуй борсатися».

Відчай? Це від нас залежить. Ніхто не буде звинувачувати нас 
у капітуляції — лише ми самі.

Ми не контролюємо бар’єрів чи людей, які їх зводять. Але ми 
контролюємо самі себе. Цього достатньо.

Реальна загроза рішучості — не зовнішні події, а ми самі. Тож 
навіщо ставати собі ворогом?

Тримайтеся й тримайте себе в руках.
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Щось більше за нас

Завдання людини — зробити світ кращим, наскільки 
це можливо, пам’ятаючи про мізерність результату 
й не забуваючи про власну душу.

Лерой Персі

Льотчик-винищувач військово-морського флоту США 
Джеймс Стокдейл був збитий у Північному В’єтнамі  
в 1965-му. Після катапультування з літака в повітрі він мав 

кілька хвилин для роздумів. Що на нього чекало внизу? В’язниця? 
Однозначно. Катування? Імовірно. Смерть? Можливо. Хтозна, як 
довго це триватиме і чи побачить він колись свою родину.

Але в момент, коли Стокдейл торкнувся землі, роздуми пере-
рвалися. Він уже не мав права думати про себе. Лише про місію.

За десять років до того, під час Корейської війни, інстинкт 
самозбереження людини виявився не найкращим чином. Тоді 
в жахливих воєнних таборах корейці тримали наляканих до 
смерті американців, інстинкти виживання яких настільки пере-
важали, що вони почали битися й убивати одне одного замість 
того, щоб згуртуватися проти ворога чи втекти.

Стокдейл (згодом — командир Стокдейл) знав, що стане най-
ціннішим військовополоненим в історії Північного В’єтнаму, і усві-
домлював, що нічого не може з цим вдіяти. Проте, як старший офі-
цер, він міг стати лідером і підтримкою для його полонених колег 
(серед яких був і сенатор Джон Маккейн). Він міг змінити ситуацію 
та не дати історії повторися — це й стало його місією. Допомогти 
й повести за собою людей. Саме цим він займався понад сім років, 
два з яких провів у кайданах в одиночній камері.
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Стокдейл поставився до своїх обов’язків командира дуже сер-
йозно. Одного разу він ледь не наклав на себе руки — не для того, 
щоб покласти край стражданням, а з метою зробити послання 
сторожі. Інші солдати віддали свої життя. Він не міг спаплюжити 
їхню жертву й пам’ять, ставши інструментом у руках ворогів. Він 
радше вбив би себе, аніж нашкодив — навіть проти волі — своїм 
людям і великій місії. На будь-яку погрозу фізичною розправою 
Стокдейл відповідав абсолютною непохитністю.

Однак він був лише людиною й розумів, що його колеги — теж 
люди. Тож перше, що він зробив, — відкинув будь-які ідеалістичні 
уявлення про те, що трапляється із солдатом, який годинами за-
знавав тортур з метою витягнути з нього інформацію. Стокдейл 
створив цілу мережу підтримки у таборі, зокрема допомоги сол-
датам, які зламалися під тиском і відчували за це провину. «Ми 
загрузли в цьому разом», — казав їм Стокдейл. Він навіть вигадав 
гасло-нагадування: «Єдність понад індивідуальністю»*.

Джон Маккейн у сусідній камері відреагував так само й керу-
вався тими самими ідеалами під час нелюдських тортур. У надії 
кинути тінь на авторитетну династію Маккейнів і США загалом, 
В’єтконг** раз-по-раз спокушав Джона поверненням додому. Але 
Джон не приймав пропозиції. Він не міг утратити місію, піддав-
шись власним бажанням. Він залишився й терпів тортури — це 
був його свідомий вибір.

Ці двоє аж ніяк не були фанатиками загальної справи: у них 
були свої сумніви з приводу В’єтнамської війни. Їхньою особис-
тою справою стали солдати. Вони були небайдужими до долі сво-
їх товаришів і доклали неймовірних зусиль, щоб поставити їхнє 
благо вище за власне.

 * В оригіналі фрази існує гра слів. Гасло звучить як U.S., що одночасно є скорочен-
ням від Unity over Self («єдність понад індивідуальністю») і абревіатурою до Спо-
лучених Штатів Америки (United States) (прим. пер.).

 ** В’єтконг — воєнно-політична організація в Південному В’єтнамі у 1960–1977 ро-
ках, що була однією з супротивних сторін у В’єтнамській війні (прим. пер.).
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Сподіваюся, ви не потрапите до табору військовополонених. 
Однак ми переживаємо економічно складні часи, які часто зага-
няють нас у нестерпний відчай.

Ви молоді. Не ви стали причиною. Це не ваша провина. Усі ми 
втрапили в халепу. І це змушує нас втрачати себе — я вже не кажу 
про суспільні інтереси. Змушує нас думати (не вголос, звісно): 
«Мені чхати на інших — мої інтереси на першому місці».

Особливо коли лідери вашої спільноти чітко висловлюють 
таке ставлення в моменти кризи. Ігноруйте їх. У таку мить ми як 
ніколи мусимо зібратися й показати справжню силу волі.

Кілька років тому, у розпалі економічної кризи, художник 
і музикант Генрі Роллінс зумів висловити ідею про людський 
обов’язок краще, ніж будь-яка релігійна доктрина за останні ти-
сячоліття:

Люди потроху впадають у відчай. Вони не поспішають розкрити свої 
кращі риси. Однак ви не повинні опускатися до перетворення на 
людину, яка вам не подобається. Зараз найкращий час виявити мо-
ральну й суспільну стійкість. Знайти моральну й суспільну мету. Це 
неймовірна можливість для вас, юначе, стати героєм.

Не варто приносити себе в жертву. Коли ми концентруємося на 
інших, допомагаємо чи просто стаємо добрим прикладом для 
наслідування, наші власні страхи й проблеми зменшуються. Бо 
страх чи страждання вже не є найпершим пріоритетом — у нас 
на це немає часу. Спільна мета додає нам сил.

Коли ми небайдужі до інших і знаємо, як на них впливають 
наші рішення, бажання все кинути чи знехтувати принципами 
раптом починає видаватися вкрай егоїстичним. Коли ви стикає-
теся з перешкодами й відчуваєте зневіру, злість, розчарування чи 
сум’яття — це зовсім не означає, що так почуваються всі навколо.

Якщо ви застрягли на складній чи нерозв’язній проблемі, од-
ним із найкращих варіантів створення нових можливостей і пер-
спектив є думка: «Якщо я не можу впоратися сам, то як хоча б 
полегшити долю інших?». На секунду погляньте на вашу пробле-
му, як на чужу для себе. Так, наче ми нічим не зможемо собі допо-
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могти. Як використати цю ситуацію на користь інших? Як можна 
винести з неї щось цінне? «Якщо не для мене, то для моєї родини, 
послідовників чи майбутніх товаришів по нещастю».

Постійна зацикленість на собі — останнє, що допоможе вам 
і довколишнім. «Чому це сталося зі мною? Що мені з цим робити?»

Ви будете вражені, скільки безнадійності в цих словах. Як 
і Стокдейл, ми маємо важливішу справу. Місія. Засліплені влас-
ною безпорадністю, ми забуваємо про чіткі накази й чітку мету, 
до якої мусимо йти.

Припиніть усе ускладнювати зацикленістю на собі. Я, я, я. До-
сить ставити це набридливе «я» перед усім на світі. Я це зробив. 
Я такий розумний. Я заслуговую на краще. Не дивно, що ви по-
стійно програєте й почуваєтеся самотнім. Ви надто роздули по-
чуття власної значущості.

Почніть мислити інакше: «Єдність понад індивідуальністю. 
Ми загрузли в цьому разом».

Навіть якщо ми не зможемо подолати весь шлях із тягарем 
проблем, можна спробувати розв’язати їх хоча б для решти. Спро-
бувати бути корисним для інших. Допомогти собі, надавши допо-
могу їм. Стати кращим, знайти в допомозі нову мету.

Варто лише подумати про когось, окрім себе, — і з’явиться 
шанс перетворити на джерело безмежної сили все, що вас стримує 
або тягне назад. У вас не буде часу на думки про власні страждан-
ня, бо навколо вас страждають інші, а ви повністю сконцентро-
вані на їхніх проблемах. Гордість можна зламати. У витривалості 
є межі. Однак бажання допомогти? Жодні труднощі й негаразди 
не здатні змінити наше співчуття до інших. Співчуття — це за-
вжди вихід. Як і товариський дух. Силу волі ніколи не відняти — 
від неї можна лише відмовитися.

Годі вдавати, що ваші проблеми унікальні чи несправедливі. 
Жодна перешкода, хоч якою складною вона була б, не створена 
долею особисто для вас. Це звичайна проблема.

Такі думки не підуть на користь. Вузьколобість робить нас 
пупом землі у власних очах, але поза вашим обмеженим досві-
дом існує більший світ. Світ із людей, що стикалися з гіршими 
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негараздами. Ми не особливі й не унікальні лише тому, що на-
родилися. Усі ми в певний період нашого життя стаємо жертвами 
випадкових і часто незбагненних подій.

Нагадування про це — ще один крок до самовідданості.
Десять, сто, навіть тисячу років тому хтось так схожий на вас 

переймався тими самими проблемами, боровся з тими самими 
думками й переживав ті самі почуття. Він і гадки не мав про ваше 
майбутнє існування, але ви знаєте про його життя. І через століт-
тя хтось знову потрапить у вашу ситуацію.

Прийміть цю силу, це почуття частини від цілого. Такі думки 
бадьорять. Хай вони вас поглинуть. Ми всі — лише люди, які до-
кладають зусиль. Ми всі лише намагаємося вижити й мимохідь 
зробити світ кращим.

Допоможіть своїм колегам по планеті вижити й досягти успіху, 
зробіть свій невеличкий вклад у Всесвіт, поки він вас не поглинув. 
Робіть це із задоволенням. Простягніть руку іншим. Будьте силь-
ним для них — і станете сильним для себе.



  Замисліться про смерть

147

Замисліться про смерть

Коли людина знає, що через два тижні на неї чекає 
шибениця, вона чудово концентрується на думках.

Доктор Джонсон

У 1569  році французького дворянина Мішеля де Монтеня 
вже вважали приреченим на смерть, коли він зірвався 
з коня на скаку.

Поки друзі несли його нерухоме й закривавлене тіло додому, 
Монтень відчував, як життя залишає фізичну оболонку непо-
мітно й майже безболісно. Наче дух витанцьовує біля самих вуст 
і повертається назад в останню секунду.

Цей неймовірний досвід став переломним моментом у його 
житті. Через кілька років Монтень став одним із найвідоміших 
письменників Європи. Після нещасного випадку він видав дру-
ком кілька томів популярних есе, пропрацював два терміни місь-
ким головою, подорожував по країнах як дипломат і виступав 
у ролі довіреної особи короля.

Ця історія стара як світ. Людина на межі смерті підбиває під-
сумки й повертається до життя вже зовсім іншою, кращою лю-
диною.

Це трапилося і з Монтенем. Таке близьке знайомство зі смер-
тю зарядило його енергією й розпалило цікавість. Смерть уже 
не здавалася чимось жахливим — подивившись їй просто в очі, 
він пізнав легкість і натхнення.

Смерть робить життя не безглуздим, а сповненим значення. 
На щастя, нам не потрібно балансувати на межі, щоб отримати 
цю енергію.
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В есе Монтеня ми знаходимо доказ того, що думати про смерть 
і власну смертність можна й без тяжкої хвороби чи тривалої де-
пресії. Болісний досвід подарував йому унікальне грайливе став-
лення до буття й почуття ясності та ейфорії, які супроводжували 
його все життя. Це надихає: примирення з хиткістю буття бадьо-
рить і додає сил.

Страх смерті майорить перешкодою в житті кожного. Він фор-
мує наші рішення, світогляд і дії.

Але Монтень до кінця життя переживав і відтворював момент 
на межі смерті у своїй голові. 

Він вивчав смерть, говорив про неї, відкривав її значення в ін-
ших культурах. Наприклад, якось Монтень описав стародавню 
гру з випивкою, коли учасники по черзі підіймали труну із зобра-
женням мерця й виголошували тост: «Пий і радій, що будеш ви-
глядати так само після смерті».

Через кілька років Шекспір написав у своїй «Бурі»: коли старі-
єш, «кожна третя думка риє тобі могилу».

У кожній культурі існує своє нагадування про людську смерт-
ність. «Memento mori», — казали римляни. Пам’ятай про смерть.

Здається, що про це складно забути, і нагадування зовсім 
не потрібне. 

Але ми все одно забуваємо.
Ми не можемо змиритися з цим частково через те, що самі 

заплуталися у своїх стосунках з буттям. Ми можемо цього не ви-
знавати, проте десь глибоко всередині почуваємося невразливи-
ми. Поводимося, наче в нас імунітет до негараздів і моральних 
проблем. «Це може трапитися з будь-ким, окрім мене. У мене ще 
так багато часу».

Ми забуваємо, що ледь контролюємо життя.
Інакше ми не марнували б стільки часу на дрібниці, прагнен-

ня слави й величезних статків, яких ми не витратимо до кінця 
життя, і на плани на далеке майбутнє. Смерть усе це забирає. Ви 
припускаєте, що вона вас не зачепить або принаймні зачепить 
тоді, коли ви будете готовими до цього. Як писав Томас Грей: 
«Шлях слави веде лише в могилу».
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Байдуже, хто ви і як багато ще можете зробити — завжди є 
люди, які можуть убити вас за тисячу доларів, дозу наркотиків чи 
конкуренцію. На перехресті вас може збити машина й затовкти 
щелепи назад у череп. І все. Це кінець. Сьогодні, завтра, колись.

Клішоване питання, але все ж таки: що ви зробили б, якби док-
тор завтра діагностував у вас рак? Після відповіді ми щоразу втіша-
ємо себе зрадницькою брехнею: «Слава Богу, у мене немає раку».

Але він є. Усі ми невиліковно хворі, і наша хвороба — це 
смерть. Щосекунди ймовірність знищує шанси на те, що ми до-
живемо до завтра. Щось насувається, і цього не зупинити. Будьте 
готові до судного дня.

Згадайте «Молитву спокою»: те, що ми контролюємо, варте 
кожної краплі наших сил та енергії. Смерть не входить до цього 
списку. Ми не вирішуємо, скільки жити й що забере в нас життя.

Проте думки про смертність створюють відчуття невідклад-
ності й перспективи. Вони не мають вас пригнічувати, навпа-
ки, — бадьорити.

Скористайтеся цим. Замість заперечення або, гірше, страху 
смерті, примиріться із ним.

Щоденні нагадування про те, що одного дня нас не стане, зму-
шують цінувати час, як великий дарунок. Люди на межі життя 
й смерті не тішать себе думками про неможливе й не жаліються 
на несправедливість.

Вони накреслюють собі план дій і виконують його, намага-
ючись устигнути зробити якомога більше до останньої секунди. 
І коли годинник проб’є, вони зможуть сказати: «Звісно ж, хотіло-
ся б прожити трохи довше. Однак я використав відведений час 
якнайкраще, тож усе не так погано».

Безперечно, смерть — найбільша перешкода, спільна для всіх 
і кожного. Її подолати неможливо. У кращому випадку її можна 
відтягнути, але навіть так ми, врешті-решт, здамося.

Однак смерть цінна й за життя. У контексті смерті легше як 
розставляти пріоритети й принципи, так і проявляти милосер-
дя та вдячність. Усе одразу стає на свої місця. Навіщо чинити 
погані речі? Навіщо боятися? Навіщо підводити себе й інших? 
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Життя скоро скінчиться, а смерть дорікатиме за неправильно 
прожитий час.

Можна навчитися миритися зі смертю — останнім і всеосяж-
ним фактом життя — і знайти полегшення в думці, що ця перепо-
на затьмарює решту.

Тож якщо навіть смертність має свої переваги, як ви можете 
казати, що їх немає в жодній іншій перешкоді?



  Готуйтеся почати з нуля

151

Готуйтеся почати з нуля

Живи в благословенні, коли доля на твоєму боці.
Але наш талан веде нас від іспиту до іспиту.

Вергілій

Великий закон природи полягає в тому, що вона не зупиня-
ється. Кінця не існує. Варто лише подумати, що ви вправно 
обійшли одну перешкоду, як на горизонті з’явиться інша.

Але тому життя й цікаве. І, як ви вже зауважили, саме це ство-
рює нові можливості.

Життя — це безперервний процес подолання перешкод — 
низки укріплень, через які треба прорватися.

Щоразу ви дізнаєтеся щось нове. Щоразу ви додаєте собі сил, 
розуму і перспектив. Щоразу конкуренція трохи слабшає. І все це 
триває, поки не залишитеся лише ви. Ваша найкраща версія.

«За горою завжди ще більше гір», — каже гаїтянська приказка.
Елізій* — це лише міф. Не можна подолати перешкоду, щоб 

потрапити у світ без перешкод.
Усе навпаки: що більше долаєш, то більше виростає їх на шля-

ху. Завжди є більші перешкоди, складніші завдання. Ви завжди 
долаєте шлях нагору. Звикніть до цього й адаптуйтеся.

Важливо розуміти, що життя — не спринт, а марафон. За-
ощаджуйте енергію. Пам’ятайте, що кожна битва — лише одна 

 * Елізій — в античній міфології частина потойбічного світу, де перебувають душі 
блаженних і праведників; чудесна країна вічної весни на крайньому заході землі, 
де немає хвороб, страждань, де панує вічний мир (прим. пер.).
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з багатьох і може полегшити наступну. Однак важливо дивитися 
на них тверезо.

Якщо ви руйнуєте одну перешкоду, то, безумовно, здатні на 
більше. Коли світ дізнається про це, то купою звалює на вас про-
блеми. І це добре — так ми стаємо досконалішими з кожною пе-
репоною.

Жодної розгубленості. Жодної люті. Лише жвавість і вина-
хідливість. Лише обдумані дії. Жодних зазіхань на неможливе — 
лише балансування на його межі.

Перевертайте догори дриґом перешкоди, які зводить перед 
вами життя. Удосконалюйтеся попри все й завдяки всьому.

Жодного страху. Лише захват, життєрадісність і активне очі-
кування наступного раунду.
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Підсумкові зауваги

Перешкода стає виходом

На схилі правління хворий чи й навіть близький до смерті 
Марк Аврелій почув несподівані новини: його давній друг 
і найнадійніший генерал Авідій Кассій підняв повстання 

в Сирії. Дізнавшись про вразливість і близьку смерть імператора, 
амбіційний генерал задумав проголосити себе Цезарем і захопи-
ти трон силою.

Марк мав розізлитися. Історія пробачила б йому бажання 
помститися ворогові. Розчавити людину, яка його зрадила, за-
махнулася на його спадок, життя та здоров’я родини. Але Марк 
не просто нічого не вдіяв — він навіть приховав від армії, яку 
загроза імператорові могла спровокувати на війну. Марк чекав, 
поки Кассій отямиться.

Але Кассій навіть не збирався цього робити. Тож Марк Авре-
лій зібрав раду солдатів і зробив доволі дивну заяву. Вони висту-
плять проти Кассія й здобудуть «велику нагороду війни й пере-
моги». Однак нагорода була незвичайною — у цьому весь Марк.

Солдати мають схопити Кассія, однак не вбивати, а «…про-
бачити того, хто скривдив; залишитися другом тому, хто зрадив 
дружбу; бути вірним тому, хто похитнув віру в себе».

Марк цілком володів своїм сприйняттям. Він не лютував 
і не зневажав ворога. Він і слова поганого не зронив. Марк 
не сприймав це на свій рахунок. Він чітко й виважено скоманду-
вав військам заспокоїти натовп у Римі й зробити необхідне: за-
хистити імперію, усунути загрозу.

Він сказав солдатам: якщо і є користь у небажаній ситуації, 
то це «правильно владнати конфлікт і довести людству, що існує 
мирний спосіб розв’язати навіть громадянську війну».
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Перешкода стає виходом.
Однак, як це зазвичай буває, навіть найкращі наміри можна 

зруйнувати. Долю Кассія й Марка вирішив убивця, який через 
три місяці після того вбив Кассія у Єгипті. Мрія зрадника про ім-
перію загинула разом з ним самим. Як і бажання Марка вибачити 
свого кривдника.

Проте наміри Аврелія створили велику можливість — мож-
ливість прощення у величезних масштабах. Стоїкам подобалася 
метафора полум’я. У своєму щоденнику Марк якось нагадав собі, 
що «коли полум’я достатньо сильне, воно приймає все, що в ньо-
го підкидають, і розгоряється ще більше».

Несподівана смерть суперника, людини, яку Марк так і не зміг 
помилувати, стала втіленням цієї метафори. Тепер Марк міг про-
бачити практично всіх, хто брав участь у повстанні. Він перестав 
сприймати це на власний рахунок. Він став кращою людиною. 
Кращим лідером.

Прибувши до провінції після смерті Кассія, Марк відмовився 
від смертних вироків. Відмовився переслідувати сенаторів і про-
кураторів, які схвалили чи підтримали повстання. Коли інші 
сенатори вимагали смерті поплічників Кассія, які брали участь 
у бунті, Марк відповідав: «Я благаю Сенат залишити моє правлін-
ня незаплямованим кров’ю сенаторів. Хай цього ніколи не тра-
питься».

Перешкода знову стає виходом. На віки вічні.
Так, навряд чи хтось здійснить збройний замах на наш трон. 

Однак суперники будуть робити ядучі зауваження. Устромляти 
палиці в колеса. Красти наш бізнес. Завдавати болю. Сили будуть 
нас стримувати. Однак неприємності все одно траплятимуться.

Навіть це можна обернути на користь собі. Завжди.
Існує можливість. Завжди.
Навіть якщо єдиний варіант, як трапилося з Марком через 

чужу жадібність і жагу влади, — це бути милосердним і проща-
ти… То й що, це доволі непоганий варіант.

Ви зауважили? Ця схема простежується в кожній історії цієї 
книжки.
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Хтось стикається з перепоною. Він дивиться їй прямісінько 
в очі. Його не залякати. Він віддає все, що в нього є, — фізично 
й духовно, — на подолання цієї проблеми, слабкості чи складно-
го питання. І навіть якщо він не завжди обходить перешкоду так, 
як планував, усе одно виходить зі скрутного становища кращою, 
сильнішою особистістю.

Завада на шляху стає новим шляхом. Перешкода до дії при-
скорює дію.

Це надихає. Це рухає вперед. Це — мистецтво, яке варто для 
себе відкрити.

Не кожен дивиться на перешкоди (які стоять на заваді й у нас 
із вами) і бачить привід для депресії. Ні, він бачить геть проти-
лежне. Він бачить проблему з готовим рішенням. Шанс переві-
рити й удосконалити себе.

Ніщо не перекриває нам шлях. Навпаки, усе спрямовує на 
правильну дорогу.

З цього боку ситуація виглядає краще, чи не так? Такий підхід до-
дає легкості й гнучкості, якої бракує в житті більшості людей — і ми 
не виняток. Ми знаємо лише розчарування, зневіру й обурення.

Ставтеся до «поганих» подій у житті не з жалем, а із вдячніс-
тю: ми перетворюємо катастрофу на реальну користь. Поразку 
на перемогу.

Фатум не має бути фаталістичним. Доля і свобода — прекрас-
на альтернатива.

Успішні люди не відвідували спеціальних шкіл (окрім, у біль-
шості випадків, знайомства з мудрістю школи стоїцизму). Ніщо 
з їхніх дій не перебуває поза межами наших можливостей. Навпа-
ки, вони зуміли відкрити щось закладене всередині кожної людини. 
Виплавлені в котлі страждань і викувані в печі випробувань, вони 
усвідомили свої приховані сили: силу сприйняття, дії та волю.

Ця тріада дає їм змогу:

По-перше, ясно бачити.
По-друге, правильно діяти.
І, нарешті, приймати світ таким, яким він є.
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Сприймайте світ таким, яким він є. Розглядайте всі варіанти. 
Будьте рішучим. Змінюйте незмінне. Усі ці настанови зливають-
ся в одну істину: наші дії додають впевненості в ігноруванні чи 
контролі сприйняття. Наші дії — це ствердження й підтримка волі.

Філософ і письменник Нассім Ніколас Талеб називає стоїків 
тими, хто «перетворює страх на обачність, біль на перевтілення, 
помилки на досвід, а бажання на нові початки». І цей цикл що-
разу легше долати.

Ніхто не радить вам зробити все й одразу. Маргарет Тетчер 
здобула свій «титул» Залізної леді, коли їй було вже за шістдесят. 
Є відомий латинський вислів: «Vires acquirit eundo» («Ми набува-
ємо сили в русі»). Так працює життя. Це наш девіз.

Коли ми опануємо науку сприйняття, дії та волі, у нас з’явиться 
інструментарій для перетворення на перевагу будь-якої пере-
шкоди. Ми станемо гідні будь-якого життєвого виклику.

Ясна річ, недостатньо лише прочитати про це чи подумати. 
Варто практикувати ці сентенції й прокручувати щоразу в голові, 
допоки вони не вріжуться в пам’ять.

Тож під тиском випробувань ми стаємо сильнішими. Стаємо 
кращими людьми, лідерами, філософами. Рано чи пізно випро-
бування з’являться в нашому житті і вже ніколи не зникнуть.

Однак не хвилюйтеся, тепер ви готові до життя, сповненого 
перешкод і негараздів. Ви знаєте, як з ними поводитися, розчис-
тити від них шлях і навіть отримати вигоду. Ви розумієте весь 
процес.

Ви оволоділи мистецтвом управляти сприйняттям і вражен-
нями. Як і Рокфеллер, під тиском ви непохитні. У вас імунітет до 
образ і нападок. Ви бачите можливість у найтемніші часи свого 
життя.

Ви здатні скеровувати свої дії енергією й завзятістю. Як і Де-
мосфен, ви берете на себе всю відповідальність: за самоосвіту, за 
компенсацію недоліків і за слідування своєму справжньому по-
кликанню й пошук місця у світі.

У вас сильний характер і міцна воля. Як і Лінкольн, ви пре-
красно розумієте: життя — це випробування. Це нелегко, проте 
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ви готові віддати все заради перемоги. Готові терпіти, наполяга-
ти й надихати.

Ми можемо не знати імен своїх побратимів по нещастю, але 
будьте певні: вони проходили ті самі перешкоди й вирішували ті 
самі проблеми. Ця філософія допомогла їм успішно пройти шлях. 
Вони мовчки долали все, що звалювало на них життя, і процвітали.

Вони не були особливими. Не особливішими за нас. Усе, що 
вони робили, було просто (просто, але не легко). Повторімо ще 
раз, щоб запам’ятати:

Сприймайте все реально.
Робіть усе можливе.
Терпіть необхідне.

Завада на шляху стає новим шляхом.
Перешкода до дії прискорює дію.
Перешкода — це вихід.
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Тепер ви — філософ. Мої вітання!

Бути філософом — це означає не просто 
мати витончений розум чи заснувати школу… 
а вирішувати певні життєві проблеми не лише 
в теорії, а й на практиці.

Генрі Торо

Тепер ви перебуваєте поміж таких видатних стоїків, як Марк 
Аврелій, Катон, Сенека, Томас Джефферсон, Джеймс Сток-
дейл, Епіктет, Теодор Рузвельт, Джордж Вашингтон та інших.

Не є таємницею, що ці люди вивчали й застосовували на 
практиці стоїцизм. Це загальновідомий факт. Вони не були вче-
ними — лише людьми дії. Марк Аврелій правив наймогутнішою 
імперією у світовій історії. Катон — моральний приклад для ба-
гатьох філософів, і хоча не записав жодного слова, він захищав 
Римську імперію зі стоїчною мужністю аж до своєї видовищної 
смерті. Навіть викладачу й філософу Епіктету не було вготовано 
долею тепленьке місце — він був відпущеним рабом.

Подейкують, що король Фрідріх ІІ усюди возив із собою праці 
стоїків, бо вони могли «підтримати в нещасті». Монтень, політик 
та есеїст, викарбував цитату Епіктета над дверима свого кабіне-
ту, у якому проводив багато часу. У сімнадцять років Джорджа 
Вашингтона ознайомили зі стоїцизмом сусіди, а згодом він по-
ставив спектакль про Катона, щоб підбадьорити солдатів під час 
тяжкої зимівлі в таборі Веллі-Фордж.

Коли Томас Джефферсон помирав, на тумбочці поряд з ним 
лежав примірник Сенеки. Економічні теорії Адама Сміта про 
взаємозв’язок світу й закони капіталізму зазнали значного впливу 
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стоїцизму, про який він дізнався від свого учителя — перекладача 
творів Марка Аврелія. Ежен Делакруа, знаменитий французький 
художник-романтик (найбільш відомий картиною «Свобода, що 
веде народ»), був палким стоїком і називав стоїцизм «релігією 
для розради». Туссен-Лувертюр, ще один колишній раб, який ки-
нув виклик імператорові, читав і всерйоз захоплювався працями 
Епіктета. Джон Стюарт Мілль, політик і філософ, описав Марка 
Аврелія та стоїцизм у своєму трактаті «Про свободу» як «найви-
щий етичний продукт античного розуму».

Письменник Амброз Бірс, славнозвісний ветеран Громадянської 
війни, сучасник Марка Твена та Генрі Луїса Менкена, рекомендував 
праці Сенеки, Марка Аврелія і Епіктета молодим письменникам, що 
писали до нього. Він стверджував, що ці твори навчать «бути почес-
ним гостем на гостині в богів». Звільнивши пост президента, Теодор 
Рузвельт провів вісім місяців у незвіданих (і смертельно небезпеч-
них) джунглях Амазонки. Він узяв із собою вісім книг, з-поміж яких 
були «Роздуми» Марка Аврелія та «Енхірідіон» Епіктета.

Беатріса Вебб, британська соціальна реформаторка, яка ви-
найшла поняття «колективних трудових спорів», з любов’ю зга-
дувала «Роздуми» у своїх мемуарах як «інструкцію до відданос-
ті». Родина Персі, знаменита династія політиків, письменників 
і плантаторів (Лерой Персі — сенатор США; Вільям Олександр 
Персі — автор «Ліхтарів на дамбі»; Вокер Персі — автор «Кіно-
глядача»), яка врятувала тисячі життів під час повені 1927 року, 
була відомою послідовницею стоїцизму. Хтось із Персі свого часу 
написав: «Коли все втрачено, стоїк не зламається».

У 1908 році банкір, підприємець і сенатор Роберт Годдарт по-
дарував статую Марка Аврелія на коні Браунівському університе-
ту. Через вісімдесят років радянський поет, дисидент і колишній 
політичний в’язень Йосип Бродський написав у своєму есе про 
оригінальну статую Марка Аврелія в Римі: «Якщо “Роздуми” — 
це античність, то в руїнах тут лише ми». Як і Бродський, Джеймс 
Стокдейл проти волі провів якийсь час в ув’язненні — якщо бути 
точним, сім з половиною років у таборі військовополонених 
В’єтконга. Коли Стокдейл вистрибнув з парашутом з розбитого 
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літака, він промовив до себе: «Я залишаю світ технологій і вхо-
джу у світ Епіктета».

Білл Клінтон перечитує Марка Аврелія щороку. Для екс-
прем’єра Китаю Вень Цзябао «Роздуми» є однією з двох книжок, 
які він скрізь возить з собою і перечитав уже понад тисячу разів. 
Популярний письменник та інвестор Тім Феррісс вважає стоїцизм 
своєю «операційною системою» і, зберігаючи традиції попередни-
ків, успішно адаптував його для роботи в Кремнієвій долині.

Можливо, ви не вважаєте себе «філософом» — як і більшість 
з вищезгаданих людей. Проте вони стали філософами за всіма па-
раметрами. Як і ви. Ви — людина дії. Стоїцизм червоною ниткою 
проходить крізь ваше та їхнє життя. А ця нитка — явно чи при-
ховано — проходить через усю історію.

Сутність філософії полягає в дії. У вмінні повністю перекрути-
ти перешкоду подумки. У глибшому розумінні проблем і ширшо-
го їх контексту. У філософському погляді й відповідних діях.

У цій книзі я намагався показати, як багато людей практикува-
ли філософію стоїцизму, навіть не підозрюючи цього. Вони не були 
письменниками чи вчителями. Вони були людьми дії — як ви.

Однак за минулі століття ми втратили цю мудрість. Її забрали 
й ретельно сховали від нас егоїстичні, обмежені вчені. Вони по-
збавили нас можливості використовувати філософію в істинному 
ключі — як операційну систему для подолання труднощів життя.

Філософія ніколи не була шкільним предметом. Це уроки, які 
ми отримуємо на полі бою життя.

Назва відомої праці Епіктета «Енхірідіон» перекладається 
з латини як «під рукою» або «в руках». Ось чим має бути філо-
софія — інструментом у руках, продовженням вас, а не чимось, 
що ви один раз переглянете й відкладете на полицю. За слова-
ми Марка Аврелія, філософія має перетворювати нас не на фех-
тувальників, а на рукопашних бійців: щоб дістати зброю, варто 
лише стиснути кулаки.

Сподіваюся, ця книга хоч трохи розкрила ці уроки й озброїла 
вас знанням.

Тепер ви — філософ і людина дії. І це зовсім не протиріччя.
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У стоїцизм мене навернув не хто інший, як доктор Дрю Пін-
ськи. Одного разу мене запросили до коледжу на закриту 
зустріч журналістів, яку проводив доктор Дрю, майбут-

ній ведучий радіопрограми «Лавлайн» (Loveline). Після заходу 
я сором’язливо підійшов до нього й попросив порекомендувати 
мені якісь книжки. Доктор Пінськи сказав, що зараз вивчає Епік-
тета і мені варто його почитати.

Я повернувся до свого номеру в готелі й замовив на «Амазоні» 
(Amazon) книгу Епіктета разом із «Роздумами» Марка Аврелія. 
Першим надійшов Марк Аврелій у перекладі Грегорі Гейса. Моє 
життя змінилося назавжди.

Хочу подякувати Саманті, моїй дівчині, яку люблю понад усе 
на світі. На той час ми зустрічалися лише кілька тижнів. Однак 
уже тоді я знав, що Саманта особлива, бо вона пішла й купи-
ла «Роздуми», про які я марив цілодобово. Їй варто подякувати 
хоча б за те, що роками терпіла мої аж ніяк не стоїчні настрої 
й учинки. Дякую за численні прогулянки, на яких я розміркову-
вав уголос.

Хочу подякувати своїй собаці Ганно (хоча навряд чи вона 
це побачить), яка стала постійним нагадуванням краси миті 
й справжнім щастям.

Цієї книги не було би без Нілса Паркера, поради й правки 
якого вдихнули в неї життя. Її не було б і без Стівена Гензелма-
на, мого пробивного агента, і Нікі Пападопулос, моєї редакторки, 
яка повірила в цю книгу й боролася за неї попри радикальне роз-
ходження з моїми першими творами. Дякую Едріану Закхайму за 
шанс і творчий притулок у видавництві «Портфоліо» (Portfolio).
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Варто також подякувати моєму вчителеві й наставникові Ро-
берту Гріну, який не лише ознайомив мене з літературою, що 
в майбутньому стала джерелом цієї книги, а й навчив мистецтва 
письменництва. Його примітки на рукописах були безцінними.

Дякую Аарону Рею і Такеру Максу, які відкрили мені очі на су-
місність філософського життя й життя дії. Такере, ти той, хто від-
крив мені світ книг (і той, хто порадив мені рівнятися на Епіктета 
й Марка Аврелія. Щойно знайшов кілька старих і досі милих сер-
цю електронних листів, де завалював тебе питаннями після кож-
ної книги). Аароне, ти той, хто витягнув мене зі школи й змусив 
жити в реальному світі. Дякую Тіму Ферріссу, який підштовхнув 
мене написати статтю про стоїцизм для свого сайту, спасибі й за 
довгу бесіду в Амстердамі, що органічно доповнила книгу.

Я зобов’язаний Джиммі Соні й Робу Гудману за їхні чудові 
ремарки (і книгу про Катона), Шону Койну — за його ідею по-
ділити книгу на три частини, Бретту Маккею, засновнику сайту 
artofmanliness.com — за його літературні рекомендації, Маттіасу 
Майстеру за його поради й інструкції з джиу-джитсу. Дякую Гар-
ланду Робінетту, Емі Голідей, Бренту Андервуду й Майклу Танні 
за корисні відгуки. Дякую чудовій спільноті /r/stoicism на сайті 
www.reddit.com, які відповідали на мої запитання й породжува-
ли нові. Дякую інтернет-спільноті «Нью стоа» (New Stoa) за її ве-
личезний внесок у розвиток стоїцизму.

Наостанок хочу висловити глибоку вдячність кожному, чиї не-
ймовірні історії та крихти мудрості заклали підвалини цієї книги. 
Більшість з них я записав до свого зошита й раптом усвідомив, 
що раніше не завжди посилався на джерело. Для мене ця книга — 
збірник ідей і вчинків людей, кращих і розумніших за мене. Спо-
діваюся, ви сприймаєте її так само й шануєте авторство думок.

Також маю подякувати спільноті «Нешнл артс клаб» (National 
Arts Club), спортивному клубу «Лос-Анджелес атлетік клаб» (Los 
Angeles Athletic Club), нью-йоркській публічній бібліотеці, бібліо-
текам Каліфорнійського університету й купі літаків і кав’ярень 
«Старбакс» (Starbucks), у яких писав чи досліджував матеріал для 
книги.
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Стоїцизм — це, напевно, єдина «філософія», де первинні текс ти 
значно легші й зрозуміліші, ніж їхні подальші наукові інтерпрета-
ції. І це чудово: значить, ви можете зануритися в тему просто в її 
витоках. Я абсолютно переконаний, що ці книги доступні кожно-
му. Нижче я дам кілька рекомендацій про переклади праць стої-
ків англійською і ще декілька путніх джерел.

«Роздуми»* Марка Аврелія. Існує лише один переклад Марка Ав-
релія англійською, майстерно зроблений Грегорі Гейсом для 
видавництва «Модерн лайбрері» (Modern Library). Решта, на 
жаль, не дотягує до цього рівня. У варіанті Грегорі нема всі-
ляких архаїзмів і заплутаних зворотів. Переклад справді пер-
шокласний. Я порекомендував би цю книгу тисячам людей. 
Купіть її. Змініть своє життя.

«Листи»** Сенеки (також дивіться «Про швидкоплинність 
життя»). Обидві книги від видавництва «Пенґуін» (Penguin) 
просто розкішні. Сенека і Марк — найкращий початок для 
дослідження стоїцизму. Сенека видасться вам доволі веселим 
хлопцем — це незвично для стоїка. Раджу почати зі збірника 
коротких есе «Про швидкоплинність життя», а далі перейти 
до книги листів (які більше схожі на повноцінні есе, аніж на 
кореспонденцію).

 * Є переклад українською: Аврелій М. Наодинці з собою. Роздуми / пер. з грец. 
Р. Паранько. — Львів : Літопис, 2007. — 212 с.

 ** Є переклад українською: Сенека. Моральні листи до Луцілія. — 2-ге вид. — К. : 
Основи, 1999. — 608 с.
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«Бесіди» Епіктета. Особисто я надаю перевагу перекладам 
«ПенҐуіна», але прочитав кілька інших і не знайшов значних 
відмінностей. Із цієї трійці книги Епіктета повчають найбільше 
й розважають найменше, але час від часу він висловлює думки 
так чітко і влучно, що ви будете вражені до глибини душі.
Саме ці переклади я використовував у своїй книзі.

Інші книжки й автори
Це може видатися грубим, але я наполегливо раджу триматися 
подалі від інших книг про стоїцизм (я сам їх читав), за винятком 
праць П’єра Адо. Інші науковці чи популяризатори стоїцизму за-
звичай упускають головну думку чи надмірно все ускладнюють. 
Адо, навпаки, усе роз’яснює. Він по-іншому інтерпретував образ 
Марка Аврелія у своїй книзі «Внутрішня цитадель»: Марк не ро-
бив детальних пояснень про впорядкування Всесвіту, а створю-
вав практичні поради, яких сам дотримувався. Це тлумачення 
стало величезним кроком уперед. Книга Гадо «Філософія як спо-
сіб життя» влучно демонструє те, що люди хибно інтерпретують 
філософію як предмет для балачок, а не як предмет для дій. Якщо 
ви справді хочете зануритися в практичну філософію, Гадо — 
найкращий (крім того, переклади Сенеки, Марка Аврелія й Епік-
тета, які він робить у книжках для себе, доволі непогані).

Ще кілька чудових письменників / філософів. Зокрема варті ува-
ги їхні збірки сентенцій і афоризмів, просякнуті духом стоїцизму:

Геракліт
Плутарх
Сократ
Цицерон
Монтень
Артур Шопенгауер

Цю книжку англійською мовою видали «Пенґуін рендом хауз», 
але навіть якби вони відмовилися, я все одно порекомендував би 
починати з їхніх філософських книг.
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Статті про стоїцизм
Stoicism 101: A Practical Guide for Entrepreneurs. URL: http://www.

fourhourworkweek.com/blog/2009/04/13/stoicism-101-a-practi-
cal-guide-for-entrepreneurs/.

Stoicism for Modern Stresses: 5 Lessons from Cato. URL: http://www.
fourhourworkweek.com/blog/2012/10/09/stoicism-for-modern-
stresses-5-lessons-from-cato/.

How to Use Philosophy as a Personal Operating System: From Sen-
eca to Musashi. URL: http://www.fourhourworkweek.com/
blog/2011/05/18/philosophy-as-a-personal-operating-sys-
tem-from-seneca-to-musashi/.

Інтернет-ресурси на тему стоїцизму
Реєстр стоїків:  

http://www.newstoa.com/.

Розділ стоїцизму на Reddit:  
http://www.reddit.com/r/Stoicism.

Чудова лекція про стоїцизм:  
http://www.youtube.com/watch?v=nLD09Qa3kMk.

Можливо, найкращий блог про стоїцизм:  
http://philosophy-of-cbt.com/.

Блог відомого письменника-стоїка Джулса Еванса:  
http://philosophyforlife.org/.
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ДУМАЙ ЯК ФРІК

Стівен Дабнер, Стівен Левітт 

«Думай як фрік»  — нова книга від авторів сві-
тових бестселерів «Фрікономіка» та «Супер-
фрікономіка», яка вже встигла зрівнятися з 
ними за популярністю. Майже одразу після ви-
ходу посіла перші позиції в списку бестселерів 
New York Times. У світі продано понад 4 млн 
примірників. Книги Левітта та Дабнера пере-
кладені 35-ма мовами.

Тематика
Психологія, менеджмент, лідерство, нон-фікшн,  
селф-мейд література, саморозвиток.

Про книгу
Для успіху в сучасному світі потрібно не лише знати більше, працювати 
швидше, а й мислити інакше. Бо виграє той, хто першим знайде небаналь-
ний розв’язок проблеми. Автори Стівен Левітт та Стівен Дабнер пропонують 
читачам перелаштувати спосіб мислення і застосовувати нестандартні під-
ходи у різноманітних ситуаціях. Автори щедро ілюструють свої аргументи 
маловідомими фактами з історії, психології, економіки, а іронічний стиль не 
дасть читачеві нудьгувати.

Для кого книга
Для якнайширшого кола читачів, усіх, хто цікавиться менеджментом, психо-
логією, особистісним розвитком. 

Чому ця книга 
Автори пропонують безліч цікавих життєвих історій, в яких ключову роль 
зіграла здатність головних героїв думати нестандартно, тобто як фріки. Вона 
навчить впоратися з проблемами, які вам не вдавалося вирішити до цього. 

Про автора
Стівен Левітт — професор економіки Чиказького університету, дослідник 
і публіцист. 2003-го нагороджений медаллю Джона Бейтса Кларка, яку вру-
чають економістам віком до сорока років за вклад у розвиток економічної 
думки. У 2006 році увійшов до списку «100 людей, що формують наш світ» за 
версією журналу Time. Співавтор бестселерів «Фрікономіка» та «Суперфрі-
кономіка».

Стівен Дабнер — американський журналіст, письменник, публіцист. Пише 
для газети The New York Times, журналів Time і The New Yorker. Широку по-
пулярність принесли йому книжки, написані у співавторстві зі Стівеном Ле-
віттом.



* * *

Ви тримаєте в руках книжку, яку випустило у світ київське ви-
давництво «Наш формат». Ми видаємо українською мовою ори-
гінальні й перекладні дослідження із соціальних і гуманітарних 
наук, найкращі зразки сучасної художньої літератури, роботи 
нобелівських і пулітцерівських лауреатів, бестселери New York 

Times, The Economist, Financial Times. 

«Наш формат» видає ділову літературу, яка мотивує, пропонує 
нові ідеї і творчі рішення, адже ми теж хочемо бачити довкола 
якісні послуги й товари, вироблені в Україні. Публікуємо мему-
аристику і біографії видатних людей, які надихають  і дають ко-

рисний урок, адже освічені громадяни — окраса країни. 

Кожен наш проект — це нове робоче місце для перекладачів, ре-
дакторів, коректорів і дизайнерів, робота для українських типо-
графій, а отже й розвиток вітчизняної економіки. Купуючи книж-
ку «Нашого формату», ви інвестуєте у здорове майбутнє країни 

і свій особистий розвиток.

З любов’ю і вдячністю 
команда «Нашого формату»! 
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